
بسیج، بازوی قدرتمند، 
شگفتی ساز و مردمی

بی شک این نهاد به دنبال ارتقای سطوح مختلف امنیت 
اجتماعی در کشوراست و فراموش نمی کنیم که آنها هیچگاه 

با تهدیدات داخلی و خارجی دست  و مقابله  و استقلال کشور  و تمامیت ارضی  از دفاع 
برنداشته اند. بسیجیان، عزتمدارانی هستند که خالصانه جان بر کف می نهند و با دستان 
پرتوانشان در پی ترمیم نواقص و ویرانی ها هستند؛ صفات عالیه ای دارند بس خالص؛ پرتوان 
و پر انرژی، پویا و خلاق، پایمرد و خستگی ناپذیر و کتاب سبز ایمان را سرلوحه رفتار خویش 
قرار داده اند. بی شک آنها قدرتشان را از نور و گرمای وحدت بخشِ ایمان می گیرند و برای 
پاسداشت فضیلت های اصلی انقلاب ایستاده اند؛ همه زمان ها و مکان ها برایشان، جبهه و 
کربلا است؛ خود را سپر کرده اند در مقابل سبوعیت و شناعت دنیای استکبار. همه ایران وامدارِ 
اراده، تلاش های بی ریا و جانبازیِ بسیج است که رمز ماندگاری را در بی رنگی و نگاهداشتِ 
ارزش ها و آرمان انقلاب می دانند. از یاد نمی بریم که بسیج همواره، همگام با سایرِارگان ها و 
نهادها، در راستای کمک به آسیب دیدگان سیل و زلزله در کنار مردم قرارمی گیرد تا از آلام آنها 
بکاهد؛ از عملیات آبرسانی گرفته تا لایروبی، بهداشت عمومی و جاده سازی با کمک های آنها 
امکانپذیر می شود که گاهی گمنام گم نامند. این بسیج مستضعفین از بازوهای قدرتمند و 
شگفتی ساز مردمی است که هم برای آبادانی و هم برای دفاع از نظم و امنیت لحظه ای درنگ 
نمی کند. از نظر دور نماند که دستاوردهای گسترده علمی و تحقیقاتی در حوزه های انرژی، 
فناوری های نوین، دانش بنیان و … از جمله طراحی پهپاد بدون سکان، ساخت رادار، ردیاب 
شناسایی انواع مواد مخدر و… علاوه بر جلوگیری خروج ارز از کشور، نقش ماندگار بسیج در 
تاریخ علم این سرزمین را نشان می دهد. بسیج مستضعفین در جبهه فرهنگی و اجتماعی 
نیز بیکار ننشست و برای دفاع از ارزش های ایرانی و اسلامی گام های موثرِ متعددی همچون 
طراحی انواع بازی های رایانه ای، جهاد پیشرفت و توسعه و ارتقا گروه های جهادی مناطق 
محروم را به انجام رساند تا بتوان در مقابل هجمه فرهنگی که به دنبال تهی کردن ذهن و افکار 

نوجوانان و جوانان ماست؛ قاطعانه و استوار ایستاد، قدردان جهاد و زحماتشان هستیم.
 سخنگوی فراجا

نماینده قم در مجلس شورای اسلامی:

کفش قم امروز در سطح فراملی 
حرف هایی برای گفتن دارد

قم-نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه کفش قم امروز در سطح 
فراملی حرف هایی برای گفتن دارد، گفت: تعهدات ارزی در این صنف مانعی برای افزایش 
صادرات است. احمد امیرآبادی فراهانی در حاشیه بازدید از نمایشگاه »مواد اولیه، ماشین 
آلات، تکنولوژی، چرم و صنایع وابسته صنعت کفش ایران-قم« در گفت وگو با خبرنگاران، 

اظهار کرد: این نمایشگاه نسبت به دوره های گذشته پیشرفت بسیاری داشته است.
وی با اشاره به اینکه این دوره از نمایشگاه از نظر کیفیت، جذابیت و تعداد غرفه ها با 
نمایشگاه بین المللی تهران رقابت می کند، مطرح کرد: برگزاری چنین نمایشگاه هایی برای 
قم ظرفیت بسیار بالایی ایجاد می کند. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی اضافه 
کرد: اگر مسئولین استان قم نسبت به رفع مشکلات مجموعه مدیریت این نمایشگاه اهتمام 
بیش تری داشته باشند، این نمایشگاه چیزی از نمایشگاه بین المللی تهران کم نخواهد 
داشت. وی با بیان اینکه جداسازی نمایشگاه محصول و صنایع وابسته ایده خوبی بود که 
امسال در دستور کار قرار داشت، عنوان کرد: اگرچه نمایشگاه های محصول جذابیت و 
مخاطب بیش تری دارند ولی شاهد استقبال بالایی از نمایشگاه صنایع و تجهیزات نیز بودیم.
امیرآبادی با اشاره به اینکه چینش غرفه ها و انتخاب شرکت ها به خوبی انجام شده بود، 

خاطرنشان کرد: خوشبختانه در این نمایشگاه نظم و انضباط خوبی حاکم بود.
 

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی ورزشی شهرداری قم:

قم باید در ارائه پیوست فرهنگی برای 
نمایشگاه ها الگو باشد

فرهنگی  پیوست  وجود  قم،  شهرداری  ورزشی  اجتماعی  فرهنگی،  سازمان  سرپرست 
در نمایشگاه مواد اولیه، ماشین آلات، تکنولوژی، چرم و صنایع وابسته صنعت کفش قم را 
ارزشمند دانست و گفت: در این نمایشگاه در حوزه فرهنگی کارهای ارزشمندی شده که 
می تواند الگویی برای دیگر نمایشگاه ها در سطح کشور شود. حجت الاسلام سید احمد 
طباطبایی نژاد در حاشیه بازدید از نمایشگاه »مواد اولیه، ماشین آلات، تکنولوژی، چرم و صنایع 
وابسته صنعت کفش ایران- قم« اظهار کرد: از برگزارکنندگان این نمایشگاه که کاری درجه یک 

و فوق العاده و در شأن شهر قم انجام داده اند، تشکر می کنم.

سردار سعید منتظرالمهدی*

آیت الله حسینی بوشهری:

باید از حالت تدافعی در فضای مجازی خارج شویم 
صفحه 1

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم خبرداد:

آغاز توزیع شیر دولتی در مدارس از 7 آذرماه
صفحه 8

یکشنبه  5 آذر ماه 1402  12 جمادی الاولی 1445  26 نوامبر 2023  شماره 5856  سال بیست و ششم  5000 تومان رئیس مجلس شورای اسلامی :
بسیج ستون اصلی اثبات کارآمدی دین 

در اداره جامعه است

سخنگوی شورای نگهبان :
همه امکانات به صورت عادلانه در اختیار 

کاندیداها قرار بگیرد 
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه ما فرزندان انقلاب 
اثبات کارآمدی دین در اداره جامعه است،  یک رسالت داریم و آن 
گفت: ستون اصلی این مساله بسیج است. محمدباقر قالیباف در 
گردهمایی بزرگ پاسداران و بسیجیان سپاه حضرت محمد رسول 
الله )ص( تهران بزرگ با عنوان »بسیج امید ملت ایران« که صبح روز 
)شنبه ۴ آذرماه 1۴۰۲( در پادگان حضرت ولیعصر )عج( برگزار شد، 

اظهار داشت: گاهی سختی هایی ایجاد می شود که هم در فضای ...

سخنگوی شــورای نگهبان گفت: امیدواریم طبق قانون همه 
امکانــات دولتی و عمومــی غیر دولتی مانند شــهرداری ها به 
صورت عادلانه در اختیار کاندیداهای  انتخابات مجلس شورای 
اســلامی  قرار بگیرد. هادی طحان نظیف در نشســت خبری 
روز شــنبه خود در پاسخ به ســوالی درباره مصوبه افزایش سن 
بازنشســتگی گفت: این موضــوع در برنامه هفتــم به تصویب 
صفحه ۲رسیده و مربوط به روزهای اخیر است به همین دلیل هنوز در ... صفحه  ۲

دادستان قم اعلام کرد:

تخلفات رانندگی 
بیشترین فراوانی 
جرائم نوجوانان

صفحه 4

رئیس واحد سی ان جی شرکت پخش فرآورده های 
نفتی منطقه قم خبرداد:

تعویض رایگان 
مخازن تاکسی های 

دوگانه سوز
صفحه 1

از سوی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

طلبه قمی، گواهینامه 
درجه یک هنری 

دریافت کرد
صفحه4

عضو کمیسیون اصل نود مجلس:

کد اختصاصی
 واحد برای اتباع 
مشخص می شود

صفحه2

معاون وزیر علوم: 

دبیرخانه نوآوری های علوم انسانی 
و اسلامی در قم ایجاد شد

معاون فناوری و نوآوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: پارک علم و فناوری قم به 
عنوان دبیرخانه ملی فناوری ها و نوآوری های علوم انسانی و اسلامی انتخاب شده است.

محمد علینژاد در نشست خبری که سالن جلسات پارک علم و فناوری استان قم برگزار شد، 
با اشاره به اینکه در کنار این پارک ها ۲۷۸ مرکز رشد داریم، مطرح کرد: در پارک های علم و 

فناوری ۱۲ هزار واحد فناور و شرکت دانش بنیان مستقر هستند.
معاون فناوری و نوآوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری با بیان اینکه این پارک ها زیست بوم 
فناوری و نوآوری در هر منطقه و موضوعات مشخصی را ساماندهی می کنند، عنوان کرد: 
این پارک ها اقداماتی ازجمله خلق، ایجاد، راه اندازی و کمک به شرکت ها، پوشش دادن 
به نیازهای فناورانه و نوآورانه مناطق، بهبود وضعیت اقتصاد دانش بنیان در آن حوزه و ... 
را دنبال می کنند. وی با اشاره به اینکه تلاش ما بر این است که در مجموعه وزارت علوم 
برای موضوعات اساسی و مهم کشور دبیرخانه ملی تشکیل دهیم، خاطرنشان کرد: طی 
این فرآیند یکی از پارک های علم و فناوری را به عنوان محور و دبیرخانه اصلی این موضوع 
انتخاب می کنیم. محمد علی نژاد اضافه کرد: در این فرآیند تلاش داریم تمام شرکت های 
دانش بنیان و واحدهای فناور در آن حوزه را به صورت مستقیم و غیرمستقیم به دبیرخانه 
مربوطه متصل کنیم. وی با بیان اینکه قطب ها، گروه ها و دانشگاه های تخصصی آن حوزه 
شناسایی شده و متناسب با نیازهای کشور، برقراری ارتباط صورت  می گیرد، تصریح کرد: با 
این اتفاق راهبری و هدایت حل مسئله انجام خواهد شد و محور فناوری، نوآوری و دانشی آن 

موضوع مشخص خواهد شد.
معاون فناوری و نوآوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری با اشاره به اینکه ورودهایی به حوزه 
علوم انسانی و اسلامی داشته ایم، یادآور شد: در این عرصه به صنایع نرم و خلاق پرداخته 

شده است ولی به صورت جامع به آن توجه نشده است.
وی با بیان اینکه تصمیم بر این شد دبیرخانه ملی و پارک معین این حوزه را تشکیل دهیم، 
ابراز کرد: در کشور نسبت به موضوع علوم انسانی و اسلامی کمی عقب هستیم و تلاش 
داریم اثبات کنیم این حوزه  درکنار ظرفیت های بنیادین، تولیدکننده و خلق کننده موضوعات 

جدید هستند.
محمد علینژاد اظهار داشت: پارک علم و فناوری قم به عنوان دبیرخانه ملی فناوری ها و 

نوآوری های علوم انسانی و اسلامی انتخاب شده است.
وی در پایان تأکید کرد: این دبیرخانه موضوعاتی ازجمله مسئله شناسی، شبکه سازی، 
ایجاد تحرک در عرصه اقتصاد دانش بنیان در حوزه علوم انسانی و اسلامی، هدایت و 

جهت دهی تسهیلات و ... را دنبال می کند.

رئیس واحد سی ان جی شرکت پخش فرآورده های نفتی منطقه قم خبرداد:

تعویض رایگان مخازن تاکسی های دوگانه سوز
مالکان   : نفتی منطقه قم گفت  فرآورده های  رئیس واحد سی ان جی شرکت پخش 
تاکسی های دوگانه سوز که تاریخ انقضای مخزن آن ها فرا رسیده هر چه سریع تر برای تعویض 

مخزن خودرو اقدام کنند.
واحدی با بیان اینکه این طرح از سی ام آبان آغاز شده است افزود: رانندگان برای بهره 
مندی از مزایای این طرح به پایگاه اطلاع رسانی gcr.niopdc.ir مراجعه کنند. وی گفت: 
مالکانی که پس از ثبت نام، پیامک مشمول نبودن دریافت کردند، لازم است به مراکز معاینه 
فنی مراجعه کنند و چنانچه مخازن فرسوده و معیوب تشخیص داده شود، از طریق مراکز 

معاینه خودرو یادشده به اتحادیه تاکسیرانی استان برای تعویض مخازن معرفی می شوند.
 

مدیر کل حفاظت محیط زیست استان قم خبرداد:

رها سازی ۱۱ شاهین کشف شده در قم
مدیر کل حفاظت محیط زیست استان قم  گفت :یازده عدد شاهین قاچاق که قرار بود از 

کشور خارج شوند، در طبیعت رها شدند.
محمدحسین بازگیر با اشاره به مسئله قاچاق حیات وحش که در سرتاسر دنیا و کشور ما 
رواج دارد در خصوص نوع و گونه این پرنده ها گفت: ۱۱ پرنده شکاری شاهین از نوع بالابان و 
بحری هستند که در راس هرم غذایی حیات وحش قرار دارند که حذف آن ها از طبیعت باعث 

افزایش بیماری ها و مشکلات زیادی برای چرخه حیات موجودات زنده می شود.
بازگیر از وضعیت نگهداری نابسامان آن ها در زمان جابه جایی و بسته شدن چشم های 
آن ها گفت و افزود: این پرنده ها پس از انتقال به مقصد، مورد آموزش هایی قرار می گیرند و 
دست آموز می شوند و از چرخه طبیعت و حیات وحش خارج می شوند. وی گفت: هرگونه 
اقدام در حوزه حیات وحش اعم از شکار، عرضه، فروش و صادرات، سازمان حفاظت محیط 

زیست کشور است و اقدامی خارج از این ساز و کار جرم تلقی می شود.

مسئولان از تولید محتوا در فضای مجازی غفلت نکنند

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: نباید در 
فضای مجازی حالت تدافعی به خود بگیریم بلکه باید با 
بروز ابتکارات و خلاقیت ها، حالت مطالبه گری و تهاجمی 

داشته باشیم.
آیت الله حسینی بوشهری دردیدار دبیر شورای عالی 
فضای مجازی در دیدار دبیر شورای عالی فضای مجازی 
خود  شوم  اهداف  تا  تلاشند  در  دشمنان  اظهارداشت: 
از جمله ایجاد بی تفاوتی در مردم را با استفاده از فضای 
هاشم  سید  الله  آیت  کنند.  محقق  جامعه  در  مجازی 
حسینی بوشهری افزود: مسئولان نباید از تولید محتوا در 
فضای مجازی غفلت کنند چرا که دشمنان در این عرصه 
شاهد  ما  گذشته  سال های  در  و  می کنند  فعالیت  مدام 

حملات آن ها بوده ایم.
وی به جایگاه ویژه فضای مجازی در جامعه امروز اشاره 
کرد و گفت: بخش قابل توجهی از زندگی مردم به فضای 
با  جنگ  برای  عرصه ای  فضا  این  و  خورده  گره  مجازی 

این تحرکات  نباید  و  دشمن دشمنان تبدیل شده است 
بی پاسخ بماند. رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در 
ادامه به برخی از فرصت های به وجود آمده در بستر فضای 
مجازی پرداخت و گفت: همه نخبگان و صاحبان فکر و 
اندیشه نسبت به فضای مجازی دغدغه دارند و ما می توانیم 

در بستر این فضا تهدید ها و تردید ها را از میان برداریم. 
فضای  در  نباید  ما  افزود:  بوشهری  حسینی  الله  آیت 
بروز  با  باید  بلکه  بگیریم  خود  به  تدافعی  حالت  مجازی 
تهاجمی  و  مطالبه گری  حالت  ها،  خلاقیت  و  ابتکارات 
داشته باشیم.  رئیس جامعه مدرسین به موضوع غزه و 
شکست تحقیرآمیز رژیم صهیونیستی اشاره کرد و گفت: 
ما می توانیم با استفاده از فضای مجازی صدای مظلومان 
را به گوش جهانیان برسانیم و باید بستر ها و امکانات لازم 
برای حضور پررنگ در این فضا فراهم شود.  وی به فعالیت 
طلاب خلاق و مبتکر در بستر فضای مجازی اشاره کرد و 
افزود: طلاب حوزه های علمیه امروز با تسلط و اشراف بر 

مباحث علمی و حوزوی در عرصه های هنری هم پیشرو 
هستند و با ادبیات مورد پسند جوانان و نوجوانان با آن ها 
ارتباط می گیرند.  دبیر شورای عالی فضای مجازی و رئیس 
مرکز ملی فضای مجازی کشور نیز در این دیدار به استفاده 
روزافزون مردم از فضای مجازی اشاره کرد و گفت: روزانه 
بیش از ۲۴ میلیون نفر به نرم افزار ها و پیام رسان های بومی 
می شوند.   بهره مند  آن ها  خدمات  از  و  می کنند  مراجعه 
سید محمد امین آقامیری به حملات گسترده دشمنان در 
فضای مجازی پرداخت و گفت: حملات دشمنان در عرصه 
فضای مجازی بیش از ۳۰ برابر نسبت به سال های قبل 
افزایش داشته با این حال با اقدامات جهادی فعالان فضای 
مجازی خصوصاً در حوزه زیرساخت ها دشمنان نتوانستند 
آسیبی به کشور وارد کنند.  وی بر تهیه پلتفرم ها و پیام 
رسان های بومی در مدت زمان محدود اشاره کرد و گفت: 
در ظرف سال های اخیر پیام رسان های خوبی تهیه شده 

که با اقبال گسترده مردم نیز همراه بوده است. 

آیت الله حسینی بوشهری:

باید از حالت تدافعی در فضای مجازی خارج شویم

مدیر حوزه های علمیه گفت: معجزه توسط بخش خصوصی رقم خواهد خورد و 
نیازمند توجه بیش تر به این عرصه هستیم.

آیت الله علیرضا اعرافی در دیدار محمد علینژاد معاون فناوری و نوآوری وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری، ضمن تسلیت ایام فاطمیه)س(، اظهار کرد: برای فلسطین نیز 

آرزوی نصرت و پیروزی داریم.
وی با اشاره به اینکه اهداف بزرگی در عرصه دانش بنیان وجود دارد، مطرح کرد: 
اهداف دانش بنیان جزو نیازهای اصلی کشور است و مقام معظم رهبری نیز نسبت 
به آن تأکید دارند. مدیر حوزه های علمیه با بیان اینکه موضوع مهاجرت  نخبگان یک 
موضوع ناخوشایند است، عنوان کرد: اگر این مهاجرت ها برای کسب علم و با برگشت 
باشد مشکلی ندارد، ولی درصدی از آن ها این گونه نیستند. وی با اشاره به اینکه یکی 
از علت های مهاجرت، نبود ابزار لازم است، خاطرنشان کرد: مباحث معیشت، درآمد، 

فرهنگی و سیاسی در رده های بعدی علت های مهاجرت هستند.
باید نقشه آمایش واقعی کشور تدوین شود 

آیت الله اعرافی اضافه کرد: اگر نخبگان تأمین شوند و راهی برای پیشرفت آن ها باشد 
و ابزار مناسب را در اختیار آن ها قرار دهیم، قطعا بسیاری از آن ها مهاجرت نخواهند 
کرد. وی با بیان اینکه باید تمام مسئولین در مسیر حفظ سرمایه های نخبگانی تلاش 
کنند، تصریح کرد: باید اقدامات به گونه ای باشد تا نخبگان در مسیر خدمت به نظام، 
انقلاب و کشور استوار باشند. مدیر حوزه های علمیه با اشاره به اینکه بخش خصوصی 
نیازمند تقویت است، یادآور شد: معجزه توسط بخش خصوصی رقم خواهد خورد و 

نیازمند توجه بیش تر به این عرصه هستیم.
وی با بیان اینکه باید نقشه آمایش واقعی کشور تدوین شود، ابراز کرد: باید مسیر 

پیشرفت، ظرفیت ها و حرکت هر استان مشخص باشد.
نگاه بین المللی در تمام امور حاکم باشد

آیت الله اعرافی با اشاره به اینکه باید رویکرد بین المللی داشته باشیم، بیان کرد: نگاه 
بین المللی باید در تمام امور حاکم باشد و پایه ریزی آن می تواند در شرکت های دانش 
بنیان صورت بگیرد. وی با بیان اینکه ظرفیت های بی نظیری در عرصه بین الملل 
داریم، اظهار داشت: باید برنامه ریزی لازم در عرصه بین المللی صورت بگیرد و بخش 

خصوصی در این مسیر می تواند بسیار موفق عمل کند.
مدیر حوزه های علمیه با اشاره به اینکه باید در تمام امور پیوست فرهنگی داشته 

باشید، مطرح کرد: علوم اسلامی باید یک رویکرد فناوری نرم داشته باشد.
وی با بیان اینکه قم در این زمینه ورود داشته است، عنوان کرد: تبدیل دانش علوم 

انسانی اسلامی باید صورت بگیرد و ظرفیت های لازم نیز در این بخش وجود دارد.
آیت الله اعرافی با اشاره به اینکه ۳۲ ستاد راهبری در حوزه داریم، خاطرنشان کرد: 

بسیاری از این ستادها می توانند با رویکرد علوم اسلامی فعالیت داشته باشند.
وی با بیان اینکه در عرصه هوش مصنوعی نیازمند سرمایه گذاری بیش تری هستیم، 
تصریح کرد: همچنین موضوعات دیگری ازجمله ژنتیک، کشاورزی و... نیز باید 

مورد توجه بیش تری قرار بگیرند. مدیر حوزه های علمیه با اشاره به اینکه باید ارتباط 
طرح های حوزوی با فناوری های نرم را کشف کنیم، یادآور شد: همچنین در برخی 
موضوعات فناوری نیز نیازمند احکام فقهی هستیم که این موضوع می تواند موجب 
تعامل و هم افزایی با حوزه شود. وی با بیان اینکه این تعامل باید با برنامه دقیق باشد، 
ابراز کرد: نمونه ها و الگوهایی از این تفاهم نامه ها در حوزه وجود دارد که از جمله آن ها 
می توان به تفاهم نامه با آموزش و پرورش اشاره کرد. در ادامه نیز محمد علینژاد معاون 
فناوری و نوآوری وزرت علوم، تحقیقات و فناوری با اشاره به اینکه در سطح کشور 
۵۴ پارک علم و فناوری داریم، اظهار کرد: از این تعداد ۲۹ پارک استانی و ۱۳ پارک 
دانشگاهی هستند و برخی نیز در مجموعه های مختلف مانند جهاد دانشگاهی 
فعالیت دارند. وی با بیان اینکه در این پارک ها ۱۲ هزار واحد فناور داریم، مطرح کرد: 
در این واحدهای فناور ۱۰۹ هزار نفر به صورت رسمی شاغل هستند که تماما بیمه 
هستند. محمد علی نژاد با اشاره به اینکه همچنین ۹ هزار و ۳۰۰ شرکت دانش بنیان 
نیز داریم، عنوان کرد: از این تعداد دو هزار و ۳۰۰ شرکت در خود پارک ها مستقر 
هستند. وی با بیان اینکه تمرکز توسعه ای ما در شهرهای کوچک است، خاطرنشان 
کرد: در سطح کشور ۲۸۷ مرکز راشد داریم که یا در پارک ها و یا در دانشگاه ها مستقر 
هستند. معاون فناوری و نوآوری وزرت علوم، تحقیقات و فناوری با اشاره به اینکه 
مجموع شرکت های دانش بنیان و واحدهای فناور حدود ۲۰ هزار مورد است، تصریح 
کرد: پردیس علم و فناوری از نظر خدمات مانند پارک است که در اختیار واحدها و 
شرکت ها قرار گرفته و در صورت استقرار در آن از برخی از امتیازات بهره مند می شوند.

وی با بیان اینکه پردیس ها دارای انواع مختلفی هستند، یادآور شد: برخی پردیس ها 
مابین یک صنعت قرار دارند و امروز رویکرد ما حمایت از این نوع پردیس ها است.

محمد علی نژاد با اشاره به اینکه در هر شهری صنایع ویژه  و منحصری وجود دارد، 
بیان کرد: تلاش ما بر این است که این صنایع که به تدریج درحال ضعیف شدن 

هستند را با فناوری آشنا کنیم.

آیت الله اعرافی:

بخش خصوصی نیازمند تقویت است
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رئیس مرکز پژوهش های مجلس :

حضور نخبگان در عرصه های حکمرانی و 
سیاست گذاری الزامی است

رئیس مرکز پژوهش های مجلس با بیان اینکه حضور در عرصه سیاست گذاری نیاز به 
صبر راهبردی دارد، گفت: حضور نخبگان در عرصه های حکمرانی و سیاست گذاری 

دیگر انتخاب نیست، بلکه الزام است.
بابک نگاهداری در رویداد »گرای سیاستگذاری« که با حضور جمعی از نخبگان 
برگزار شد اظهارداشت :به صورت تاریخی و فرهنگی در کشور ما، نخبگان و به نوعی از 

ورود به عرصه های حکمرانی و سیاستگذاری پرهیز کرده اند.
وی ادامه داد: الان هم ادامه این فرهنگ را می بینید که اکثر صاحب نظران و اساتید 
در کشور، در جایگاه منتقد حاکمیت می ایستند و اینطور است که هرکسی بیشتر 
انتقاد کند، عالم تر جلوه می کند. درحالیکه اگر یک استاد یا نخبه از اداره کشور دفاع 
کند و درباره پیشرفت و آینده کشور صحبت کند، معمولًا مورد توجه افکار عمومی قرار 
نمی گیرد. این امر نشان می دهد که در ذهن فرهنگی و تاریخی ما چنین چیزی شکل 

گرفته و ما باید این را بشکنیم.
نگاهداری با اشاره به اینکه عرصه حکمرانی و سیاستگذاری، عرصه حضور علم، 
دانش و نخبگی است، افزود: حضور نخبگانی مانند شما که در اندیشکده ها حضور 
یافته اید، تأثیر فرهنگی خوبی در تصحیح نگرش ها و باورهای مردم نسبت به حضور 

عالمان و دانشمندان در عرصه حکومت و سیاستگذاری خواهد داشت.
وی با اشاره به شیوه های نمایشی مدیریت در کشور، افزود: برخی مدیران به گونه ای 
رفتار می کنند که گویی دغدغه حل مسئله را ندارند. در پایان دوره این مدیران هم 
مشخص نمی شود که آیا توانسته اند مسئله از کشور را حل کنند یا نه؟ بود و نبود 

سازمانشان در مدیریت کشور در حل مسائل کشور تفاوتی داشته یا نه؟
نگاهداری توضیح داد: برخی مدیران دغدغه حل مسئله را ندارند؛ برخی دیگر 
هم توان حل کردن مسائل را ندارند به این دلیل که با شایستگی انتخاب نشده اند. 
چون نخبگان از ورود به سیاستگذاری پرهیز کرده و افراد معمولی در جایگاه نخبگان 

نشسته اند و برای مردم تصمیم گیری کرده اند.
 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

محصولات فرهنگی و هنری در نظام 
ارزیابی، رتبه بندی می شوند

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تصریح کرد: نشان ایران فرهنگ، یک کارجدید برای 
ارتقای کیفی تولیدات فرهنگی است که با همکاری بخش خصوصی در حال انجام 
است و هدف این طرح استقرار نظام ارزیابی و رتبه بندی محصولات فرهنگی و هنری 

است.
محمدمهدی اسماعیلی  درباره دستور کار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای 
تصویب سندهای فرهنگی گفت: اتفاق خوبی در شورای هنر شورای عالی انقلاب 

فرهنگی رخ داد و نشان ایران فرهنگ در این جلسه به تصویب رسید.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی افزود: نشان ایران فرهنگ، یک کارجدید برای ارتقای 
کیفی تولیدات فرهنگی است که با همکاری بخش خصوصی در حال انجام است و 
هدف این طرح استقرار نظام ارزیابی و رتبه بندی محصولات فرهنگی و هنری است.

وی درباره سازوکار اجرای این طرح توضیح داد: در مرحله نخست، این طرح در 
یک دوره آزمایشی اجرا خواهد شد و پس از طی دوره آزمایشی در بین افکار عمومی 

و جمع بندی واکنش ها، نسبت به ارتقای آن اقدام خواهد شد.
اسماعیلی طرح نشان ایران فرهنگ را سبب انتخاب و خرید آگاهانه محصولات 
فرهنگی و هنری به عنوان حق مصرف کننده و مخاطب عنوان کرد و اظهار داشت: 
ارزیابی آثار فرهنگی مبتنی بر معیارهای هنری و فرهنگ ایرانی اسلامی می تواند به 

انتخاب این محصولات در بین افراد جامعه کمک کند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به شورایی که برای این خصوص تشکیل شده 
است، یادآور شد: رییس شورا یکی از معاونان وزیر ارشاد است و دستگاه های مختلف، 
شخصیت های حقیقی حوزه های تخصصی و تشکل های هنری صنفی در این شورا 

نماینده دارند که اتفاق مبارک برای اعطای کیفی محصولات فرهنگی است.
وی درباره تصویب سندهای چندگانه محصولات فرهنگی گفت: سند موسیقی 
هفته گذشته در شورای معین شورای عالی انقلاب فرهنگی مطرح شد و جمع بندی 
لازم در این باره در حال انجام است و به نظر می رسد در جلسات آینده به تصویب برسد 

که بعد از ۴۴ سال، تصویب سند موسیقی اتفاق مهم و ارزنده ای است.

عضو کمیسیون اصل نود مجلس:

کد اختصاصی واحد برای اتباع 
مشخص می شود

عضو کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی از مشخص شدن کد اختصاصی 
واحد برای اتباع در سامانه هوشمند مدیریت اتباع طی یک ماه آینده خبر داد و گفت: 
طرح اصلاحی قانون تعیین تکلیف فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان 

غیرایرانی به مجلس ارسال می شود.
علی خضریان در تشریح جلسه روز شنبه  ۴ آذرماه کمیسیون اصل نود مجلس 
شورای اسلامی به خبرنگاران اظهار داشت: در این نشست مشکلات اتباع خارجی 
در کشور با حضور رئیس سازمان ملی مهاجرت، معاون کنسولی و امور اتباع وزارت 
امور خارجه، رئیس سازمان ثبت احوال و مقامات انتظامی و امنیتی کشور بررسی 

شد.
اقدامات  این جلسه گزارش  در  افزود:  نود مجلس  سخنگوی کمیسیون اصل 
دستگاه های مسئول، پیرامون لزوم ساماندهی و تعیین تکلیف اتباع خارجی دریافت 
و مقرر شد وزارت کشور با جمع بندی نظرات دستگاه ها، پیشنهادات عملیاتی خود 
را در این خصوص به کمیسیون ارائه کند. وی با اشاره به لزوم تکمیل سامانه تصدیق 
الکترونیک گفت: همچنین مقرر شد کد اختصاصی واحد برای اتباع در سامانه طی 
یک ماه آینده مشخص شود. ضمن اینکه با توجه به نکات مطرح شده پیرامون قانون 
تعیین تکلیف فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان غیر ایرانی نیز قرار شد این 
قانون، پس از آسیب شناسی و بررسی مشکلات ناشی از اجرای آن، به عنوان یک 
طرح اصلاحی به مجلس تقدیم شود. عضو هیات رییسه کمیسیون اصل نود مجلس 
خاطرنشان کرد: با توجه به گزارش سازمان ثبت احوال پیرامون صدور بیش از ۱۰ 
میلیون کارت ملی هوشمند که طی سال های گذشته به تعویق افتاده بود، مقرر شد 
این سازمان تا پایان سال جاری نیز نسبت به صدور پنج میلیون کارت ملی هوشمند 
باقی مانده با هماهنگی سازمان برنامه و بودجه و وزارت اطلاعات اقدام کند تا از 

ابتدای سال آینده صدور کارت ملی به روز شود.

وزیر دفاع:

 کشورهای بیگانه منطقه را ترک کنند
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: حضور آمریکا و برخی از کشورهای 
اروپایی در منطقه، عکس العمل تمامی منطقه از جمله محور مقاومت را به دنبال 
خواهد داشت و توصیه می کنم این کشورهای بیگانه منطقه را ترک کنند و به دنبال 

ایجاد تنش نباشند.
امیر سرتیپ آشتیانی با اشاره به فشارهای گسترده کشورهای مختلف در حوزه های 
سیاسی و اقتصادی به رژیم صهیونیستی و حامیانش گفت: مردم منطقه شاهد 
خواهند بود که این رژیم غاصب و کودک کش کاملًا سرنگون می شود و امنیت واقعی 

به منطقه ما بر می گردد.
امیر سرتیپ محمدرضا آشتیانی درباره جنگ غزه، اظهار کرد: وقتی عملیات 
طوفان الاقصی شروع شد، رژیم صهیونیستی در همه حوزه ها غافلگیر شد و کاملًا 

در ورطه سقوط قرار گرفت و این یعنی یک »شکست سنگین«.
وی ادامه داد: این عملیات باعث شد که رسماً این رژیم منحوس در ابعاد مختلف 
از جمله سیاسی و نظامی و سایر حوزه ها دچار فروپاشی شود و آمریکایی ها به شکل 
جدی احساس خطر کنند که این رژیم به طور کامل در حال ساقط شدن است  
بنابراین به حمایت از این رژیم اقدام کردند و برخی از کشورهای اروپایی نیز آنها را 
در این راه همراهی کردند. امیر سرتیپ آشتیانی با بیان اینکه این منطقه به دلیل 
عبور خطوط انتقال انرژی  محیطی بسیار مهم، استراتژیک وحساس است، گفت: 
حضور آمریکا و برخی از کشورهای اروپایی در منطقه، عکس العمل تمامی منطقه از 
جمله محور مقاومت را به دنبال خواهد داشت و توصیه می کنم این کشور های بیگانه 

منطقه را ترک کنند و به دنبال ایجاد تنش نباشند .

تعبیر گویای »ضربه فنی« 
برای شکست های اسرائیل

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی 
معمولا با توجه به نوع مخاطبان و جغرافیای سخن، از 

کلمات و تعابیر تازه و بدیعی بهره می گیرند که در انتقال پیام مدنظر، بسیار موثراست.
ایشان اول آذر، در دیدار با ورزشکاران، با توجه به تحولات جاری در سرزمین های 
اشغالی و با استفاده از یک تعبیر ورزشی، عنوان کردند:»حماس، نه به عنوان یک دولت 
و کشور با امکانات زیاد بلکه به عنوان یک گروه مبارز توانست دولت غاصب صهونیست را 
با آن همه امکانات ضربه فنی کند.« اینکه ایشان می گویند رژیم صهیونیستی در تحولات 
اخیر ازسوی رزمندگان مقاومت فلسطینی »ضربه فنی« شده، به معنی این است که 
این رژیم با بدترین شرایط، شکست را پذیرفته است.تعبیر »ضربه فنی رژیم صهیونیستی 
ازسوی حماس« دربرگیرنده نکات مهم و نشان دهنده سیر تحولات اخیر در سرزمین های 
اشغالی است و ثابت می کند با افزایش آسیب پذیری صهیونیست ها، تل آویو ناگزیر به 

پذیرش آتش بس موقت شده است.
در ورزش کُشتی، »ضربه فنی« بدترین نوع شکست برای ورزشکار است و بررسی 
تحولات میدانی نبرد در غزه و همچنین آتش بس اخیر، گواهی براین مدعاست که 
اسرائیل پس از بیش از ۴۶ روز نبرد »سنگین«، »نابرابر« و »بی امان« با رزمندگان حماس 

و جهاداسلامی، در جبهه های زیر ناکام شد و ناچار به پذیرش آتش بس گردید.
۱.اگرچه رژیم صهیونیستی در همه عرصه ها با بدترین وضعیت شکست خورد اما 
ناکامی بزرگ این رژیم در جبهه نظامی بود که سنگین ترین ضربات را متحمل شد.ارتش 
اسرائیل در شرایطی متحمل شکستی سنگین شد که گروه حماس فاقد ارتش »سازمان 
محدودیت های  و  تحریم ها  و  سخت  محاصره  در  اخیر  سال های  طی  و  بود  یافته« 
اقتصادی قرار داشته است. درمقابل، ارتش رژیم اشغالگر ادعا می کرد که سومین ارتش 
قدرتمند جهان را با سامانه »گنبد آهنین« دارد که چتر امنی برای این رژیم فراهم می 
کند. با این وجود، درجریان نبرد در هفته های اخیر، رزمندگان مقاومت فلسطینی 
ضربات سنگینی به پیکره ارتش صهیونیستی در داخل و خارج غزه وارد آوردند و در واقع 

این رژیم را »ضربه فنی« کردند.
۲.ابراز انزجار افکار عمومی در جهان از اسرائیل، وجه دیگری از »ضربه فنی« تل آویو 
است.امروز اکثریت مردم دنیا در کشورهای مختلف، از غرب تا شرق، خواهان محکوم 
کردن جنایات رژیم صهیونیستی ازسوی دولت هایشان و همچنین مجامع بین المللی 
هستند. مهم تر، آنکه روند تحولات درمسیری قرار گرفته است که مردم جهان یک صدا 
آرمان »آزادی فلسطین« را سر داده اند. در واقع جنایات نتانیاهو سبب شد در شرایط 
کنونی آرمان آزادی فلسطین به مطالبه ای جهانی تبدیل شود و گستره ای بین المللی 

پیدا کند.
۳.یکی دیگر از مصادیق »ضربه فنی« رژیم صهیونیستی، صدماتی است که این رژیم 
به دلیل بی اعتبار کردن مفاهیمی مانند »دفاع از یهودیان«، »دموکراسی« و »حقوق بشر« 
دریافت کرده است. اکنون همه جهانیان دریافته اند تل آویو و حامیانش همچون آمریکا 
و چند کشور اروپائی، برخلاف همه ادعاهایی که درباره دموکراسی و حقوق بشر مطرح 
دارند، ارزشی برای این مفاهیم قائل نیستند، چراکه نه به رای و نظر مردم غزه احترام 
می گذارند و نه ارزشی برای حقوق بشر قائل هستند.یهودیان جهان هم مکررا اعلام 
می کنند که جنایات اسرائیل مغایر با تعالیم تورات و مبتنی بر نژادپرستی است. اینکه 
اسرائیل ، ارزشی برای اعتقادات یهود و مطالبه جهانیان برای پذیرش آتش بس دائم و 

توقف جنایات قائل نیست، سبب نفرت افکارعمومی جهان از این رژیم شده است.
۴.مصداق دیگر »ضربه فنی« رژیم صهیونیستی، تعمیق شکاف ها در ساختار سیاسی 
این رژیم است. در روزهای اخیر شاهد برگزاری تظاهرات کم نظیری علیه نتانیاهو بوده ایم 
که نشان می دهد دولت جعلی این رژیم با بحران های عمیقی مواجه  است.نظر غالب 
کارشناسان این است که با پایان جنگ غزه،نه تنها عمر سیاسی نتانیاهو خاتمه می یابد 

بلکه امکان محاکمه در دادگاه های بین المللی و داخلی و اعدام وی نیز وجود دارد.
از جمله کسری بودجه ۴۷ میلیارد  این رژیم  ۵.وجود بحران در عرصه اقتصادی 
جنگ،  اداره  برای  المللی  بین  نهادهای  از  دلاری  میلیارد   ۶ وام  دریافت  و  دلاری 
شاهدی براین مدعاست.بنا به گزارش رسانه ای اسرئیلی با بیکار شدن ۶۷۰ هزار نفر 
از کارکنان هتلها،رستورانها و اماکن توریستی،صنعت گردشگری این رژیم  آسیب های 
جبران ناپذیری متحمل شده است. مناطق نفتی و گازی در شهرکهای اشغالی از جمله 
»عسقلان« تعطیل شده،کارخانه های صنایع خُرد، فلج شده و شهرک نشینانی که با 
صرف هزینه های کلان، از نقاط مختلف جهان برای سکونت به این مناطق آورده شده 
بودند، با بحران امنیت مواجه هستند و تعداد قابل توجهی از نخبگان و سرمایه گذاران از 

سرزمین های اشغالی فرار کرده اند.
این دلایل که گوشه ای از صدمات وارده به رژیم صهیونیستی در جنگ و جنایت ۴۷ 
روزه علیه مردم فلسطین است،حکایت از مقاومت جانانه مردم فلسطین و نویدبخش 
تسریع در فروپاشی اسرائیل و ایجاد یک نظام عاری از نژادپرستی و صهیونیسم و مبتنی 

بر آرای مردم،در این سرزمین است.

سرلشکر صفوی:

حضور مردم در انتخابات آخر سال 
پشتوانه قدرت ملی است

دستیار و مشاور عالی فرمانده معظم کل قوا گفت: ایران یک قدرت منطقه ای است 
که نه تنها در معادلات منطقه ای بلکه در معادلات جهانی تأثیرگذار است. پشتوانه این 
قدرت حضور ملت بزرگ ایران در همه صحنه های مورد نیاز انقلاب اسلامی از جمله 

انتخابات آخر سال است.
سردار سرلشکر سید یحیی صفوی در جمع بسیجیان استان البرز با اشاره به شکل 
گیری جبهه مقاومت و تغییر توازن قدرت در منطقه غرب آسیا تأکید کرد: جبهه مقاومت 
با الگوگیری از بسیج ایران شکل گرفت. در نتیجه خون شهدای دفاع مقدس آزادی راه 
کربلا شد و شما شاهد هستید که در ایام اربعین هر سال، چند میلیون نفر از ایران و 
کشورهای دیگر به کربلا می روند. این عظمت ناشی از باز شدن راه کربلا در نتیجه خون 

شهدای دفاع مقدس است.
وی با اشاره به جمله حکیمانه حضرت امام که فرمودند: »راه قدس از کربلا می گذرد« 
افزود: شکل گیری و تقویت جبهه مقاومت و ثمره خون به ناحق ریخته شده شهدای 
قاسم  حاج  شهید  دلیرشان  فرمانده  جمله  از  مقاومت  جبهه  شهدای  حرم،  مدافع 
سلیمانی و فلسطینیان مظلوم، به حول و قوه الهی آزادی قدس شریف را رقم خواهد زد.
دستیار و مشاور عالی فرمانده معظم کل قوا در بخش دیگری از سخنان خود به 
رسالت، وظیفه، مأموریت و اهداف بسیج در شرایط حاضر پرداخت و گفت: مهم ترین 
وظیفه هر بسیجی در هر مکانی که حضور دارد کسب فهم و یک تحلیل صحیح از محیط 
داخلی کشور شامل فرصت ها، تهدیدها، مشکلات کشور و راهکارهای حل آنها است 

و اینکه بسیج برای حل این مشکلات مردم و کشور، چه کمکی می تواند انجام دهد.
سرلشکر صفوی تأکید کرد: شما بدانید این جنگ اخیر غزه موجب فروپاشی بنیان 
شعارهای آمریکایی ها و غربی ها مانند شعار حقوق بشر شد که ۲۰۰ - ۳۰۰ سال با آن 

مردم دنیا را فریب دادند.

فرمانده نیروی دریایی سپاه خبر داد:

تولید ۲ موشک هواپایه جدید 
برای مقابله با پهپاد و کروز

فرمانده نیروی دریایی سپاه گفت: از جدیدترین دستاورد های نیروی دریایی سپاه 
ساخت ۲ موشک هواپایه برای مقابله با پهپاد و موشک کروز با برد ۴ و ۱۷ کیلومتر است 

که اکنون به مرحله تولید رسیده است.
دریادار تنگسیری  در اجتماع کاروان های راهیان نور دانش آموزی در یادمان شهدای 
عملیات والفجر هشت با اشاره به توانمندی های نیروی دریایی سپاه افزود:  قابلیت 
موشک های نیرو های دریایی سپاه در دنیا بی سابقه است و با استفاده از هوش مصنوعی 

می تواند اهداف خود را تا ۲ هزار کیلومتر به دقت مورد اصابت قرار دهد.
دریادار تنگسیری با بیان این که امروز با عنایت خداوند و دعای شهدا قدم های بلند در 
زمینه ساخت شناور برداشتیم که شناور شهید سلیمانی، شهید صیاد شیرازی و شهید 

حسن باقری نمونه ای از این دستاورد ها هستند .
فرمانده نیروی دریایی سپاه  ویژگی های منحصر به فرد این نوع شناور ها را تاب آوری 
و سرعت آن بر شمرد و افزود: این شناور ها به دست متخصصان داخلی ساخته شده 
که در دنیا بی سابقه و بی نظیر است و سرعت این شناور ها سه برابر سرعت شناور های 
آمریکایی است. دریادار تنگسیری در پایان تصریح کرد: ما روز به روز به قدرت خود 
خواهیم افزود و در ایجاد امنیت و پیشرفت مردممان روز و شب نمی شناسیم و مردم 
عزیزمان بدانند که فرزندان این خاک برای اینکه چشم طمع دشمنان را کور کنند تا 

پای جانشان ایستاده اند. 

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه ما فرزندان انقلاب یک رسالت داریم 
و آن اثبات کارآمدی دین در اداره جامعه است، گفت: ستون اصلی این مساله بسیج 

است.
محمدباقر قالیباف در گردهمایی بزرگ پاسداران و بسیجیان سپاه حضرت محمد 
رسول الله )ص( تهران بزرگ با عنوان »بسیج امید ملت ایران« که صبح روز )شنبه 
۴ آذرماه ۱۴۰۲( در پادگان حضرت ولیعصر )عج( برگزار شد، اظهار داشت: گاهی 
سختی هایی ایجاد می شود که هم در فضای اجتماعی و هم در جریان انقلاب 
اسلامی تأثیر می گذارد، گاهی بار منفی جدی هم دارد ولی این گرد و غبارها در 
نهایت فرو می نشیند و عظمت و بزرگی گوهر گران بهای انقلاب اسلامی نمایان 
می شود. وی با اشاره به بیانات رهبر انقلاب که فرمودند ما در نزدیکی های فتح قله 
هستیم، تصریح کرد: برخی افراد که به مکتب قرآن و اهل  بیت )ع( و سنت های الهی 
اعتقاد ندارند، شاید چنین مطلبی را متوجه نمی شوند، اما در نهایت مسیر انقلاب 
اسلامی به این نحو است که برخی افراد سست ایمان، از جمع جدا خواهند شد و 
براساس سنت های الهی و همان چیزی که در صدر اسلام رقم خورده است، صف 
مؤمنان از صف کفار جدا می شود تا جبهه حق پیروز شود و ما نیز باید با همان مبانی 

صدر اسلام به عظمت انقلاب و اسلام بنگریم.
رئیس قوه مقننه کشورمان با بیان اینکه هدف امام خمینی )ره( از همان ابتدای 
نهضت، ایستادگی در مقابل استکبار بود، گفت: امام راحل از همان سال های آغاز 
مبارزه با رژیم پهلوی وقتی در مقابل کاپیتولاسیون ایستادند، عنوان کردند که این 
دسیسه ها ریشه در توطئه رژیم صهیونیستی دارد و اسرائیل نیز دست نشانده آمریکا 
است؛ لذا همان زمان هدف امام )ره( پایه گذاری اسلام سیاسی مبتنی بر مبانی 
مکتب مهدویت بود. قالیباف با بیان اینکه مبانی حرکت امام )ره( برای منتظران 
واقعی است و منتظر واقعی کسی است که صالح مصلح باشد و بسیجیان، پاسداران، 
مؤمنان و قاطبه مردم ما از این دسته بوده و منتظران واقعی هستند، اضافه کرد: 
فرهنگ مبارزه با کسانی که خوی حیوانی و شیطانی دارند و ظالم و جانی هستند و 
در مقابل جبهه حق ایستاده اند، در انقلاب ما وجود دارد و این مسیر به برکت شهدا، 
رهبر معظم انقلاب و مردم مقاوم بدون یک لحظه تردید و یک لحظه عقب نشینی با 
عظمت و قدرت ادامه دارد. وی تأکید کرد: ما نه تنها از باورهای ایدئولوژیک، دینی 
و قرآنی خود دست برنداشته ایم، بلکه منافع بزرگ استراتژیک و راهبردی در دنیا 
به دست آورده ایم. رئیس نهاد قانونگذاری کشور با بیان اینکه هر یک از حوادث 
بین المللی از ۱۵ خرداد ۱۳۴۲ و پس از انقلاب اسلامی با قبل از آن قابل قیاس 
نیست، اظهارکرد: اگر حوادث غزه را بررسی کنیم از سال ۱۹۴۸ میلادی تا سال 
۱۹۷۹ که انقلاب اسلامی به پیروزی رسید، پیش از پیروزی انقلاب اسلامی جنگ 
اسرائیل با کشورهای عربی و قومیت ها بود نه با باورهای دینی و امت اسلامی، نه 
با همه آزادیخواهانی که با ظلم مبارزه می کنند، نتیجه آن نیز این شد که روز به روز 
مساله فلسطین ضعیف تر شد و کشورهای عربی در همه زمینه ها شکست خوردند و 
قراردادهایی نظیر کمپ دیوید و اسلو منعقد شد. قالیباف اضافه کرد: پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی تا به امروز برخلاف تحلیل جامعه شناسان صهیونیست که می گفتند 
با گذشت هر دهه مساله فلسطین به دلیل خروج نسل و دولت مستقر به فراموشی 
سپرده خواهد شد، شاهدیم که مبتنی بر فرمایشات امام خمینی )ره( که متکی بر 
مکتب الهی است، چنان قدرتی در ملت فلسطین ایجاد شده که طی سال های اخیر 
شاهد جنگ ۳۳ روزه، جنگ اخیر غزه و اتحاد بین اهل سنت و تشیع هستیم. وی، 

ایجاد داعش برای اسلام هراسی را یکی از راه های مقابله غرب با این مکتب برشمرد و 
گفت: همه این مسائل را نسل جدید دیده است و پس از این نیز چنین اتفاقاتی تکرار 
خواهد شد، ولی این تحولات اسلام سیاسی، عظمت دین، مکتب الهی و تفاوت بین 
عقلانیت ابزاری و عقلانیت متصل به وحی را نشان داد. این مسائل؛ نشان از عظمت 
انقلاب و قدرت های مادی و معنوی آن است. رئیس مجلس شورای اسلامی تأکید 
کرد: در دنیایی که کسی به آمریکا چپ نگاه نمی کند، گروه های مقاومت طی همین 
حدود ۵۰ روز گذشته چه بر سر پایگاه های آمریکایی آوردند و خودشان به تلفات و 
خسارات اذعان کردند و این قدرتی است که در منطقه و سطح جهان ایستاده است.
نباید مردم را به سیاه و سفید و خاکستری یا پایین و بالا طبقه بندی کنیم 

قالیباف با بیان اینکه همه اینها از برکت انقلاب اسلامی است، گفت: ما بدون 
شک یکی از بازیگران عرصه جهانی و منطقه ای هستیم که دوستان و دشمنان ما این 
مساله را قبول دارند و این نشانی از عظمت انقلاب اسلامی است. البته باید بپذیریم 
آنچنانی که در عرصه های بین المللی به موفقیت های بزرگ و خیره کننده رسیده ایم، 

در برخی مسائل داخلی مانند حوزه اقتصادی کارنامه قابل دفاعی نداریم.
وی با بیان اینکه دشمنان ما کینه های خیبر و بدری با ما دارند و به اشکال مختلف آن 
را نشان خواهند داد، ادامه داد: البته من این مسائل را تهدید نمی دانم و بارها گفته ام 
در انقلاب اسلامی موضوعی به نام تهدید نداریم و معتقدم هر چه پیش روی ما است، 
همه فرصت بوده و این فرصت ها را باید به دو بخش تقسیم کنیم؛ فرصت هایی که با 
ریسک همراه است و فرصت هایی که بدون ریسک هستند و وظیفه ما این است که 
از این فرصت ها استفاده کنیم. رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان با بیان اینکه از قضا 
فرصت های همراه با ریسک هم در بُعد مادی و هم در بُعد معنوی ما را با جهش جلو 
می برد، تأکید کرد: در انقلاب اسلامی همواره اینگونه بوده و این تعبیر شهید سردار 
سلیمانی که می گوید فرصت های ما از دل تهدیدات بیرون می آید، برگرفته از همین 
موضوع است و اتخاذ چنین تصمیماتی دل در گرو فرهنگ قرآن و سنت های الهی و 
دل در گرو اعتماد به مردم دارد. قالیباف با بیان اینکه ما باید به بسیجی بودن و پاسدار 
بودنمان افتخار کنیم، تصریح کرد: در فرهنگ بسیجی نباید مردم را به سیاه و سفید 
و خاکستری یا پایین و بالا طبقه بندی کنیم؛ چنین چیزی در فرهنگ اهل بیت )ع( 
و انقلاب اسلامی نیست و ما باید به مردم ایمان داشته باشیم و بدانیم که پای انقلاب 

و مبانی آن ایستادن سطوح مختلفی دارد اما ما باید همه مردم را مثل هم ببینیم.

رئیس مجلس شورای اسلامی :

بسیج ستون اصلی اثبات کارآمدی دین در اداره جامعه است

محسن پاک آیین*

رئیس انجمن مددکاری اجتماعی ایران، برای افراد دارای معلولیت و بیماری های 
خاص در مصوبه اخیر مجلس در مورد افزایش سن بازنشستگی و سنوات خدمات 
بیمه پردازان اظهار نگرانی کرد و گفت: معلولان و بیماران در مصوبه اخیر مجلس 

شورای اسلامی نادیده انگاشته شده اند.
دنبال  به  مجلس  دلیل  هر  به  اگر  اظهارداشت:  چلک  موسوی  سیدحسن 
افراد مانند  برای برخی  بیمه ها است،  و  اداری صندوق ها  اصلاحات نظام های 

بیماران خاص و افراد دارای معلولیت باید نگاه خاص و ویژه قائل شود.
رئیس انجمن مددکاری اجتماعی ایران، خواستار آن شد که این قانون برای این 

گروه از افراد به آیین نامه های بعدی محول نشود.
وی ادامه داد: اگر قرار است به هر دلیل به این جمع بندی برسند که این مصوبه 
اجرایی شود، افراد دارای معلولیت و بیماری های خاص به طور مشخص در قانون رد 
پا بگذارند. هرچقدر وضعیت این افراد را محول به آیین نامه ها کنیم، چالش ها بیشتر 

می شود چون ضمانت اجرایی قانون خیلی بیشتر از آیین نامه ها است.
رئیس انجمن مددکاری اجتماعی ایران با تاکید بر اینکه بیماران خاص شرایطی 
دارند که باید حمایت شوند، اظهار داشت: در شرایط کنونی نیز برخی معلولان باید 

زودتر بازنشسته شوند و حقوق کامل را دریافت کنند.
موسوی چلک این سئوال را مطرح کرد که مگر چقدر معلول مشمول نظام بیمه ای 
داریم و در پاسخ به این پرسش گفت: باید متناسب با شدت معلولیت ها مواد یا 
تبصره ها یا بندهایی پیش بینی شود که این افراد در اجرای قانون نادیده انگاشته 

نشوند.
دارای  افراد  بندی  طبقه  به  اشاره  با  ایران  اجتماعی  مددکاری  انجمن  رئیس 
معلولیت )معلولان دارای معلولیت خفیف، متوسط، شدید و خیلی شدید( در قانون 

حمایت از حقوق معلولان افزود: طبیعتا در هر قانونی که در این حوزه تصویب 
می کنیم باید حقوق این افراد متناسب با شرایط مدنظر قرار گیرد. اکنون در این 
قانون در هیچ موردی به شرایط این افراد اشاره نشده است؛ وقتی در قانون اشاره 
نمی شود در آیین نامه ها هم اشاره نمی شود. آنها را لحاظ نمی کنند و نادیده گرفته 

می شوند.
موسوی چلک تصریح کرد: حتی اکنون هم بسیاری از معلولان به سختی تا ۳۰ 
سال دوران خدمت را طی می کنند؛ در صورتی که با توجه به طبقه بندی و شدت 
معلولیت در سن بازنشستگی تفاوت قائل شوند ضمن اینکه مزایای خود را باید 
بگیرند چون افراد خاص هستند. وقتی برای آنها، قانون مستقل داریم؛ بنابراین این 

افراد دارای شرایط خاص هستند.
وی تاکید کرد: نمی توان قانونی تصویب کرد که از افراد دارای معلولیت و بیماران 
خاص مورد حمایت قرار نگیرند. واقعیت این است که معلولان و بیماران خاص مانند 
بقیه مردم نیستند و باید برای آنها استثنا قائل شد تا حمایت حداکثری از این قشر 
صورت گیرد. این نوع حمایت به عنوان یک حق برای افراد دارای معلولیت و بیماران 

خاص باید مورد توجه قرار گیرد.
سن  افزایش  با  است  ممکن  گفت:  ایران  اجتماعی  مددکاری  انجمن  رئیس 
بازنشستگی مشکلاتی برای افراد دارای معلولیت و بیماران خاص به وجود آید. 
براساس این مصوبه، سنوات خدمت تا ۳۵ سال پیش بینی شده است درصورتی که 
اگر این قشر به کار کردن ادامه دهند، شرایط سختی را برای کار کردن دارند و وقتی 
طول مدت اشتغال بیشتر شود، حتی ممکن است کارفرمایان آنان را جذب نکنند. 
براساس طبقه بندی معلولیت و بیماری باید سن بازنشستگی تعریف شود و حمایت 

حداکثری از آنها دیده شود.

رئیس انجمن مددکاری اجتماعی ایران :
معلولان در مصوبه افزایش سن بازنشستگی نادیده گرفته شده اند

طبق  امیدواریم  گفت:  نگهبان  شورای  سخنگوی 
قانون همه امکانات دولتی و عمومی غیر دولتی مانند 
شهرداری ها به صورت عادلانه در اختیار کاندیداهای  

انتخابات مجلس شورای اسلامی  قرار بگیرد.
شنبه  روز  خبری  نشست  در  نظیف  طحان  هادی 
سن  افزایش  مصوبه  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  خود 
به  هفتم  برنامه  در  موضوع  این  گفت:  بازنشستگی 
تصویب رسیده و مربوط به روزهای اخیر است به همین 

دلیل هنوز در شورای نگهبان بررسی نشده است.
وی افزود: ما به صورت غیر رسمی ۱۵ جلسه را برای 

برنامه هفتم داشتیم ولی هنوز به این مورد نرسیدیم.
تغییرات مجلس در لایحه بودجه به گونه ای 

باشد که شاکله را تغییر ندهد
وی در پاسخ به ایرنا درباره تغییرات لایحه برنامه هفتم 
به  ای  توصیه  نگهبان  شورای  آیا  اینکه  و  مجلس  در 
مجلس در خصوص بررسی لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ 
دارد؟ گفت: ارزیابی دقیقی از این موضوع ندارم که 
بگویم این تغییرات کم بوده یا زیاد اما در تصویب لایحه 
اختیارات مجلس است که هنگام تصویب  از  بودجه 
تعییراتی را داشته باشد اما این تغییرات باید بگونه ای 

باشد که شاکله لایحه را تغییر ندهد.
طحان نظیف با اشاره به اینکه ۵ طرح و لایحه طی 
جلسات اخیر شورای نگهبان بررسی شد، گفت: طرح 
اصلاح بند ۱ ماده ۸۳ قانون انتخابات مجلس پس از 
بررسی در شورا، مغایر با شرع و قانون اساسی تلقی 

نشد.
وی افزود: لایحه حمایت از خانواده از طریق فرهنگ 
عفاف و حجاب نیر از سوی شورای نگهبان مورد ایراد 

قرار گرفت.
برگزاری آزمون کتبی داوطلبان خبرگان با 

حضور ۳۲8 نفر 
وی درباره آزمون کتبی داوطلبان انتخابات مجلس 
خبرگان رهبری، گفت: آزمون کتبی خبرگان رهبری 
هفته گذشته برگزار شد و از ۳۲۸ نفر که به آزمون کتبی 

دعوت شده بودند، اکثریت حضور داشتند و ۶۹ نفر هم 
غایب بودند.

وی افزود: افرادی که حضور پیدا کردند، از شیعه و 
سنی بودند و آن هایی که نیاز نداشتند، طبیعتاً حضور 

پیدا نکردند.
سخنگوی شورای نگهبان ادامه داد: در یک یا دو هفته 
آینده آن کسانی که در ادوار گذشته در آزمون کتبی 
قبول شده اند، برای مصاحبه شفاهی دعوت خواهند 
شد و کسانی که در هفته گذشته در آزمون کتبی حضور 
داشتند، در فرایند تصحیح اوراق قرار دارند و تا یک ماه 

آینده به مصاحبه شفاهی دعوت خواهند شد.
شورای نگهبان توصیه پذیر نیست وبه وظیفه 

قانونی خود عمل می کند
طحان نظیف درباره موضع شورای نگهبان نسبت 
به طرح اظهاراتی درباره برخی کاندیداهای انتخابات 
مجلس خبرگان از سوی برخی رسانه ها درباره بررسی 
صلاحیت  داوطلبان انتخابات بیان کرد: شورای نگهبان 
توصیه پذیر نیست و به دنبال انجام وظیفه قانونی خود 

است.
وی ادامه داد: ممکن است در فضای سیاسی فعالان 
سیاسی که رقابت هایی با هم دارند مطالبی را طرح 
کنند اما انتظار این است که متعرض وظایف قانونی 
دستگاه های دیگر نشوند و اجازه دهند دستگاه ها از 
جمله شورای نگهبان به وظایف قانونی خود عمل کنند 
و مسئولیت را که بر عهده دارند با دقت و آرامش و بر 

اساس قانون انجام دهند.
مدت  کاهش  بر  مبنی  مجلس  مصوبه  درباره  وی 
سربازی بیان کرد: هنوز برنامه هفتم را بصورت رسمی 
دریافت نکردیم، پس از دریافت برنامه موضوع را بررسی 
خواهیم کرد ما باید سوابق موضوع را مورد بررسی قرار 

دهیم.
هنوز به بررسی صلاحیت های نامزدهای  

خبرگان ورود نکرده ایم
طحان نظیف در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا 

درخواست هایی از شورای نگهبان ردصلاحیت حسن 
روحانی برای انتخابات مجلس خبرگان رهبری وجود 
داشته، گفت: فعلًا ثبت نام مجلس خبرگان رهبری آغاز 
شده است و فقهای شورای نگهبان صلاحیت نامزدهای 

مجلس خبرگان را بررسی می کنند.
وی افزود: هنوز شورای نگهبان وارد بررسی صلاحیت 
نشده  رهبری  خبرگان  مجلس  انتخابات  نامزدهای 

است.
درهای شورای نگهبان به روی همه احزاب، 

گروه ها و افراد باز است
صلاحیت های  بررسی  نتایج  درباره  نظیف  طحان 
داوطلبان انتخابات مجلس شورای اسلامی از سوی 
هیأت های اجرایی گفت: اطلاعی از ادله، مستندات و 
مبانی کار هیأت های اجرایی ندارم که توضیح دهم چرا 
فردی ردصلاحیت یا عدم احراز یا فردی تأیید صلاحیت 

شده است.
وی گفت: امیدواریم طبق قانون همه امکانات دولتی 
صورت  به  شهرداری ها  مانند  دولتی  غیر  عمومی  و 

عادلانه در اختیار کاندیداها قرار بگیرد.
درهای  و  است  داور  نگهبان  داد: شورای  ادامه  وی 
شورای نگهبان به روی همه احزاب، گروه ها و افراد در 

چارچوب قانون باز است.
ارسال ۵۲۸۸ داوطلب به هیات های نظارت استانی

دوره  این  در  کرد:  بیان  نگهبان  شورای  سخنگوی 
داوطلب  سامانه  طریق  از  داوطلبان  از  نفر   ۵۲۸۸
برای  را  اجرایی  نظر هیأت های  به  اعتراض خودشان 
حدود  و  کرده اند  ارسال  استانی  نظارت  هیأت های 

۱۶۰۰ نفر هم شکایت نکرده اند.
 سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به اینکه آیا حضور 
اعضای خانواده داوطلبان انتخابات در خارج از کشور 
تاثیری در صلاحیت آنها دارد؟ گفت: این موضوع فی 
نفسه نمی تواند موجب رد صلاحیت شود و قانون نسبت 
به شخص تاکید و تصریح دارد اما نسبت به این موضوع 

ورودی نکرده است.

سخنگوی شورای نگهبان :

همه امکانات به صورت عادلانه در اختیار کاندیداها قرار بگیرد 
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سلامت

۷ نکته ساده برای پیشگیری از ابتلا به بیماری در پاییز و زمستان

چه کنیم تا در فصل سرما مریض نشویم؟
رعایت برخی نکات می تواند به شما کمک کند تا در فصول سرد سال از ابتلا 
رژیم  یک  داشتن  و  باکیفیت  خواب  منظم،  ورزش  بمانید.  امان  در  بیماری  به 
غذایی متعادل تنها برخی از روش های کارآمد برای کمک به پیشگیری از ابتلا به 

سرماخوردگی و سایر بیماری ها هستند.
بیشتر است،  آنفلوانزا  یا  به سرماخوردگی  ابتلا  احتمال  نیمه دوم سال که  در 
باید بیش از پیش مراقب سلامت خودتان باشید. روش های زیادی وجود دارد که 
می توانید با انجام آنها بدنتان را در برابر بیماری و ویروس ایمن کنید. تعدادی از این 

روش ها عبارتند از:
1( در فضای باز ورزش کنید

اغلب در فصل سرما در خانه ها جریان دارد،  تنفس هوای گرم و خشکی که 
می تواند احتمال ابتلا به بیماری را افزایش دهد. ویروس های بیماری های عفونی، 
مانند آنفلوانزا یا سرماخوردگی، در محیط های خشک و گرم رشد می کنند. ورزش 
کردن در هوای آزاد نه تنها سیستم ایمنی را تقویت می کند و سلامت کلی را بهبود 
می بخشد، بلکه شما را در معرض هوای سرد و مرطوب قرار می دهد که منجر به 

تنفس هوای تازه تر و کاهش میکروب های موجود در دستگاه تنفسی می شود.
۲( دست ها را به طور مرتب بشویید

رعایت کامل بهداشت می تواند به شما در جلوگیری از ابتلا به بیماری کمک کند. 
این بدان معناست که به طور منظم دوش بگیرید، تا حد امکان از دست زدن به 
صورت خود اجتناب کنید، همیشه یک ضدعفونی کننده همراه خود داشته باشید و 
مهم تر از همه به یاد داشته باشید که دستان خود را به طور مرتب بشویید. با تبدیل این 
عادات به بخشی از برنامه روزانه خود، شانس خود را برای سالم ماندن و پیشگیری از 

بیماری افزایش خواهید داد.
۳( سیستم ایمنی خود را تقویت کنید

مصرف مکمل های دارویی و خوراکی برای تقویت سیستم ایمنی در فصول سرد 
از بیماری هاست. تقویت کننده هایی مانند  ایده هوشمندانه ای برای پیشگیری 
ویتامین C به آماده سازی سیستم ایمنی برای مقابله با بیماری ها و حفظ سلامت 

بدن کمک می کنند.
۴( به اندازه کافی بخوابید

این نصیحتی است که اغلب آن را می شنویم اما به ندرت به آن عمل می کنیم. 
مهم است که به یاد داشته باشید خواب کافی، اصل مهمی برای حفظ سلامت کلی 
است. در فصول سرد، خواب کافی و اطمینان از داشتن انرژی مورد نیاز بدن برای 
حفظ عملکرد روان، می تواند به جلوگیری از ابتلا به بیماری کمک کند. برای سالم 
ماندن، سعی کنید خواب را در اولویت قرار دهید و به کیفیت استراحت روزانه خود 

بیشتر توجه کنید.
۵( آب فراوان بنوشید

خوردن غذاهای مغذی و هیدراته نگه داشتن بدن، در جلوگیری از بروز بیماری 
نقش بسزایی دارد؛ به همین دلیل است که توجه دقیق به این عادات در زندگی 
می تواند به شما کمک کند سالم بمانید. خوردن غذاهای غنی از مواد مغذی، مانند 
سبزیجات و میوه ها سیستم ایمنی را تقویت می کنند و نوشیدن آب به تأمین اکسیژن 
برای اندام ها جهت عملکرد صحیح کمک می کند. نوشیدن آب هم چنین سبب دفع 

سموم از بدن دفع می شود.
۶( استرس خود را مدیریت کنید

حفظ  به  کمک  برای  مناسب  راهی  خودمراقبتی  تمرینات  و  استرس  کنترل 
سلامتی است. استرس علاوه بر ایجاد آشفتگی ذهنی، می تواند به مرور زمان 
آسیب های شدیدی به بدن وارد کند؛ هنگامی که بدن فرسوده شود، نمی تواند در 
برابر بیماری ها مقاومت کند. تجربه نشان می دهد بین اضطراب و بیماری ارتباط 
وجود دارد. هنگامی که دچار اضطراب می شویم، سرماخوردگی، آنفلوانزا، تبخال و 
حساسیت تشدید می شود. استرس به خودی خود سبب تضعیف سیستم ایمنی 

بدن نیز می شود.
۷( واکسن آنفلوانزا بزنید

ضروری است که هر سال با آغاز فصل سرما واکسن آنفلوانزا دریافت کنید. این 
واکسیناسیون سالانه سیستم تنفسی فوقانی را از سرفه های شدید زمستانی مصون 
نگه می دارد. اگر واکسینه شده باشید و به ویروس آنفلوانزا مبتلا شوید، علائم بیماری 

بسیار قابل کنترل خواهند بود.

ویروس ها به خودی خود تکثیر نمی شوند. آن ها برای بقا و ادامه حیات ، بدن فرد را آلوده می کنند تا بتوانند 
نسخه های بیشتری از خود بسازند. بنابراین، چرخه زندگی ویروس را می توان به این صورت توصیف کرد: 

ورود به داخل سلول، تولید ویروس بیشتر، خارج شدن و تکرار این روند. 
 ورود به داخل یک سلول یا ورود ویروسی، بخشی از چرخه ای است که در تولید واکسن از آن استفاده 
می شود، زیرا واکسن ها این ورود ویروسی را هدف قرار می دهند و همچنین مانع جهش سلول ها به گونه های 

جدید می شوند.
نحوه ورود ویروس ها به سلول

ویروس ها برای ورود به بدن از راه های گوناگون عمل می کنند. به عنوان مثال از راه هوا، نشستن روی غذا 
یا تماس با غشای مخاطی و همچنین از راه تزریق به بدن راه پیدا می کنند.

ویروس ها معمولا ابتدا سلول های میزبان را در نزدیکی محل ورود- سلول های پوشاننده مجرای تنفسی 
برای ویروس های معلق در هوا- آلوده می کنند. سپس یا در آنجا می مانند یا اینکه در سراسر بدن میزبان 

پخش می شوند.
ویروس ها قندها یا پروتئین های خاص را روی سلول میزبان پیدا می کنند و به آن ها می چسبند. هر ویروس 
فقط با یک ضربه وارد ژنوم سلول می شود و اگر سیستم ورود آن به سلول درست کار نکند، با خطر غیرفعال 

شدن روبه رو خواهد شد.
پس از اینکه ویروس به سلول میزبان متصل شد، مولکول های خاص- روی سطح سلول یا درون سیستم 
بازیافت سلول- پروتئین های پوششی ویروسی را برای ورود فعال می کنند. برای مثال، می توان به کووید-۱۹ 
اشاره کرد که به  علت جهش سارس-کوو-۲ به وجود آمد. در این بیماری نیز پروتئین ها فقط با تغییر غشای 

سلولی به ژنوم ویروس اجازه عبور می دهند.
البته ویروس های گوناگون برای این کار از ترفندهای متفاوتی استفاده می کنند. پروتئین های ویژه 
ویروسی به ادغام غشای ویروس و سلول کمک و هسته ویروسی را داخل سلول رها می کنند. در این مرحله 

که ژنوم ویروسی داخل سلول شده است، تکثیر ویروس آغاز می شود.
برخی ویروس ها از سلول میزبان فقط به  مثابه ماشین تکثیر استفاده می کنند در حالی که برخی دیگر از 

سلول ها ماشین های تکثیر خودشان را حمل می کنند و از بعضی بخش های سلول میزبان بهره می گیرند.
دفاع بدن در برابر ویروس ها

بنابر اعلام ایندیپندنت، بدن افراد یک سیستم دفاعی چندلایه در برابر ویروس ها دارد. اما به طور کلی، 
تصور بر این است که دستگاه ایمنی بدن که واکنش پادتن نامیده می شود در وهله اول از ایجاد عفونت 
جلوگیری می کند. پادتن ها بخشی از ویروس را که به سلول ها متصل می شود هدف قرار می دهند. این 
مورد نه  تنها درباره واکسن کووید-۱۹ صدق می کند، بلکه بسیاری از مصونیت ها در برابر آنفلوآنزا- چه از راه 
واکسن و چه در دستگاه ایمنی طبیعی بدن- را نیز شامل می شود. با این حال، برخی از پادتن ها به جای 
جلوگیری از اتصال ویروس، روی دستگاه و فرایند ورودی ویروس اثر می گذارند. در واقع، پادتن ها از عملکرد 

کامل ویروس ها جلوگیری می کنند.
ویروس ها به سختی می توانند از دست چنین پادتن هایی بگریزند، اما تولید چنین پادتن هایی از راه 
واکسن زدن دشوار است. به همین دلیل، توسعه پادتن هایی که ورود سلول را مهار کنند هدف اصلی 

تلاش ها در تولید نسل بعدی واکسن ها است.
گونه های ویروس و همه گیری ها

یکی از موضوع های مهم این است که دریابیم چه وقت ویروس گونه های دیگر جانوران برای انسان 
خطرساز است. این امر بسیار مهم است، زیرا ویروس ها ابتدا، پیش از آنکه در انسان شناسایی شوند در 
جانورانی مانند خفاش و خوک یا برخی پرندگان ظاهر می شوند، اما معمولا مشخص نیست کدام ویروس و 

به چه شکل در انسان همه گیری ایجاد می کند.
به نظر کارشناسان، ویروس ها به گونه ای تغییر می کنند که راحت تر بتوانند به سلول های انسانی متصل 
شوند، مانند ویروس های آنفلوآنزا که به سلول های بینی و گلو متصل می شوند. با این حال، ویروس های 
کرونا مانند سارس-کوو-۲، این ایده را زیر سوال می برند، زیرا برخی ویروس های کرونا به سلول های انسانی 

متصل می شوند، اما تنها تعداد کمی از آن ها می توانند به راحتی میان افراد انتقال یابند.
بنابراین، لازم است که محققان در این حوزه پژوهش های بیشتری کنند، زیرا واقعیت تلخ درباره همه گیری 
این است که می دانیم این بیماری مانند زلزله و بلاهای طبیعی دیگر رخ می دهد اما نمی توانیم زمان و مکان 

وقوع آن را پیش  بینی کنیم.

اگر این نشانه ها را دارید به وسواس مبتلا شده اید

افراد وسواسی هم خود و هم دیگران را به نوعی عذاب می دهند و این وضعیت در نهایت 
می تواند صدمات سختی بر اعصاب و روان و وضعیت جسمی فرد وارد کند.

افراد وسواسی آرام و قرار ندارند و مدام با خود در حال کش و قوس هستند؛ گاهی اینجا 
و گاهی آنجا را تمیز کرده یا مدام با افکار تکراری و تجزیه و تحلیل های مختلف افکار خود و 

گفته های دیگران، روان خود را به چالش کشیده و خود را آزار می دهند.
افراد مبتلابه این بیماری دچار وسواس های فکری و عملی شدید به شکل کلیشه ای، 
تکراری و تا حدی خارج از کنترل هستند که معمولًا باعث ایجاد ناراحتی و اضطراب در آنها 
می شود. این افراد حداقل یک ساعت از وقت خود را در شبانه روز صرف این وسواس های 
فکری و عملی می کنند. این بیماری در تمامی زمینه ها بر زندگی فرد اثر منفی می گذارد 

که شامل روابط اجتماعی، رابطۀ زناشویی، تحصیل و شغل است.
بیماری وسواس به گونه های مختلفی می تواند بروز یابد؛ در ادمه این گزارش شما را با 

انواع بیماری های وسواس آشنا می کنیم.
در حال  مدام  این حالت  در  مبتلا  افراد  کنترل کردن:  برای  اجبار  با  وسواس همراه 
کنترل کردن نشست گاز، بسته بودن در و … هستند. کنترل کردن گاهی صدها بار طول 

می کشد و ممکن است موجب دیررسیدن به محل کار یا سایر قرارها شود.
وسواس آلودگی/تمیزی: افراد مبتلا در این حالت دچار یک نگرانی شدید درمورد 
کثیف بودن و آلودگی هستند که موجب شستن چندین بارۀ دست ها به مدت طولانی 
یا تمیزکردن وسایل می شود. تمیزکردن و شستن آن قدر طول می کشد تا فرد احساس 
کند تمیز شده است. مدت زمانی که شست وشو و تمیزکاری به خود اختصاص می دهد 

می تواند باعث ایجاد آسیب به شغل و سایر جنبه های زندگی شود.
وسواس فکری )نشخوار فکری(: افراد مبتلا ممکن است در مورد یک موضوع 
رشته ای طولانی از فکرهای مختلف در ذهن خود ایجاد کنند که باعث شود ساعت ها بدون 

اینکه کاری انجام دهند مشغول کلنجار رفتن با این فکرها باشند.
وسواس افکار مزاحم: همانند نشخوار فکری، افراد مبتلا فکرهایی آزاردهنده دارند 
که هم ناخوشایند هستند و هم تکراری. برای مثال فکر دربارۀ اینکه آیا بدن من به اندازۀ 

کافی زیبا است یا نه.
وسواس تقارن و نظم: افراد مبتلا یک نگرانی دائمی در مورد درست بودن چیزها 
دارند و ممکن است در مورد قرینه بودن وسایل و نظم آنها ساعت ها درگیر باشند و در صورت 

مواجهه با بی نظمی دچار آشفتگی می شوند.
علائم وسواس

از  برای مثال: ترس بی دلیل  بروز می کنند؛  به اشکال متفاوت  وسواس های فکری 
میکروب ها و عفونت ها، شستن بیش از حد دست ها و اشیا، اطمینان نداشتن از قفل کردن 
درب خانه یا اتومبیل، اطمینان نداشتن از بستن شیرهای آب و گاز، وسواس در انجام دادن 
همۀ کارها به  صورت ایده آل و چیدن اشیا به  صورت کاملًا منظم و در ردیف خاص. بعضی 
از این موارد، مثل وسواس در شستن دست ها یا بستن شیر آب، بیشتر خود فرد را آزار 
می دهند ولی برخی دیگر مانند وسواس در چیدن منظم اشیا معمولًا باعث رنجش همسر 
و فرزندان و سایر اطرافیان می شود؛ زیرا در صورت به هم خوردن این نظم توسط دیگران، 

فرد دچار وسواس عصبانی شده و ممکن است رفتارهای پرخاشگرانه از خود نشان دهد.
تشخیص انواع وسواس

تشخیص انواع وسواس بر اساس علائمی است که فرد دارد. اگر یک فرد منضبط هستید 
و در انجام کارهای خود نهایت دقت را دارید لزوماً یک فرد وسواسی نیستید.

زمانی وسواس یک اختلال در نظر گرفته می شود که موجب تأثیر در جنبه های مختلف 
زندگی فرد شود. برای مثال باعث شود زمان زیادی در روز به آن اختصاص داده شود یا 

باعث از دست دادن شغل یا روابط اجتماعی شود.
معمولًا اکثر افراد بالغ از داشتن وسواس آگاهی دارند ولی همه آن را یک بیماری تلقی 
نمی کنند. از سوی دیگر، کودکان معمولًا از داشتن وسواس خود آگاهی ندارند و این 

موضوع را باید والدین و آموزگاران شناسایی کنند.
از آن جا که بیماری وسواس در صورت درمان نشدن تشدید می شود و تمام زندگی فرد را 
تحت الشعاع خود قرار می دهد بهتر است که در صورت تشخیص هرچه زودتر درمان شود.

تشخیص این بیماری با متخصص روان پزشک یا روان درمانگر است
آیا بیماری وسواس درمان می شود؟

در صورتی  که در حال دست وپنجه نرم کردن با بیماری وسواس باشید حتماً این سؤال 
بیشتر  مانند  یا خیر.  بیماری وسواس درمان می شود  آیا  آمده است که  برایتان پیش 
اختلالات روانی، قدم اول در درمان وسواس نیز پذیرش این بیماری توسط فرد مبتلاست؛ 
انجام دادن  باید درمان شود. در صورت  و  بیمار است  بپذیرد که  باید  یعنی فرد مبتلا 
فرایندهای درمانی و پیگیری مناسب تا حد بسیار زیادی می توان از شر علائم این بیماری 

راحت شد.
برای درمان بیماری وسواس چه باید کرد؟

درمان های دارویی و روان پزشکی برای این بیماران به کار برده می شوند. از آن جا که 
افراد مبتلابه این بیماری معمولًا دچار کمبود ماده ای به نام سروتونین در مغز خود هستند، 
درمان های دارویی معمولًا تجویز داروهای موسوم به »مهارکننده های انتخابی بازجذب 

سروتونین« است که جلوی بازجذب مادۀ سروتونین را در مغز می گیرند.
به  هر حال، با توجه  به اینکه حدود یک تا سه درصد افراد در جوامع مختلف دچار این 
بیماری هستند، شناخت علائم این بیماری و درمان های موجود می تواند کمکی بزرگ در 

راهنمایی این افراد به سوی درمان باشد.

باید و نبایدها در زمان تشنج ویروس ها چگونه وارد بدن می شوند؟

می توانید با تنفس دیافراگمی، ریه ها را تقویت کنید. تنفس 
دیافراگمی به بدنتان یاد می دهد به جای اینکه سینه را برای 

تنفس به کار بگیرد از دیافراگم استفاده کند.
نفس  بکنیم  تمرکزی  و  باشیم  آگاه  اینکه  بدون  ما  همه 
برای  عملکرد  حیاتی ترین  نفس کشیدن  اما  می کشیم؛ 
زنده ماندن است. وقتی اکسیژن را به ریه ها می کشید، این 
ماده حیاتی از جریان خون عبور می کند و خود را به سلول ها 
می رساند تا آنها را تغذیه کند. طی بازدم، ضایعاتی که در اثر 
تولید انرژی سلولی ایجاد می شود، یعنی کربن دی اکسید، 
بدن را ترک می کند. این تبادل اکسیژن - کربن دی اکسید هر 

دقیقه ۱۲ تا ۲۰ بار اتفاق می افتد.
مثلًا  می دهید،  انجام  تندی  فعالیت  وقتی  که  می دانید 
ورزش می کنید، تنفستان سریع تر می شود. وقتی استرس 
تنفستان  بلکه  می گیرد؛  سرعت  تنفستان  نه تنها  دارید 
از  سطحی تر هم می شود. تنفس سطحی می تواند ناشی 
استرس، وضعیت بدنی نادرست و عدم فعالیت باشد. البته 

تنفس سطحی می تواند نتیجهٔ عوارض جدی مثل بیماری 
انسدادی ریه هم باشد. شاید هم متوجه شده باشید وقتی 

پیام ها یا ایمیلتان را چک می کنید، نفستان را نگه می دارید.
را  تنفستان  می تواند  تنفسی  تکنیک های  تمرین کردن 
از  یکی  بیشتر کند.  را  ریه هایتان  و ظرفیت  عمیق تر کرده 
روش ها این است که از کمر خم شوید و ریه ها را کاملًا از هوا 

تخلیه کنید.
تمرین تنفس کامل

این تمرین به شما اجازه می دهد ریه ها و بدنتان را بکشید.
بایستید و از زانو کمی خم شوید و دست ها را طرفین خود 
نگه دارید. یک دم معمولی بگیرید و سپس تمام هوا را از ریه ها 
بیرون بدهید و هم زمان از کمر تا جایی که می توانید خم 
شوید. درحالی که دوباره بلند می شوید دم بگیرید، دست ها 

را بالای سرتان ببرید و بکشید.
ثانیه نگه دارید، سپس دوباره  را که گرفته اید ۲۰  نفسی 
هم زمان با خم کردن کمر پایین بیایید و بازدم کامل انجام 

بدهید. این تمرین را سه بار دیگر هم انجام دهید.
همچنین می توانید با تنفس دیافراگمی، ریه ها را تقویت 
کنید. تنفس دیافراگمی به بدنتان یاد می دهد به جای اینکه 

سینه را برای تنفس به کار بگیرد از دیافراگم استفاده کند.
روی شکم  را  بکشید، دست ها  دراز  به پشت  یا  بنشینید 
بگذارید. با بینی و دهان بسته نفس بگیرید، احساس کنید 
که هنگام دم گرفتن، شکمتان بالا می آید و دیافراگمتان به 
اندام های داخلی تان فشار وارد می کند. برای بازدم لب ها را 
به هم بفشارید، مثل اینکه بادکنکی را باد می کنید. ۵ تا ۱۰ 
دقیقه روی عمیق کردن تنفس و منبسط و منقبض شدن 

شکمتان تمرکز کنید.
یاد می دهد سرعت  بدنتان  به  تنفس  نوع  این  همچنین 
بکشد،  ریه ها  به  بیشتری  اکسیژن  و  کرده  کمتر  را  تنفس 
خصوصاً وقتی احساس می کنید دچار تنگی نفس شده اید. 
تنفس دیافراگمی نیاز به انرژی کمتری برای تنفس دارد و به 

آرام شدنتان کمک زیادی می کند.

اهمیت سلامت ریه ها
تقویت ریه ها خصوصاً با بالارفتن سن اهمیت زیادی دارد، 
سطحی  تنفس  می شود.  کم  به تدریج  ریه ها  ظرفیت  زیرا 
شوند.  باز  خود  ظرفیت  تمام  با  نمی دهد  اجازه  ریه ها  به 
به مرورزمان، تنفستان کمتر مؤثر شده و ممکن است اکسیژن 
کافی به بدنتان نرسد. تنفس سطحی می تواند باعث تنش 
توانایی  در  اختلال  و  ایمنی  سیستم  بر  فشار  عضلانی، 

خوابیدن شود.
آلاینده های موجود در هوای خانه، مثلًا خوشبوکننده ها، 
گردوخاک و کپک، می توانند بر ریه ها اثر بگذارند؛ بنابراین 
بهتر است از فیلتر هوا برای بهتر کردن کیفیت هوای خانه 
استفاده کنید. سیگارکشیدن نیز می تواند بر سلامت ریه ها 
اثر بگذارد و حتی اگر خودتان سیگار نکشید، دود سیگار 

اطرافیان به ریه های شما آسیب خواهند زد.
و  فیبر  از  سرشار  غذایی  رژیم  یک  که  این  نهایت  در 

آنتی اکسیدان ها، ریه ها و بدن را سالم نگه می دارند.

با یک تمرین ساده ریه هایتان را تقویت کنید

آیا فکر می کنید بزرگسالانی که سابقه آسیب در دوران کودکی دارند، 
پاسخ مغزشان به چالش های روانی تغییر می کند؟ نتایج تحقیقات قبلی 
نشان داد که این امر در حیوانات آزمایشگاهی امکان دارد رخ دهد، اما 

امکان وقوع آن در انسان مشخص نبوده است. 
اکنون گروهی از دانشمندان به سرپرستی محققان دانشگاه مک 
گیل کانادا شواهدی یافته اند که نشان می دهد قرار گرفتن در معرض 
ناملایمات دوران کودکی با تغییر توانایی پردازش چالش های استرس زا 
و سایر مطالب احساسی مرتبط است. این اثرات ممکن است توانایی 
مقابله با رویدادهای تهدیدکننده را کاهش و خطر ابتلا به اختلالات 

روان پزشکی را در آینده افزایش دهد.
گیل  مک  دانشگاه  روان پزشکی  گروه  تمام  استاد  لیتون،  مارکو 
می گوید: ما توانستیم با ادغام نتایج ۸۳ تحقیق قبلی تصویربرداری 
مغز، واضح ترین شواهدی را ارائه کنیم که نشان می دهد بزرگسالانی 
که در معرض آسیب های اولیه زندگی قرار گرفته اند، واکنش های مغزی 

متفاوتی به چالش های روان شناختی دارند.
لیتون، مدیر آزمایشگاه زیست شناسی بدخلقی در مک گیل افزود: 
این موارد شامل پاسخ های اغراق آمیز در ناحیه ای است که اطلاعات 

شدید احساسی را پردازش )آمیگدال( و پاسخ های کاهش یافته در ناحیه 
احساسات و رفتارهای مرتبط را تنظیم )قشر پیشانی( می کند.

محقق اول این تحقیق،  دکتر نیکی حسینی کامکار اظهار کرد: این 

یافته ها ممکن است توضیح دهند، چرا بزرگسالانی که آسیب های دوران 
کودکی را تجربه کرده اند، واکنش های عاطفی شدیدی به استرس دارند. 
هنگامی که این پاسخ ها شروع می شوند، مقابله با آن بسیار دشوار است. 
این پاسخ می تواند خود را به صورت افزایش واکنش تهدید و حساسیت به 

مشکلات سلامت روان نشان دهد.
نتایج، نیاز به محافظت از کودکان در برابر آسیب را برجسته می کند. 
اگر آسیب اتفاق بیفتد، کمک باید به موقع ارائه شود که به طور بالقوه 
در  یافته ها  این  اهمیت  می شود.  مدت  طولانی  اثرات  کاهش  باعث 
رویدادهای جاری در خاورمیانه، آفریقا و اروپا که جنگ به نسل های 

جدید کودکان آسیب می رساند، کارایی خواهد داشت.
سرپرست گروه تحقیق افزود: سوالات بسیاری باقی می ماند. برای 
کودکانی که در معرض آسیب های روحی قرار دارند، بهترین مداخلات 
چیست، چقدر زود باید این مداخلات اعمال شوند و چه عواملی ممکن 

است باعث تشدید آن یا محافظت در برابر ایجاد مشکلات شوند؟
به گفته محققان، این نتایج گام بعدی مهمی در درک ارتباط قرار گرفتن 
در معرض ناملایمات با عملکرد مغز و مشکلات سلامت روان است و در 

عین حال اهمیت در نظر گرفتن نقش توسعه را برجسته می کند.

ناملایمات اوایل زندگی بر عملکرد مغز تاثیر دارند؟
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رئیس دانشگاه علمی کاربردی شهرداری قم خبرداد:

تحصیل 350دانشجودر دانشگاه علمی 
کاربردی شهرداری قم

رئیس دانشگاه علمی کاربردی شهرداری قم  گفت :مرکز آموزش علمی کاربردی 
با  با اخذ مجوز از سازمان شهرداری ها دهیاری ها و  شهرداری قم در سال ۸۲ 
موافقت دانشگاه جامع علمی کاربردی با هدف ایجاد مهارت و توانمندسازی در 
راستای توسعه اشتغال و کارآفرینی با ۳ رشته در مقطع کاردانی فعالیت خود را آغاز 
نمود. هم اکنون از این مرکز با ارائه خدمات آموزشی متناسب با بازار هدف بیش از 

هزار نفر فارغ التحصیل روانه بازار کار نموده است.
مهدی عاطفی اظهارداشت :کاربردی بودن آموزش ها، پاسخگویی به نیازهای 
تخصصی و حفظ کیفیت آموزشی در سطح استاندارد از ویژگی های بارز این مرکز 

به شمار می آید.
وضعیت  به  اشاره  با  ادامه  در  قم  شهرداری  کاربردی  علمی  دانشگاه  رئیس 
اساتیدی که در این مرکز تدریس می کنند می گوید: این مرکز آموزشی در زمینه 
بخش  هم اکنون  به طوری که  است،  داشته  را  نظر  دقت  نهایت  اساتید  جذب 
قابل توجهی از اساتید این مرکز از اعضای هیات علمی دانشگاه های دولتی و آزاد 
اسلامی هستند که حتی برخی از این افراد مدیران گروه در مقطع کارشناسی و 
ارشد در دانشگاه های خود می باشند که در مقاطع کاردانی و کارشناسی در این 

مرکز مشغول به تدریس می باشند.
وی در ادامه بیان می کند: در طی این سال ها این مرکز در کنار آموزش مقطع 
دار و دانشگاهی، در زمینه آموزش های کوتاه مدت و ضمن خدمت با سازمان های 
مختلف خصوصاً شهرداری قم همکاری موفقی را داشته است و توانسته جامعه 

مخاطب خود را در زمینه های علمی و آموزشی اقناع نماید.
عاطفی می افزاید: هم اکنون بیش از ۳۵۰ دانشجو در این مرکز آموزشی در 
رشته های کاردانی و کارشناسی حقوق ثبت اسناد و املاک، کارشناسی مدیریت 
فنی  کاردانی  عمران،  کاردانی  تجاری سازی،  مدیریت  کارشناسی  شهروندی، 
و  کارشناسی  آموزش های شهروندی،  مربی  تربیت  کاردانی   ، معماری شهری 
کاردانی طراحی معماری داخلی، کاردانی اطفای حریق شهری ، کارشناسی 
حفاظت و پیشگیری از حریق ، کاردانی امور اداری، کارشناسی امور اداری و منابع 
انسانی ، کارشناسی امور دفتری، کاردانی و کارشناسی گردشگری مشغول به 

تحصیل هستند.
رئیس دانشگاه علمی کاربردی شهرداری قم در پاسخ به این سئوال که آیا بازار 
کار برای فارغ التحصیلان این مرکز فراهم است می گوید: به طور نسبی بیش از ۸۰ 
درصد دانشجویان این مرکز شاغل بوده که در سازمان ها و نهادهای استان و خارج 
از استان مشغول به کار می باشند که در کنار اشتغال، مشغول به تحصیل می باشند 
و با کمک این آموزش ها در ارتقاء شغلی و سازمانی خود می توانند بسیار مؤثر واقع 

گردند.
وی عنوان می کند: این مرکز در راستای ارتقای کارمندان شهرداری در زمینه 
آموزش های مقطع دار و آموزش های ضمن خدمت همواره پیشگام بوده است 
به طوری که در سال گذشته بیش از هزار ساعت و بیش از ۴۵ هزار نفر ساعت 

آموزش در این مرکز پرداخته است .
آموزش نیروی انسانی با کارکرد شهرداری و شهری

استاد دانشگاه و مدیر گروه رشته گردشگری دانشگاه علمی و کاربردی شهرداری 
قم نیز در این زمینه می گوید: هدف دانشگاه فراهم آوردن موجباتی است که 
مشارکت سازمان ها و دستگاه های اجرایی دولتی و غیردولتی را برای آموزش نیروی 
انسانی متخصص و موردنیاز بخش های مختلف اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
کشور است به نحوی که دانش آموختگان بتوانند برای فعالیتی که به آن ها محول 

می شود دانش و مهارت لازم را کسب کنند.
محمد آقازاده می افزاید: سازمان های مختلف بر اساس کارکرد و عملکردی که 
دارند رشته هایی را در این نوع مراکز ایجاد می کنند که هم تحت نظارت خود آن ها 
باشد و هم به لحاظ عملیاتی تجربه خوبی برای آموزش نیروی انسانی باشد. ماهیت 
فعالیت شهرداری رشته هایی که مرتبط با مدیریت شهری است که در این مرکز دایر 
است و به نوعی پاسخگوی شهر قم خواهد بود در این مرکز رشته هایی مانند عمران 

و معماری و شهرسازی و اداری و بخش گردشگری تدریس می شود.
وی عنوان می کند: شهرداری تا به امروز نتوانسته از بخش گردشگری استفاده 
نماید  درآمدزایی  می توان  گردشگری  از  که  است  نرسیده  باور  این  به  و  کند 
فارغ التحصیلان بخش گردشگری یا در لیدرگردشگری، آژانس های گردشگری و 
هتل داری توانسته اند مشغول به کار شوند ولی در خود شهرداری بازار کار برای 

فارغ التحصیلان رشته گردشگری فراهم نشده است.
 

از سوی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

طلبه قمی، گواهینامه درجه یک هنری 
دریافت کرد

از سوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی دولت سیزدهم گواهینامه درجه یک 
هنری به یک طلبه قمی توسط وزیر ارشاد اعطا شد.

مجید ملامحمدی سردبیر نشریه پوپک معاونت فضای مجازی، هنر و رسانه دفتر 
تبلیغات اسلامی است که در روزهای اخیر از سوی "اسماعیلی" وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، گواهینامه درجه یک هنری به او اعطا شد و به این بهانه می خواهیم 

با او بیشتر آشنا شویم:
مجید ملامحمدی ۱۲ مرداد ماه سالِ ۱۳۴۷ شمسی در شهر قم، در همسایگی 
بانوی باران و آیینه حضرت معصومه)س(، به دنیا آمد. تولد وی در خانواده ای اهل 
کتاب و اخلاق اتفاق افتاد. پدرش یک روحانیِ اهل قلم و از مفسران قرآن در حوزه 

ی علمیه ی قم بود و به آیت الله محمد محمدی اشتهاردی شهرت داشت.
اولین اثر داستانی جدّی اش در سال ۱۳۶۸ در مجله ی سلام بچه ها چاپ شد و 

اولین شعرش هم در همان سال در مجله ی کیهان بچه ها انتشار یافت
به بعد در جلسات قصه و شعر مجله سلام بچه ها در  از سال های ۶۹ و ۷۰ 
قم، حضوری در حاشیه، اما پْر رنگ داشت. اما از سال ۱۳۷۱ به شکل رسمی 

همکاری اش با سلام بچه ها به عنوان کارمند شروع شد.
در ابتدا چند ماهی مسئول ضمیمه پوپک بود و خودش طرح های اولیه آن را داد 
که بعداً یک مجله مستقل برای کودکان شد. ز همان سال ها به عنوان عضو تحریریه 
و مسئول بخش اجتماعی سلام بچه ها و پوپک آغاز به کار کرد. از سال ۷۲ بود که 
کلاس های قصه نویسی مرحوم استاد نادر ابراهیمی در مجله سلام بچه ها شروع 
شد. وی به طور مرتب - وگاهی هم نامرتب- هر هفته به قم می آمد و ملامحمدی و 
بعضی از دوستان همکارش در کلاس  او شرکت می کرد. این جلسات تا سال ۷۴ 
ادامه داشت. وی همچنین چند ماه به طور مرتب در سال های اولیه ی دهه ی 

هفتاد، در جلسات شعر مجله ی کیهان بچه ها شرکت می کرد.
اولین کتابش به اسمِ »خواب عجیب استاد« در سال ۱۳۷۲ در حوزه ی هنری 

تهران انتشار یافت.
از مجید ملامحمدی بیش از ۲۰۰ کتاب در زمینه های داستان، شعر و تحقیق 
ادبی و دینی، در دو مقطع کودک و نوجوان به چاپ رسیده است. بسیاری از 
این کتاب ها در جشنواره هایی چون کتاب سالِ جمهوری اسلامی، کتاب فصل 
جمهوری اسلامی، کتاب سالِ  حوزه، کتاب سال کودک و نوجوان)کانون پرورش(، 
مهدویت، کتاب سالِ دفاع مقدس، کتاب سالِ سلام)مجله های سلام بچه ها و 
پوپک(، کتاب سالِ رضوی، کتاب سالِ ولایت، صدمین سالِ تولد امام خمینی)ره(، 
کتاب برتر ناشران، دوسالانه جشنواره نهج البلاغه و چند جای دیگر برگزیده و 
تقدیر شده اند. و چند اثر مطبوعاتی اش هم در چند جشنواره ی کشوری- مثل 

جشنواره ی مطبوعات کودکان و نوجوانان- جایزه گرفته اند.
وی در بعضی از جشنواره های کتاب  سال مثل کتاب سال جمهوری اسلامی، 
حوزه ی علمیه، کانون پرورش، مهدویت، رُبع قرن دفاع مقدس، جایزه زرین قلم، 

کتاب سلام، آموزش و پرورش، حوزه هنری و... داور بوده است.
ملامحمدی تحصیلات حوزوی اش را تا خارج فقه ادامه داد. فارغ التحصیل 
کارشناسی ادبیات فارسی  دانشگاه است. در سال ۱۳۸۷ از طرف وزارت ارشاد 
اسلامی کارشناسی ارشد)درجه ۲ هنری( و در سال ۱۴۰۱ دکترا )درجه یک 
هنری( در رشته ی ادبیات داستانی به وی اهداء شد. او سال ها عضو تحریریه ی 
مجله های سلام بچه ها، پوپک و مسئول شعر مجله ی ماهانه ی ملیکا بوده واز 
مهرماه سال ۹۱ تاکنون سردبیر مجله ی پوپک است. در انجمن قلم ایران و انجمن 
مثل  مراکز مختلف  در  باری  دارد. چند  نوجوان عضویت  و  نویسندگان کودک 
حوزه هنری و... تدریس داستان و شعر داشته  است. او همچنین برای شرکت در 
جشنواره ها و رونمایی از آثار ترجمه شده اش به کشورهای چون هند، ایتالیا و ترکیه 
سفر داشته است. تعدادی از آثار او به زبان های فرانسه، انگلیسی، روسی، اردو، 

نیجریه ای، عربی، ترکی استانبولی و هندی ترجمه شده اند.

مسوول بسیج هنرمندان استان قم:

یک هزار و ۷00 نفر عضو بسیج
 هنرمندان قم هستند

مسئول بسیج هنرمندان استان قم گفت: یک هزار و ۷۰۰ هنرمند بسیجی در 
انجمن های عکس، فیلم، شعر، تئاتر، خوشنویسی، صنایع دستی و هنرهای آیینی، 
ادبیات داستانی، موسیقی و سرود و هنرهای تجسمی بسیج هنرمندان این استان 

مشغول فعالیت هستند. 
به گزارش ندای قم ، یاسر محمدی در گفت وگویی از ابتدای سال جاری تاکنون حدود 

۳۰۰ هنرمند به عضویت سازمان بسیج هنرمندان استان قم درآمدند.
وی با اشاره به دغدغه هنرمندان قمی در رابطه با جنایت های رژیم اشغالگر قدس 
علیه مردم مظلوم غزه، بیان داشت: در همین خصوص برنامه های مختلف در حوزه 

شب  شعر، خوشنویسی و غیره توسط هنرمندان استان برپا شده است.
محمدی با بیان اینکه علاقه مندان با داشتن مهارت در یکی از رسته های هنری 
اجرای  و  پیش بینی  کرد:  تصریح  درآیند،  هنرمندان  بسیج  عضویت  به  می توانند 
برنامه های مختلف هنری با پیوست جهاد تبیین در برنامه های جاری در سطح عموم 
مردم، از رویکردهای مهم بسیج هنرمندان است که در قالب های مختلف هنری مانند 

تئاتر، شعرخوانی، سرود و غیره تجلی می یابد.
مسئول بسیج هنرمندان استان قم حمایت از هنرمندان بومی را رسالت مهم این 
نهاد یاد کرد و گفت: باتوجه به بافت های مختلف قشری و جمعیتی در استان قم، از 
گروه های هنری بومی مانند تعزیه خوانی در قالب کانون های محلی بسیج هنرمندان 

حمایت صورت می گیرد.
طرح های عمرانی بسیج مقرون به صرفه است

معاون هماهنگ کننده سپاه قم نیز در گفت وگویی با بیان اینکه طرح های عمرانی و 
محرومیت زدایی یکی از رسالت های مهم بسیج است،گفت: پروژه های محرومیت زدایی 
و عمرانی که توسط بسیج سازندگی این استان انجام می گیرد بخاطر حذف حق 

پیمانکاری با هزینه کمتری به دست مردم می رسد.
سرهنگ امیر جعفری تصریح کرد: اقدامات عمرانی بسیج در قم باروحیه جهادی 
بسیجیان و نظارت و کنترل کیفیت مستمر توسط دستگاه های متولی انجام می گیرد و 

از این رو از نظر کیفی از وضعیت بسیار مطلوبی برخوردار است.
وی اضافه کرد: طی هفته بسیج ۲ هزار و ۵۰۰ برنامه در سطح اقشار و رده های 

مختلف بسیج در استان قم درحال انجام است.
جعفری بااشاره به برگزاری همایش شکوه اقتدار با حضور هشت هزار بسیجی در حرم 
مطهر حضرت فاطمه معصومه)س(، تصریح کرد: هم زمان با اجرای طرح های آبرسانی 
به ۱۰ هزار روستا در کشور، هشت پروژه آبرسانی نیز به ۲۰ روستای در شهرستان 

کهک، به بهره برداری رسید.
وی عنوان کرد: در این پروژه ها بسیج سازندگی سپاه قم به عنوان مجری طرح و شرکت 
آب و فاضلاب استان به عنوان بهره بردار بوده اند که شامل آب رسانی به دو مجتمع در 

کهک و سلفچگان است که عملیات اجرایی آن از سال ۱۴۰۱ آغاز شده است.
معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم گفت: احداث مخزن یک هزارمترمکعبی 
روستای ورجان و اجرای خط انتقال آن به طول ۳ هزار و ۸۰۴ متر با جمعیت تحت 
پوشش ۲ هزار و ۶۶ نفر و احداث مخزن ۲ هزارمترمکعبی روستای لنگرود و خط انتقال 
آن به طول ۵۳۲ متر با جمعیت تحت پوشش هزار و ۶۳۸ نفر از جمله پروژه هایی است 

که مورد بهره برداری قرار می گیرد.
وی اضافه کرد: همچنین احداث خط انتقال روستای تیره به طول ۸۲۶ متر با 
جمعیت تحت پوشش ۵۲۵ نفر، اصلاح خط انتقال مجتمع آبرسانی ۸۰ روستا به طول 
۳ هزار و ۵۰۰ متر و تهیه و نصب ۴ دستگاه دیزل ژنراتور به منظور آبرسانی به روستاهای 
دستگرد، ویریچ، یکه باغ و میم با جمعیت تحت پوشش ۴۵۴۹ نفر را از دیگر این پروژه ها 

بود.
شهرستان کهک در فاصله ۳۰ کیلومتری مرکز شهر قم دارای یک شهر بنام کهک و دو 
بخش مرکزی و فردو و دارای ۱۸ روستا است که ۱۰ روستای آن جزء بخش مرکزی و ۸ 

روستا نیز جزء بخش فردو می شود.
تمام روستاهای شهرستان کهک دارای سکنه و شورا و دهیاری است.

جعفری تصریح کرد: طی هفته بسیج ، کارخانه خوراک دام توسط بسیج سازندگی 
قم برای تولید و تامین بخشی از نیاز واحدهای دامپروری استان به بهره برداری خواهد 

رسید.
وی ادامه داد: مرکز فنی و حرفه ای بسیج سازندگی نیز باهدف مهارت آموزی به 

نیروهای داوطلب در هفته بسیج افتتاح و در اختیار علاقه مندان قرار خواهد گرفت.
پنجم آذرماه ، سالروز تشکیل بسیج مستضعفین به فرمان امام خمینی )ره( در سال 
۱۳۵۸ است؛ بیست و نهم آبان تا پنجم آذرماه به نام هفته بسیج نام گذاری شده است.

 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم؛

تحرّک و رشد امروز کشور مرهون 
فرهنگ و تفکر بسیجی است

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با صدور پیامی به مناسبت هفته بسیج مستضعفین 
تاکید کرد: تحرّک و رشد امروز کشور ما مرهون فرهنگ و تفکر بسیجی است.

در این پیام که نسخه ای از آن دراختیارایمان  قرار گرفت، آمده است: انقلاب اسلامی 
ایران با حمایت و پشتیبانی عظیم مردمی به پیروزی رسید و آنان در استمرار و بقای 
آن تاکنون نقش به سزایی داشته اند. سخن امام خمینی )ره(  راه و هدف او، توده های 
مردم را برای مبارزه همراه کرد و امروز بسیج به عنوان مردمی ترین ، فرهنگ آفرین ترین و 

اقتدار آفرین ترین تبلورهای حضور مردم در حمایت از نظام اسلامی است.
پیام ادامه یافته است:  بسیج یک اندیشه وسیع و سبک زیستن است. بسیج در نام و 
شناسه و کارت و عضویت خلاصه نمی شود و در حقیقت هر کسی که برای عزت و اقتدار 
دین و کشور مجاهدت می کند یک بسیجی است و این عنوان برای همه ی مجاهدان 

فی سبیل الله صدق می کند و در یک جغرافیا نمانده و نخواهد ماند.
در قسمتی دیگری ازاین پیام آمده است:  امروز نیز جبهه مقاومت براساس الگو و 
تفکر بسیجی درحال مبارزه با صهیونیزم جهانی است و راهپیمایی های گسترده 
آزادی خواهان جهان در حمایت از مظلومان و مجاهدان فلسطینی، حرکتی بسیج 
محور می باشد. جامعه مدرسین حوزه علمیه قم دراین پیام آورده است: امام بزرگوار ما 
بسیج را براساس یک اندیشه قرآنی بنا نهاد و این مجموعه پر ثمر سال هاست که تحت 
هدایت های داهیانه فرمانده کل قوا حضرت آیت الله خامنه ای -مدظله العالی- در راه 
قرآن، دین و کشور ایثار و فداکاری می کند. پیام حاکیست: تحرّک و رشد امروز کشور 
ما مرهون فرهنگ و تفکر بسیجی است. بسیج طلبه و دانشجو، بسیج جامعه پزشکان، 
مهندسان، فرهنگیان، بسیج اقشار و…. گرچه در عنوان، به صورت جدا دسته بندی 
می  شوند؛ اما در نهایت محصولی واحد ارائه می کنند که همان پیشرفت و ارتقاء عزت و 
عظمت ملت ایران است. در بخش دیگری از این پیام آمده است: جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم روز_بسیج را به آحاد ملت شریف ایران تبریک می گوید و با گرامیداشت نام و 
یاد شهدای این نهاد مقدس، بسیجیان عزیز را به استقامت در راه خدا و تقویت مستمر 
بنیه دینی و اخلاص دعوت می کند. سلاح_بسیج در مبارزه و جهاد، ایمان و عمل 
صالح است که این سلاح باید هر روز مجهزتر و قوی تر گردد. زیرا که تقوا و عمل صالح 
یک عنصر انسان ساز ،نیرو بخش و عزت آفرین است. پنجم آذرماه ، سالروز تشکیل 
بسیج مستضعفین به فرمان امام خمینی)ره( در سال ۱۳۵۸ است؛ بیست و نهم آبان تا 

پنجم آذرماه به نام هفته بسیج نامگذاری شده است.
 

به مناسبت ولادت حضرت زینب)س( و روز پرستار صورت گرفت؛

تقدیر »دختران حاج قاسم« از پرستاران
 5 مرکز درمانی قم

»دختران حاج قاسم« اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم با حضور در ۵ مرکز درمانی 
از پرستاران این مراکز قدردانی کردند.

براساس این گزارش »دختران حاج قاسم« عنوان رویدادی است که حدود ۲۰۰ 
دختر از ۳۷ دبیرستان و دانشگاه در استان قم پس از شرکت در دوره های تربیت 
فرماندهی، وارد عرصه جهاد تبیین و کنشگری رسانه ای و اجتماعی شده و دست به 
دست هم دادند تا گام دوم انقلاب اسلامی را رقم بزنند. تعداد از دختران حاج قاسم 
به مناسبت سالروز ولادت حضرت زینب)س( و روز پرستار در مراکز درمانی فرقانی، 
بهشتی، گلپایگانی، حضرت معصومه و شهدا حاضر شده و از تلاش های مجاهدانه 
پرستاران و کادر درمانی این بیمارستان ها قدردانی کردند. دختران حاج قاسم در این 
برنامه اعلام کردند که گفتار لطیف، رفتار ظریف و عاطفه بی دریغ پرستاران نسبت 
به بیماران برگرفته از سیره حضرت زینب)س( است که ایمان و انسانیت در آن موج 
می زند.کادر درمانی این ۵ بیمارستان هم از حرکت انسان دوستانه توأم با محبت 

دختران حاج قاسم تشکر کردند.

دادستان قم گفت: بیشترین فراوانی جرائم نوجوانان قمی زیر ۱۸ سال در 
مربوط به تخلفات راهنمایی و رانندگی ، ضرب وجرح و کلاهبرداری رایانه ای 

است. 
به گزارش ندای قم، حجت الاسلام والمسلمین حسن غریب در گفت وگویی 
بازآفرینی  با  رابطه  در  علمی  و  فرهنگی  مختلف  مباحث  به  اشاره  ضمن 
شخصیت کودکان و نوجوانانی که دارای برخی از مشکلات رفتاری هستند 
افزود: در سطح محاکم قضایی استان قم طرح بازآفرینی شخصیت کودکان و 
نوجوانانی در حال اجراست که نتایج مطلوبی طی سال های گذشته بر جای 

گذاشته است.
دادستان قم در خصوص نحوه حمایت قضایی از کودکان و نوجوانان اظهار 
از کودکان و نوجوانان مصوب ۱۳۸۱ است؛  اولین قانون حمایت  داشت: 
در سال ۱۳۹۹ قانون کامل و همه جانبه دیگری در حوزه حقوق کودکان و 
نوجوانان با عنوان قانون حمایت از کودکان و نوجوانان به تصویب رسید که 

مطالعه آن برای همه افراد بالاخص خانواده ها ضروری به نظر می رسد.
وی افزود: دادسرا به عنوان اولین مرجع از دادرسی قضایی در برخورد با 
کودکان بی سرپرست، بزه دیده، بزهکار و در معرض آسیب می تواند با اتخاذ 
تدابیر و اقدامات مقتضی قانونی، اجتماعی، آموزشی و قضایی به منظور 
پیشگیری از جرائم کودکان و نوجوانان و صدور قرارهای متناسب قانونی 
از مجرمان  بزهکار  نوجوانان  و جداسازی  تمایز  و مراقبت،  باهدف اصلاح 
بزرگسال، شناسایی کودکان و نوجوانان در معرض آسیب و خروج آنها از محیط 
مخاطره آمیز که مغایر با منافع عالیه آنان باشد و ایجاد امنیت برای کودک و 

جامعه نقش موثری داشته باشد.
افتتاح واحد مشاوره اطفال و نوجوانان مجتمع پناه امن دادسرای 

دادستان قم گفت: واحد مشاوره اطفال و نوجوانان باهدف ارائه خدمات 
مشاوره ای و حمایتی به اطفال و نوجوانان در معرض آسیب و آسیب دیده و 
ایجاد فضایی متناسب با روحیه کودکان برای برقراری ارتباط با آنها و مصاحبه 
مددکار و مقام قضایی با کودک، در سال جاری در مجتمع پناه امن دادسرای 

عمومی و انقلاب قم افتتاح شد.
وی افزود: هدف از راه اندازی این واحد اختصاص یک محیط آرام و فضایی 
امن و متناسب با فضای کودکانه است تا با لحاظ ساختار سنی و شرایط خاص 
روحی و روانی کودک آسیب دیده فضایی امن را به منظور گفتگو و بیان حادثه 
برای کودک فراهم آورد. کودک با قرارگرفتن در این فضا از طریق بازی درمانی و 
ترسیم نقاشی به آرامش نسبی می رسد و مددکار و روان شناس مجرب با کودک 
ارتباط برقرار کرده و وضعیت او را مورد بررسی قرار می دهند و گزارش کاملی از 

آن را برای اقدامات حمایتی و قضایی به مقام قضایی ارائه می دهند.
ملاقات والدین با کودکان در مجتمع پناه امن

غریب یادآور شد: به منظور صیانت از حقوق، کرامت، مصالح و سلامت روان و 
سلامت اجتماعی کودکان باتدبیر دادستانی امکان ملاقات کودکان با والدین 
زندانی در محیطی متناسب باروحیه کودکان در محیطی خارج از زندان فراهم 

شد.
دادیار سرپرستی دادسرا خانواده  با صلاحدید  داد: همچنین  ادامه  وی 
کودکان بدسرپرست نگهداری شده در بهزیستی با مدنظر قراردادن مصلحت و 
سلامت روحی کودک و جمیع شرایط می توانند با کودک در مجتمع پناه امن 

ملاقات نمایند.
دادستان قم گفت: مطابق ماده ۲۸۵ قانون آیین دادرسی کیفری که موظف 
و  عمومی  دادسرای  از  شعبه ای  به عنوان  نوجوانان  ویژه  دادسرای  می دارد 
انقلاب در معیت دادگاه اطفال و نوجوانان تشکیل شود در دادسرای قم نیز 
از سال ۱۴۰۱ دادسرای ویژه نوجوانان در دو شعبه بازپرسی ۶ و ۱۲ شروع 

به کار کرد.
وی اضافه کرد: تحقیقات مقدماتی جرائم افراد پانزده تا هجده سال به جز 
جرائم موضوع مواد )۳۰۶( و )۳۴۰( این قانون که به طور مستقیم از سوی 

دادگاه صورت می گیرد، در این شعب دادسرا انجام می شود.
غریب افزود: الزام تعیین وکیل تسخیری برای کودکان و نوجوانان مطابق 
برای  پرونده شخصیت  به تشکیل  الزام  آیین دادرسی کیفری،  ماده ۴۱۵ 
آنها مطابق ماده ۲۸۶ آیین دادرسی کیفری و صدور قرارهای تأمین کیفری 
متناسب که منتهی به بازداشت نشود و اهتمام به صدور قرارهای تعلیقی در 
چارچوب قانون و تاحدامکان تلاش برای اخذ رضایت شکات و مصالحه از 

ویژگی های خاص این شعب ویژه در دادسرای قم است.
دادستان قم، تصریح کرد: در جرائم خاصی که مستلزم صدور قرار بازداشت 
کودک یا نوجوان بزهکار است؛ مانند جرائم خشن و سرقت های خاص، متهم 

به کانون اصلاح و تربیت اعزام می شود.
تشکیل پرونده شخصیت برای اطفال و نوجوانان بزهکار

کیفری  دادرسی  آیین  قانون  ماده ۲۸۶  اساس  بر  کرد:  خاطرنشان  وی 
تشکیل پرونده شخصیت در مورد اطفال و نوجوانان در جرائم تعزیری درجه 

پنج و شش الزامی است.
دادستان قم ادامه داد: پرونده شخصیت پرونده ای مشتمل بر اطلاعات 
تحصیلی  اجتماعی،  خانوادگی،  فردی،  سوابق  قبیل  از  متهم  شخصی 
و  روانی  اختلالات  و  روان پزشکی  و  پزشکی  اقتصادی،  شغلی،  وضعیت  و 
شخصیتی همچنین سوابق کیفری است که در اتخاذ تصمیم مناسب قضایی 

در ذیل پرونده قضایی تشکیل می شود.
وی خاطرنشان کرد: در دادسرای مرکز استان نیز با استفاده از کارشناسان 
پرونده   ۲۶۱ قم  دادسرای  امن  پناه  مجتمع  مددکاری  واحد  متخصص 
شخصیت برای اطفال و نوجوانان حسب قانون، تشکیل شده و پرسش نامه ای 
همه جانبه طی مصاحبه تخصصی از سوی کارشناس روان شناسی بالینی این 

مرکز تکمیل و به پرونده قضایی اضافه می شود.
شناسایی و رسیدگی قاطع به جرائم کودک آزاری

وی اظهار داشت: طی گزارش اورژانس اجتماعی، گزارش شعبه سرپرستی 
دادسرای قم و یا شاکی خصوصی پرونده های کودک آزاری در شعب دادسرای 
و  دستورات  و  پیچیده  فنی  اقدامات  که  می شود  رسیدگی  جدیت  با  قم 
شعبه  دادیار  و  عامه  حقوق  معاون  دلسوزانه  و  شبانه روزی  پیگیری های 
سرپرستی و قضات دادسرا مجرمان دراسرع وقت شناسایی و پرونده از سوی 

قضات دادسرا تا صدور حکم نهایی در دادگاه پیگیری می شود.
غریب ادامه داد: قضات دادسرای قم در حین روند رسیدگی به پرونده های 
شعبه  امن  پناه  مجتمع  مددکاران  و  مشاوران  از  استفاده  با  کودک آزاری، 
جلسات  برگزاری  و  بهزیستی  به  کودکان  این  معرفی  و  دادسرا  سرپرستی 
به  وارد شده  التیام آسیب های  و  برای کاهش  را  تمام تلاش خود  مشاوره، 

کودکان به لحاظ روحی و جسمی به کار می گیرند.
و  کودک آزاری  موضوع  همه جانبه  بررسی  به منظور  داشت:  اظهار  وی 
بزهکاری کودکان و نوجوانان و پیشگیری از جرائم و آسیب های حوزه کودکان 
و نوجوانان، اقدامات مقدماتی برای برگزاری جلسات هم اندیشی نهادهای 
قم  دادسرای  سوی  از  امر  این  در  مسئول  حمایتی  و  آموزشی  فرهنگی، 

صورت گرفته است.
به گفته وی، در راستای ارتقا و بهینه سازی فرایند دادرسی و اهتمام به حفظ 
امنیت روانی کودک و نوجوان آسیب دیده و لزوم استفاده از اظهارنظرهای 
تخصصی مربوط به حوزه سلامت روان در پرونده هایی که نوجوانان بزه دیده 
قربانی جرم هستند، پرونده برای رسیدگی متناسب با شرایط آنها به شعب ویژه 

دادسرای نوجوانان ارجاع می شود.
و  مددکار  از  نوجوانان  و  اطفال  ویژه  بازپرس  شعب  این  در  گفت:  غریب 
روان شناس واحد مددکاری مجتمع پناه امن دادسرای قم برای شناسایی بهتر 

آسیب بزه دیده و صدور آراء متناسب با آن استفاده می کند.
وی یادآور شد: این مددکاران به صورت فعال در کنار اطفال و نوجوانان بزهکار 
یا بزه دیده در حین تحقیقات در شعبه حضور دارند و در مواردی که ضرورتی بر 
حضور آنان نیست فرد بزهکار یا بزه دیده را برای انجام مشاوره تخصصی و از 
طریق ایجاد بازی و انواع تست های روان شناسی مانند تست نقاشی به واحد 
مددکاری ارجاع می دهند و در نهایت نظر کارشناسی مددکاران در صدور آراء 

قضایی نقش موثری خواهد داشت.
نگهداری کودکان و نوجوانان بزهکار در کانون اصلاح و تربیت

دادستان قم بیان کرد: مطابق ماده ۱۸ آیین نامه قانونی و مقررات اجرایی 
سازمان زندان ها، کودکان و نوجوانان بزهکار غیربالغ و بزهکارانی که کمتر از 
۱۸ سال تمام سن دارند، باهدف اصلاح، تربیت و تهذیب به کانون های اصلاح 

و تربیت اعزام می شوند.
وی اظهار داشت: به منظور نظارت بر وضعیت نگهداری اطفال و نوجوانان 
بزهکار در کانون اصلاح و تربیت و رسیدگی به درخواست های قانونی آنان 
قضات دادسرا به صورت دوره ای از کانون اصلاح و تربیت بازدید می کنند و 
به صورت چهره به چهره درخواست ها و صحبت های آنان را بررسی و دستورات 

لازم را صادر می کنند.
و  قضایی  همکاران  دادسرا،  به  خانواده ها  مراجعات  در  کرد:  تاکید  وی 
معاضدت دادسرای قم تمام تلاش خود را برای برقراری پیوند بین نوجوان 
و خانواده او و اصلاح رابطه آنها و رفع مشکلات موجود به کار می گیرند و با 
صحبت و گفتگو با نوجوان و والدین آنها و ارائه راهکار، گام های موثری برای 
بهبود روابط خانوادگی و حل تعارضات آنها و بازگشت نوجوان به خانواده 

برداشته اند.
توسط  مشاوره   ۲۳۲ جاری  سال  نخست  شش ماهه  در  داد:  ادامه  وی 
روان شناس و مددکار واحد مددکاری مجتمع پناه امن به متهم و خانواده آنان 

به منظور پیشگیری از ارتکاب مجدد رفتارهای بزهکارانه ارائه شده است.
دادستان قم گفت: در مواردی که اطفال و نوجوانان در خانواده ها دچار 
آسیب می شوند و یا بیم خطر جانی و روانی یا بزه دیدگی برای آنها متصور است 
یا والدین صلاحیت نگهداری فرزندان را ندارند، این افراد در شرایط خاصی 
با دستور دادستانی استان، در مراکز نگهداری اطفال و کودکان بدسرپرست 
و بی سرپرست تحت نظارت بهزیستی نگهداری می شوند. معاونت حقوق 
عامه و شعبه سرپرستی دادسرای استان در این موضوع خدمات شایسته ای 
را در ارجاع کودکان و نوجوانان در معرض آسیب به مراکز نگهداری بهزیستی 
داشته اند. به گفته وی، از سویی به صورت مستمر و ماهانه از مراکز نگهداری 
کودکان و نوجوانان بی سرپرست و بدسرپرست طی بازدیدهای میدانی معاون 
دادستان و دادیار و مددکاران مجتمع پناه امن بازرسی کامل به لحاظ رعایت 

قانون، بهداشت، سلامت روان و امنیت این اطفال و نوجوانان انجام می شود.
پیگیری وضعیت درمانی کودکان آسیب دیده

مراکز  از  پیگیری  و  با صدور دستورات قضایی  کرد:  عنوان  قم  دادستان 
درمانی، اقدامات پزشکی لازم برای کودکان بی سرپرست و بدسرپرست انجام 
می شود و پس از انجام اقدامات درمانی؛ مانند جراحی، بستری و مراقبت، 
به دلیل نبود والدین موثر مددکاران مجتمع پناه امن دادسرای قم با بازدید از 
کودکان در مراکز درمانی یا مراکز نگهداری آخرین وضعیت آنان را بررسی و 
نظارت می نمایند. وی یادآور شد: قانون گذار در ماده ۷ قانون حمایت از اطفال 
و نوجوانان، ممانعت از تحصیل کودکان و نوجوانان را جرم انگاری کرده است. 
براین اساس طی گزارش ها و بازدیدها دانش آموزان فاقد شناسنامه و بازمانده 
از تحصیل شناسایی و پیگیری لازم برای بازگشت به تحصیل آنها در دادسرای 
قم صورت می گیرد که از ابتدای امسال ۱۴ کودک جامانده از تحصیل به 
مراکز آموزشی معرفی شده اند و دراین خصوص خدمات حمایتی برای اقشار 
کم درآمد و خانواده های زندانی شامل کمک هزینه های تحصیل، تهیه اقلام 
آموزشی و مشاوره برای پیشگیری از ترک تحصیل و هدایت تحصیلی به آنها 

ارائه می شود.
تعیین قیم برای صغیر و نظارت بر عملکرد قیم

وی اظهار کرد: مطابق ماده هزار و ۲۱۸ قانون مدنی، برای صغاری که ولی 
خاص ندارند و محجورین غیررشید طی تشریفاتی قانونی در شعبه سرپرستی 
دادسرا قیم تعیین می گردد. چنانچه در عملکرد قیم در انجام امور محوله 
کوتاهی صورت گیرد حسب شکایت شخصی یا اعلام جرم از سوی دادستانی 
به جرائم صورت گرفته مانند ترک انفاق رسیدگی و برای قیم پرونده قضایی 
تشکیل می شود. غریب گفت: همچنین جلسات آموزشی برای پیشگیری از 
جرائم و آسیب های نوجوانان و نحوه برخورد خانواده ها با کودکان و آموزش 
قانون حمایت از اطفال و کودکان برای خانواده های کودکان در معرض آسیب 
و کودکان کار توسط مددکاران شعبه سرپرستی دادسرای قم برگزار شده است.

دادستان قم اعلام کرد:

تخلفات رانندگی بیشترین فراوانی جرائم نوجوانان

حسن  امام  ناحیه  اشتغال  کارشناس  و  تسهیل گر 
مجتبی )ع( گفت: طی یک سال و نیم گذشته ۶۳ 
بازارچه عرضه محصولات کارآفرینان در نقاط مختلف 

منطقه پردیسان استان قم راه اندازی شد.
در  داشت:  اظهار  گفت وگویی  در  ابراهیمی  مجید 
طی نزدیک به یک سال و شش ماه گذشته در منطقه 
حسن  امام  مقاومت  بسیج  ناحیه  در  و  قم  پردیسان 
تسهیلگری  و  اشتغال  ایجاد  زمینه  در  )ع(  مجتبی 
در عرصه تولید، بیش از ۲۴۰ پرونده مورد بررسی و 

بازبینی قرار گرفت.
وی بیان داشت: با مشاوره هایی که ارائه شد تعداد 
۱۷۰ نفر از متقاضیان توانستند بالغ بر ۱۵۰ میلیارد 
تومان تسهیلات اشتغال زایی از محل تبصره ماده ۱۶ 
دریافت کنند که با پرداخت این تسهیلات برای ۳۴۰ 

نفر به صورت مستقیم اشتغال فراهم شد.
حسن  امام  ناحیه  اشتغال  کارشناس  و  تسهیلگر 

این  فعالیت  عرصه های  به  اشاره  با  )ع(  مجتبی 
کارگاه های تولیدی گفت: اکثر این کارگاه ها از سوی 
مدیریت  سرپرست،  بد  یا  و  خانوار  سرپرست  بانوان 
خیاطی،  همانند  مختلفی  رشته های  در  و  می شود 
صنایع دستی، صنایع تبدیلی، تولیدات مثل قارچ و 

پرورش دام در روستاها بوده است.
ابراهیمی با اشاره به ایجاد مرکز کارآفرینی در واحد 
بسیج خواهران ناحیه امام حسن مجتبی )ع( در منطقه 
پردیسان گفت: راه اندازی صندوق های قرض الحسنه 
مردم یار بر اساس ابلاغیه سازمان بسیج سازندگی در 
دستور کار قرار گرفت که با وجود اینکه سهم پردیسان 
قم ۸ صندوق بوده است؛ اما این تعداد به ۱۰ صندوق 
افزایش یافت که مدیریت آنان نیز بر عهده خود اهالی 

منطقه و به صورت مردمی است.
وی گفت: در یکی از موارد، خانم سرپرست خانواری 
که در عرصه خیاطی آموزش دیده و در دوخت چادر 

مهارت پیدا کرده بود با حمایت هایی که صورت گرفت 
توانست ۱۲ نفر از خانم ها را مشغول به کار کند.

وی اضافه کرد: یک مورد دیگر نیز یکی از متقاضیان 
در عرصه دوخت لباس نوزادان فعالیت داشت که با 
دریافت تسهیلات کارآفرینی ۷ نفر از زنان سرپرست 
با  و  کرد  کار  به  مشغول  را  سرپرست  بد  و  خانوار 
پیشرفت های که داشتند توانستند با برخی از مراکز 
خارج استان قم نیز ارتباط گرفته و سفارش ثبت کنند 
و حتی برخی از تولیدات خود را به عراق هم ارسال 

کردند.
حسن  امام  ناحیه  اشتغال  کارشناس  و  تسهیلگر 
مجتبی )ع( بیان داشت: طی یک سال و نیم گذشته 
نقاط  در  کارآفرینان  محصولات  عرضه  بازارچه   ۶۳
مختلف منطقه پردیسان راه اندازی شد که این امر در 
بازاریابی و همچنین فروش محصولات تولیدکنندگان 

که اکثراً از بانوان هستند، کمک بسزایی داشت.

تسهیلگر و کارشناس اشتغال ناحیه امام حسن مجتبی )ع( خبرداد؛

ایجاد ۶3 بازارچه عرضه محصولات کارآفرینان بسیجی در پردیسان
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رئیس فدراسیون واردات مطرح کرد:

هشدار نسبت به رسوب کالاها در بنادر

رئیس فدراسیون واردات نسبت به احتمال رسوب کالاهای اساسی در بنادر با 
پایان مهلت بخشنامه ترخیص درصدی هشدار داد و گفت: فدراسیون واردات در 
نامه های متعدد از سران قوا خواستار کمک برای حل مشکلات رسوب کالاها در 

کشور شده اند. 
فرهاد آگاهی در گفت وگویی با اشاره به نگرانی فعالان اقتصادی از عدم تصمیم 
گیری به موقع برای تداوم ترخیص درصدی کالاها از بنادر، اظهار کرد: با توجه 
به پایان زمان بخشنامه ترخیص درصدی کالاها، در صورت عدم تصمیم گیری به 
موقع برای تداوم آن، کالاها در بنادر کشور رسوب می کند و باعث به وجود آمدن 

برخی مشکلات از جمله پرداخت هزینه ها توسط مردم خواهد شد.
وی افزود: با توجه به شرایط تحریم و همچنین وضعیت ارزی کشور، تدابیر لازم 
برای عدم رسوب کالا و ترخیص به موقع از بنادر کشور صورت گرفته بود که منجر 
به روان شدن ورود کالاهای مورد نیاز در کشور شد. اما در حال حاضر با توجه به 
پایان زمان اجرای بخشنامه ترخیص درصدی کالاها از بنادر در پایان آبان ماه و 
همچنین عدم تصمیم گیری به موقع برای تداوم وضعیت کنونی ترخیص کالا، 
فعالان اقتصادی نگران رسوب کالاها در بنادر و تحمیل هزینه به اقتصاد کشور 
هستند. آگاهی با بیان اینکه فدراسیون واردات به نمایندگی از ۲۴ تشکل ملی و 
حدود ۵۰۰۰ بنگاه اقتصادی تولیدی، تامین کنندگان کالاهای اساسی و تجار در 
نامه های متعدد از سران قوا خواستار کمک برای حل مشکلات رسوب کالاها در 
کشور شده اند، تصریح کرد: در حالی که در »سال مهار تورم و رشد تولید« شاهد 
افزایش چهار برابری هزینه های انبارداری طی یک سال هستیم، به نظر می رسد 
عدم تصمیم گیری به موقع برای تداوم بخشنامه ترخیص درصدی کالا، ممکن 
است تبعاتی برای اقتصاد کشور به ویژه در زمینه تامین به موقع کالاهای اساسی در 
کشور داشته باشد. آگاهی در خصوص مشکلات ارزی در بخش کالاهای اساسی 
نیز گفت: متاسفانه هنوز نتوانسته ایم مکانیسم مشخصی را برای بهره برداری از 
معافیت های تحریمی کالاهای بشر دوستانه در زمینه غذا و دارو بکار بگیریم تا 
مشکلات تحریم در بخش محصولات کشاورزی و غذایی و همچنین دارو کاهش 
یابد. رئیس فدراسیون واردات در پایان با اشاره به افزایش شدید نیاز نقدینگی 
فعالان اقتصادی، گفت: بنگاه های اقتصادی تاکنون نتوانسته اند خودشان را 
برای تامین نقدینگی ریالی ناشی از افزایش نرخ ارز تطبیق دهند و به دلیل موانع 
موجود در نظام بانکی مجبورند پول گرانتری را برای رفع نیاز به سرمایه در گردش 
خود تامین کنند. پیش تر ترخیص درصدی مواد اولیه واحدهای تولیدی تا سقف 
۹۰ درصد بدون مطالبه کد رهگیری بانک و با رعایت فهرست تعرفه های ابلاغی تا 
پایان آبان ۱۴۰۲ بلامانع اعلام شده بود. اما مهلت این بخشنامه تا پایان آبان ماه 

بود و از اول آذر، ترخیص ۹۰ درصدی کلیه کالاهای مشمول، متوقف شد.

وزارت اقتصاد اعلام کرد؛

افزایش ۲۷ درصدی وزن صادرات 
غیرنفتی در ۸ ماهه 

بر اساس اعلام وزارت اقتصاد در هشت ماهه امسال ۹۰ میلیون تن صادرات غیر  
نفتی به ارزش بیش از ۳۲ میلیارد دلار داشته ایم که در مقایسه با سال گذشته ۲۷ 

درصد افزایش وزن و ۱.۶ درصد به لحاظ ارزشی افزایش داشته است.
به گزارش وزارت اقتصاد، آمار هشت ماهه ۱۴۰۲ تجارت خارجی نشان می دهد 
که در این بازه زمانی در مجموع ۲۴.۷ میلیون تن واردات به ارزش ۴۲.۱ میلیارد 
دلار داشته ایم که به لحاظ وزنی واردات حدود ۴ درصد افزایش و به لحاظ ارزشی 

حدود ۱۲ درصد افزایش داشته است.
در هشت ماهه امسال ۹۰ میلیون تن صادرات غیر نفتی به ارزش بیش از ۳۲ 
میلیارد دلار داشته ایم که در مقایسه با سال گذشته ۲۷ درصد افزایش وزن و ۱.۶ 
درصد به لحاظ ارزشی افزایش داشته است. گرچه بر اساس این آمارها تراز تجاری 
غیرنفتی ;a,v مثبت نیست اما با لحاظ نفت، تراز تجاری کشور بیش از ۱۰ میلیارد 

دلار مثبت بوده است.
چرا تراز تجاری غیرنفتی منفی است؟

بخش مهمی از کسری های تراز تجاری غیر نفتی ناشی از کاهش قیمت های 
جهانی به ویژه در حوزه محصولات پتروشیمی است که بخش عمده ای از صادرات 
غیر نفتی ما را تشکیل می دهد و حدود ۴۰ درصد کاهش قیمت جهانی داشتند.

به همین دلیل است که گرچه ۲۷ درصد افزایش وزن در صادرات غیرنفتی نسبت 
به مدت مشابه سال قبل داشتیم اما کاهش قیمت های جهانی موجب شده که به 
لحاظ ارزشی تنها ۱.۶ افزایش داشته باشیم. علاوه بر این عدم پیچیدگی فناوری 
در اقتصاد ایران موجب شده که متوسط ارزش یک وزن ثابت از کالاهای صادراتی 

کمتر از واردات به همان وزن باشد.
  

معاون فناوری  بانک مرکزی:

9۸ درصد خدمات بانک ها الکترونیکی 
ارائه می شود 

معاون فناوری  بانک مرکزی گفت: ۹۸ درصد خدمات بانکی به صورت الکترونیکی 
ارائه می شود. 

مهران محرمیان در گفت وگویی در مورد دریافت تسهیلات بر اساس رتبه اعتباری 
بانکی چه خرد و چه کلان  گفت: در حال حاضر همه متقاضیان تسهیلات 
اعتبارسنجی می شوند، اما پوشش اعتبارسنجی برای افراد حدود ۳۰ درصد است 

و بقیه افراد هنوز رتبه اعتباری ندارند.
وی افزود: در مدل جدید بانک مرکزی اعتبارسنجی افراد به صورت کامل اجرا 
می شود. الان هم همه افراد استعلام اعتبارسنجی می  شوند، اما بسیاری از افراد 

امتیاز اعتباری ندارند که این امر باعث بروز مشکلاتی شده است.
معاون فناوری  بانک مرکزی در پاسخ به این پرسش که مدل جدید اعتبارسنجی 
بانک ها از چه زمانی اجرا می شود، گفت: چون داده های مختلف از سازمان های 
زودی  به  اما  کنیم،  ارائه  دقیق  تاریخ  نمی توانیم  بنابراین  می گیریم،  دیگر 

اعتبارسنجی به مرحله عملیاتی کامل می رسد.
محرمیان همچنین در مورد اینکه آیا فقط افراد حقیقی اعتبارسنجی می شوند یا 
اشخاص حقوقی هم اعتبارسنجی خواهند شد، گفت: عمده کسانی که پوشش 
اعتباری ندارند، افراد حقیقی هستند، اما در مدل جدید پوشش صددرصدی 

اعتبارسنجی انجام می شود.
تومانی عنوان  میلیون  تا ۳۰۰  پرداخت غیر حضوری تسهیلات  مورد  در  وی 
کرد: مقررات در این زمینه کسی را مجبور نکرده است، اما تشویق می کنیم که 
تسهیلات تا سقف ۳۰۰ میلیون تومان به شکل غیر حضوری پرداخت شود. برخی 
از بانک ها پرداخت تسهیلات به شکل غیر حضوری را آغاز کرده اند و بقیه هم به 

تدریج شروع می کنند.
محرمیان در مورد این که آیا تسهیلات تکلیفی دلیل عمده ناترازی بانکها هستند، 
گفت: تسهیلات تکلیفی هم در این مورد اثر دارد، ولی همه دلیل ناترازی بانکها 

نیست.
پرسش که در حال حاضر چند  این  به  پاسخ  در  بانک مرکزی  فناوری  معاون 
درصد خدمات بانکها دیجیتالی ارائه می شود،  گفت: ۹۸ درصد خدمات بانکی 
دیجیتالی است،  ۲ درصد باقیمانده هم مربوط به تسهیلات و وثیقه گذاری است 
که هنوز الکترونیکی نشده است، برخی بانکها هم هنوز افتتاح حساب را به شکل 

غیر حضوری و الکترونیکی نکرده اند.

یک کارشناس اقتصادی :

کوچک ترین افزایش نرخ مالیاتی اشتباه است

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: تاکید دارم که کوچک ترین افزایش 
نرخ مالیاتی اشتباه است و ضد تولید ملی خواهد بود اما افزایش گستره مالیاتی 
در نهایت به نفع اقتصاد است. چرا هیات دولت با ارائه رانت ویژه فوتبالیست ها را 
با واردات خودرو میلیاردر می کند و عجیب تر اینکه این شخص معاف از مالیات 

هم بوده، در حالیکه به طور قطع باید به اندازه درآمدش مالیات بپردازد. 
مهدی پازوکی در گفت وگویی درباره افزایش سهم مالیات در بودجه ۱۴۰۳ 
اظهار داشت: کاملا با افزایش نرخ مالیات مخالف هستم چراکه افزایش نرخ 
مالیات باعث ایجاد رکود در اقتصاد می شود اما افزایش گستره مالیاتی به معنای 

جلوگیری از فرار مالیاتی به نفع اقتصاد است. وی با بیان اینکه ایران بهشت 
دلالان، واسطه گران و فراریان مالیاتی است، ادامه داد: واقعیت این است که 
بسیاری ها در ایران مالیات نمی دهند که شامل همه دلالان، بخشی از پزشکان و 
... می شود. اینکه این جمعیت مالیات بدهند، دولت سیستم مالیاتی را کارا کند 

و معافیت مالیاتی را کاهش دهد به نفع اقتصاد است.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه ظرفیت مالیاتی اقتصاد ایران بالا است، 
گفت: بالا بودن ظرفیت مالیاتی نه به این معناست که دولت نرخ مالیاتی را 
افزایش دهد که به شدت با افزایش نرخ مالیاتی مخالف هستیم چراکه به طور 

مستقیم منجر به تشدید رکود و کاهش تولید ملی می شود. بنابراین معتقدم 
گستره مالیاتی در اقتصاد ایران می تواند افزایش پیدا کند، چرا نباید افراد محق 

و دارای درآمد قابل توجه مالیات ندهند؟
دارای  و  دارد  اقتصادی  فعالیت  این کشور  در  که  فردی  هر  افزود:  پازوکی 
درآمد است باید به موجب قانون مالیات بدهد از جمله آستان قدس رضوی و 

حوزه های علمیه، پزشکان که فعالیت اقتصاد دارند.
وی با بیان اینکه در حال حاضر کارمندان دولتی و غیردولتی قبل از اینکه 
مالیات  بالاتر  با درآمد  افراد  اما  بپردازند  مالیات  باید  را دریافت کنند  حقوق 
نمی دهند که نشان می دهد این سیستم مالیاتی ایراد دارد، گفت: در ایران باید 
از دانش غرب برای طراحی سیستم مالیات دهی استفاده کرد و هر ایرانی یک 
پرونده مالیاتی مشخص داشته باشد و اگر صاحب درآمد است به صورت شفاف 
مالیات متناسب با درآمد را بپردازد. اما در کشورمان با مشکل عدم شفافیت 
مواجه هستیم که همین عامل فرار مالیاتی شده  است. این عدم شفافیت به 
جایی رسیده که بسیاری از افرادی که از کمیته امداد و سازمان بهزیستی کمک 
دریافت می کنند، نیازمند نیستند و در بخش مالیات هم همین مصداق وجود 
دارد. طبق گزارش های رسمی سال ۹۹ ، ۷۰ درصد افرادی که مشمول پرداخت 
بیمه کارگر ساختمانی شده اند، کارگر نیستند بلکه صاحب مشاغل دیگری 

هستند اما از این یارانه دولت استفاده می کنند.  
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: تاکید دارم که کوچک ترین افزایش نرخ 
مالیاتی اشتباه است و ضد تولید ملی خواهد بود اما افزایش گستره مالیاتی در 
نهایت به نفع اقتصاد است، چرا هیات دولت با ارائه رانت ویژه فوتبالیست ها را با 
واردات خودرو میلیاردر کنند و عجیب تر اینکه این شخص معاف از مالیات هم 

بوده، در حالیکه به طور قطع باید به اندازه درآمدش مالیات بپردازد.
وی با اشاره به میزان فرار مالیاتی در ایران اظهار داشت: عدد دقیقی در این 
باره وجود ندارد اما در کشورهایی که شبیه به ایران بهداشت و آموزش و پرورش 
رایگان دارند حداقل ۲۵ درصد تولید ناخالص داخلی را مالیات می گیرند در 

حالی که این عدد در ایران با احتساب شهرداری ها کمتر از ۱۰ درصد است. 

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور از واریز ۷۸ هزار میلیارد 
بر ۷۰ همت  افزون  افزوده  بر ارزش  )از محل مالیات  تومان 
حساب  به  همت(  هشت  آلایندگی ها  محل  از  همچنین  و 
آبادانی در  شهرداری ها و دهیاری های کشور برای توسعه و 

هفت ماهه امسال خبر داد. 
»سید محمد هادی سبحانیان« در نشست هم اندیشی با 
جمعی از مسوولان بسیج دانشجویی پیرامون مسائل اساسی 
کشور با اشاره به اینکه جهاد تبیین در سطح جامعه موثر و 
از  افزود: در دوره تحولی جدید نظام مالیاتی،  مفید است، 
مطالبه گری به حق استقبال می کنیم و اینکه محل مصارف 
مالیات کجاست؛ به طور مثال در هفت ماهه امسال از محل 
میلیارد  )هزار  همت   ۷۰ بر  افزون  افزوده  ارزش  بر  مالیات 
تومان( و همچنین هشت همت از محل آلایندگی ها به حساب 
آبادانی  و  توسعه  برای  کشور  دهیاری های  و  شهرداری ها 
اختصاص یافته است. وی با اشاره به نقشه راه تحول نظام 
مالیاتی، گفت: افزایش اعتماد میان سازمان و مودیان، افزایش 
اتقان اطلاعات ثبت شده در پایگاه اطلاعاتی، مبنا قرار گرفتن 
رتبه اعتباری مالیات در اعطای اعتباری تسهیلات و حمایت 
های حاکمیتی، محاسبه سیستمی مالیات، رفع تبعیض و 
ناعدالتی در نظام مالیات ستانی و افزایش اشراف اطلاعاتی بر 

جریان اقتصادی کشور از جمله این موارد است.
ررشد 1۲ برابری تعداد صورتحساب های الکترونیکی

سبحانیان ادامه داد: رشد ۲۲ برابری تعداد اشخاص حقوقی 

از سه هزار به ۶۸ هزار و رشد ۱۲ برابری تعداد صورتحساب های 
الکترونیکی نوع یک از ۶۸ هزار مورد به ۹۸۰ هزار مورد، از 

دستاوردهای مهم است.
وی به دیگر آثار هوشمندسازی نظام مالیاتی با تکیه بر سامانه 
مودیان اشاره کرد و گفت: شناسایی بیش از ۲ میلیون و ۷۰۰ 
هزار مودی جدید و شناسایی و مطالبه ۱۸ هزار میلیارد تومان 
فرار مالیاتی از دیگر دستاوردهای نظام مالیاتی است که جا 

دارد همه این موارد در سطوح جامعه تبیین شود تا سطح 
تمکین مالیاتی و رضایت مودیان افزایش یابد.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور با اشاره به اینکه این 
سازمان در سال های اخیر چه از نظر تأمین درآمدهای دولت 
و چه از نظر تحول سیستم مالیات ستانی، تکالیف سنگینی 
بر عهده داشته است، گفت: برای تحقق اهداف و راهبردهای 
نظام مالیاتی، نیازمند تعامل عملیاتی و مستمر با جامعه و 

مراکز موثر در سطوح مختلف مردم به ویژه دانشگاه و فعالان 
دانشجویی هستیم.

وی با تاکید بر لزوم تغییر پارادایم نظام مالیاتی از مالیات 
ستانی سنتی به مالیات ستانی هوشمند، اظهار داشت: اراده و 
عزم تحول در نظام مالیاتی، امروز بیش از هر زمانی در مجموعه 
حاکمیت و سازمان امور مالیاتی وجود دارد، اما برای تکامل 
نیازمند همراهی و همدلی سایر  آرمانی  به نقطه  و رسیدن 

بازیگران از جمله حاکمیت و مودیان هستیم.
مالیاتی  تبیین در حوزه  لزوم جهاد  به  با اشاره  سبحانیان 
باتوجه به دستاوردهای بی نظیر نظام مالیاتی در دوره جدید، 
در سال  مالیاتی  درآمدهای  بالای ۵۰ درصدی  گفت: رشد 
برابری  از ۲  بیش  سهم  رشد  ماهه ۱۴۰۲،  هفت  و   ۱۴۰۱
درآمدهای مالیاتی نسبت به نفت و تولید بیش از ۶۰۰ هزار 
مالیاتی  پرونده  تاکنون  که  افرادی  برای  برآوردی  اظهارنامه 
نداشته اند، از جمله این موفقیت هاست که باید در سطوح 

مختلف جامعه تبیین شود.
در این نشست سه ساعته دانشجویان حاضر نیز به بیان 
دیدگاه  ها و نظرات خود پرداختند و سوالاتی پیرامون مهمترین 
مسایل و مطالبات مالیاتی جامعه از قبیل تکمیل و اجرای 
فرار  لوکس،  و  خالی  های  خانه  بر  مالیات  مودیان،  سامانه 
مالیاتی، سهم مالیات نسبت به تولید ناخالص داخلی و نظایر 
آن مطرح کردند که رییس کل سازمان امورمالیاتی به همه 

سوالات مطروحه پاسخ داد.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی خبرداد:

واریز ۷۸ همت به حساب شهرداری ها و دهیاری ها 

کارشناس مسکن گفت: وضعیت ساخت مسکن در کشور مطلوب نیست و 
مسکن به عنوان یک متولی اصلی در تورم اقتصادی محسوب می شود.

یکی از وعده های انتخاباتی سیدابراهیم رئیسی ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی 
طی ۴ سال ابتدایی دولت بود که در ابتدا اجرای این وعده انتخاباتی موانع و 
چالش هایی پیش روی دولت قرار گرفت. برخی موانع با برنامه ریزی های مناسب 
هموار شد اما تأمین منبع مالی با توجه به بودجه محدود دولت قطعاً کار دولت 

سیزدهم را دشوار کرده است.
به منظور تأمین بخشی از منابع مالی طرح نهضت ملی مسکن، در ماه اخیر 
صندوق توسعه ملی در نشستی که با حضور معاون اول رئیس جمهوری و سایر 
مسئولان مرتبط با بخش مسکن برگزار شده پیشنهاد دادند در قبال دریافت 

حواله های نفتی ۲ میلیارد دلار در اختیار وزارت راه و شهرسازی قرار دهد.
تخصیص ۲ میلیارد دلار منابع ارزی در راستای اجرای طرح نهضت ملی مسکن

مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی ماه اخیر )۶ مهر( از تخصیص ۲ میلیارد 
دلار منابع ارزی برای تکمیل طرح های نهضت ملی مسکن خبر داد و گفت: رقم ۲ 
میلیارد دلار از محل تهاتر نفت و منابع صندوق ملی تخصیص پیدا می کند. یکی از 
مشکلات اجرای طرح نهضت ملی مسکن تخصیص منابع مالی بود که مجوزی از 
سوی رهبر معظم انقلاب اخذ کردیم تا از ظرفیت های موجود تهاتر نفت و صندوق 

ملی در این راستا استفاده کنیم.
پس از صدور مجوز مقام معظم رهبری برای اختصاص دو میلیارد دلار از منابع 
صندوق توسعه ملی به نهضت ملی مسکن، فرایند اداری این تخصیص آغاز شد و 
اکنون بنا به اظهار نظر عضو هیأت عامل این صندوق، در انتظار اراده وزارت نفت 

برای اعلام زمان تبدیل حواله های نفتی به منابع مالی است.
وعده درست اما روش اشتباه

عده ای از کارشناسان، هدف گذاری ساخت سالانه یک میلیون مسکن را نه تنها 
شدنی بلکه حداقل نیاز دانسته و مشکل را در راهبرد انتخاب شده توسط دولت 
می دانند و اعلام می کنند دولت به جای آنکه دنبال مقصر وضع موجود باشد باید 

به وعده انتخاباتی ساخت واحدهای مسکونی به درستی انجام دهد.
اما از سوی دیگر به این نکته پی خواهیم برد که رئیس جمهور کشورمان وعده 
انتخاباتی خود را فراموش نکرده و همچنان نسبت به آن پایبند است و در جریان 
تحویل برنامه هفتم به مجلس، در خصوص ساخت مسکن در کشور بیان کرد: 
»برخی در سخنان خود می گویند شما قول داده اید سالی یک میلیون واحد 
مسکن بسازید. من در پاسخ عرض می کنم سالی یک میلیون مسکن نیاز کشور 
است؛ آنهایی هم که سال های قبل نیز مسکن نساخته اند باید پاسخگو باشند. 

حداکثر سالی ۲۵۰ هزار واحد شهری و روستایی ساخته شده است.«
وی ادامه داد: »این یک میلیون هم نیاز کشور، هم مصوبه قانونی مجلس و هم 

وعده ای است که ما دادیم و به دنبال اجرای آن نیز هستیم.«
از سخنان رئیس جمهور چنین بر می آید که وی به دنبال عملیاتی کردن وعده 
انتخاباتی خود است اما عملکرد ضعیف طرح نهضت ملی مسکن باعث شده 

برخی دولت مردان به جای آسیب شناسی این مساله فرار به جلو داشته باشند.
در نهایت از دولتمردان کابینه سیزدهم انتظار می رود به جای آنکه توپ را در زمین 
دولت های پیشین بیاندازند و به دنبال مسائل حاشیه ای باشند؛ مانند شخص 
رئیس جمهور بر وعده ساخت ۴ میلیون پای بند بوده و با تغییر راهبرد برای برآورده 

کردن این نیاز کشور، اقدام کنند.
مجید گودرزی کارشناس مسکن با اشاره به اینکه وضعیت مسکن در کشور 
مطلوب نیست، گفت: مسکن به عنوان یک عامل پمپاژ تورم در کشور تبدیل شده 
و سهم زیادی از تورم کشور را نسبت به خود درگیری کرده و در حال حاضر بازار 
مسکن حدود ۸۶ درصد تورم دارد و تورم عمومی اقتصاد حدود ۳۸ درصد می باشد 
که با توجه به چنین آماری، مشخص است که بخش قابل اهمیت اقتصاد عمومی 

کشور"مسکن" است.
این کارشناس مسکن در ادامه تاکید کرد: البته باید به این موضوع اشاره کرد 
که وعده انتخاباتی رئیس جمهور به جا بود و ۴ میلیون واحد مسکونی قطعاً نیاز 
کشور است. البته اجرای چنین ابر پروژه ملی نیازمند راهکارهای مناسب از سوی 
تمامی کابینه های دولت است و انتخاب مهرداد بذرپاش به عنوان وزیر جوان راه و 
شهرسازی برخی از موانع را در این مسیر هموار کرد اما تأمین منبع مالی با توجه به 

بودجه محدود دولت کار دشواری خواهد بود.
وی افزود: کمبود مسکن در کشور به وضوح مشخص است، اما با توجه به 
رهاشدگی قیمت گذاری مسکن در بازار باعث می شود تا بانک ها رقبتی به اعطای 
تسهیلات مسکن ندارد. البته چنین روندی برای آن ها طبیعی است تا زمانی که 
قانون جدی برای بانک ها ابلاغ و اجرا نشود به دست دلالی و پروژه های تجاری 
روی می آورند. بسیاری از بانک های موجود کشور در سال ۱۴۰۰ تعداد قابل 
توجهی واحدهای مسکونی خریداری کردند و امروزه علاقه مند به افزایش قیمت 
مسکن در بازار هستند تا قیمت واحدهای مسکونی موسسه هایشان در مقابل 

صعودی شود.
گودرزی در پایان خاطر نشان کرد: ساخت مسکن باید متناسب با رشد جمعیت 
باشد یکی از مسلمات مدیریت شهری است، اما شیوه ساخت در نتیجه کار تعیین 
کننده است. بلند مرتبه سازی، قراردادهای سه جانبه و این شیوه از دخالت دولت 
عامل اصلی در شکست طرح نهضت ملی مسکن تاکنون بوده و اگر تا کنون 
نهضت ملی مسکن نتوانسته گره ای از مشکلات حوزه مسکن را حل کند؛ دلیلش 

شیوه اشتباهی است که مسئولان در پیش گرفتند است.
به گزارش مهر، بسیاری از کارشناسان مسکن موضوع اصلاح شیوه ساخت ۴ 
میلیون واحد مسکونی را بارها به دولت سیزدهم اطلاع دادند. راه اصلی عرضه و 
شکست انحصار زمین است. با توجه به نظر کارشناسان این تعداد واحد، عددی 
حداقلی برای نیاز کشور به شمار می رود و دولت موظف است برای برون رفت کشور 
از ابرچالش مسکن، رویکرد مداخلاتی صحیحی را که همان عرضه زمین است در 

دستور کار خود قرار دهد.
دولت باید با مکانیزم های جدی به بانک ها تذکر دهد

فعالیت بانک ها در تمام کشورها مختص به فعالیت های مالی است، اما در پی 
بحران های اقتصادی ایران طی چند سال گذشته، بانک ها برای جلوگیری از 
ناترازی خود و فراهم کردن منابع سود سپرده گذاران، به سرمایه گذاری در بازار 

ملک روی آورده اند. رویکردی که در افزایش قیمت مسکن دخیل بوده است.
با انباشت این خانه های خالی در دست بانک ها، می توانند کنترل قیمت مسکن 
را تا حدودی در دست بگیرند و برای افزایش سرمایه خود یا امتناع از فروش آنها 
قیمتی فراتر از ارزش واقعی برای املاک تحت سیطره خود قائل شوند که در نهایت 
می تواند قیمت مسکن را در مناطق مختلف با افزایش مواجه کند. دولت باید برای 
سامان دهی و جلوگیری از ورود بانک ها به بازار مسکن قوانین جدی تصویب و ابلاغ 

کند تا بازار مسکن و کالای مصرفی مردم در دست سوداگران و دلالان نباشید.

یک کارشناس مسکن اعلام کرد؛

وضعیت ساخت مسکن مطلوب نیست
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با برگزاری مجمع انتخاباتی ؛

صادق پور رئیس جدید هیأت دو و میدانی 
قم شد 

با برگزاری مجمع انتخاباتی هیأت دو و میدانی، میثم صادق پور با کسب ۹ رای از 
۱۲ رای رئیس جدید این هیأت ورزشی شد. 

با  و میدانی استان معرفی شد.  ،رییس جدید هیأت دو  این گزارش  براساس 
برگزاری مجمع انتخاباتی هیأت دو و میدانی، میثم صادق پور با کسب ۹ رای از ۱۲ 

رای اعضای مجمع، به مدت چهار سال ریاست این هیأت ورزشی را برعهده گرفت.
همچنین در این مجمع معصومه باغبان به عنوان نایب رییس هیات، روح الله 
اسماعیلی به عنوان خزانه دار و محمد محسن ربانی، امیر فلامرزی و معصومه جنتی 

به عنوان اعضای هیات رییسه انتخاب شدند.
پیش از این ابوالفضل خدمتکاری رئیس هیات دو و میدانی بود که فروردین امسال 

به دلایل شخصی از مسئولیت خود استعفا داد.

رییس هیات بدمینتون استان قم خبرداد؛

برنز بدمینتون بازان قمی در رنکینگ 
مرحله دو کشوری

رییس هیات بدمینتون استان قم از کسب یک نشان برنز توسط بدمینتون بازان 
این استان در رنکینگ مرحله ۲ کشوری نوجوانان خبر داد.

علی فرجی در گفت وگویی اظهار داشت: مسابقات رنکینگ مرحله ۲ کشوری 
نوجوانان کشور در حالی عصر جمعه خاتمه یافت که تیم ۲ نفره پسران قم مدال برنز 

این مسابقات را کسب کردند.
رئیس هیات بدمینتون استان قم افزود: تیم ۲ نفره پرهام فراهانی و مهدی کنعانی 
با سرمربی گری امیرحاج اسماعیلیان توانستند در این دوره از مسابقات در قسمت 

دونفره در رده سنی زیر ۱۵ سال صاحب گردن آویز برنز شوند.
وی بیان کرد: این مسابقات به میزبانی مشهد از ۳۰ آبان لغایت ۳ آذر ماه برگزار 

شد.
فرجی ابراز داشت: در رده سنی زیر ۱۳ سال پویان بیوکی، مهران زندی، محمد 
حسین تلاشان و پرهام عبدالکریمی ترکیب تیم قم را در مسابقات مشهد تشکیل 

می دادند.
وی افزود: در رده سنی زیر ۱۵ سال نیز پرهام فراهانی، مهدی کنعانی و مهدیار 

اصغری بدمینتون بازان قم در مسابقات رنکینگ کشوری مشهد بودند.

بیرانوند: 

امیدوارم با امتیاز به ایران برگردیم
دروازه بان تیم فوتبال پرسپولیس گفت: امیدوارم با امتیاز به ایران برگردیم و دل 

هوادارانمان را شاد کنیم.
 علیرضا بیرانوند روز شنبه در حاشیه تمرین تیم فوتبال پرسپولیس در جمع 
خبرنگاران اظهار داشت: متاسفانه قرار بود تیم جمعه به عربستان برود که با اعلام 
باشگاه تیم یکشنبه سفر می کند. خیلی دوست داشتیم دو یا سه روز زودتر برویم. 
برنامه کادرفنی این بود که بازی دیروز النصر را ببینند که متاسفانه این اتفاق نیفتاد. 
به هرحال ما تمرینات  را در ورزشگاه شهید کاظمی ادامه دادیم. خداراشکر دیروز 
تمرینات خیلی خوبی داشتیم.  وی افزود: نتیجه گرفتن در آنجا خیلی سخت است 
اما بازیکنان در این بازی انگیزه دارند که بتوانیم پیروز این دیدار شویم. متاسفانه بازی 
اول را به النصر خوردیم و جو سنگینی برای ما ایجاد شد. زمانی که تیم النصر به 
ایران آمد یک سری اتفاقات افتاد که متاسفانه بازیکنان ما در آن بازی تمرکز لازم را 
نداشتند. ۱۰۰ درصد این بازی النصر با تمام ستاره هایش به مصاف ما می آید. قطعا 
این تیم به دنبال صدرنشینی در گروه است و الان هم در جدول شرایط خوبی دارد و 
با ۱۲ امتیاز تیم اول گروه است. شکی ندارم النصر با تمام توانش به مصاف ما خواهد 
آمد چون نمی خواد جلوی پرسپولیس بازنده شود و ما امیدواریم در عربستان بازنده 
نشویم و در تهران هم بتوانیم الدحیل را شکست بدهیم. دروازه بان پرسپولیس بیان 
کرد: تمام اتفاقاتی که افتاده را به فال نیک می گیرم. شاید دیر رفتن ما یک اتفاق 
خوبی برای ما باشد. در ایران تمریناتمان را به خوبی پشت سر گذراندیم. امروز هم 
آخرین تمرین تاکتیکی ما خواهد بود و یک جلسه هم در عربستان تمرین می کنیم 
و این موضوعات هیچ تاثیری بر روی روحیه بازیکنان ندارد. پرسپولیس نشان داده 
است که همیشه اتفاقات سختی برایش پیش آمده را می تواند به راحتی پشت سر 
بگذارد و تمامی بازیکنان این موضوع را در گذشته را نشان دادند. امیدوارم با امتیاز 
به ایران برگردیم و دل هوادارانمان را شاد کنیم. النصر تیمی است که در عربستان به 

سختی شکست می خورد و الان هم مدعی قهرمان در لیگ کشور خودشان است.

آزمون می داند و باشگاه رم؛
ماجرای پیچیده حضور سردار در جام ملت ها

مدیر تیم ملی فوتبال ایران گفت: آنطور که سردار آزمون به من گفته است در جام 
ملت ها حضور می یابد اما از مفاد قرارداد او اطلاعی نداریم.

مسابقات جام ملت های فوتبال آسیا از تاریخ ۲۲ دی به میزبانی قطر برگزار خواهد 
شد و تیم ملی کشورمان در گروه C با تیم های امارات، هنگ کنگ و فلسطین باید 
دیدار می کند. سردار آزمون یکی از مهاجمان اصلی تیم ملی به حساب می آید 
که در عضویت باشگاه رم ایتالیا قرار دارد. در زمان عقد قرارداد آزمون با باشگاه رم 
شائبه هایی در خصوص اینکه در قرارداد او بندی وجود دارد که در جام ملت های 
آسیا تیم ملی ایران را همراهی نخواهد کرد و همراه با تیم رم در مسابقات مختلف 
شرکت می کند، وجود داشت. در همین خصوص مهدی محمدنبی مدیر تیم ملی و 
نایب رئیس اول فدراسیون فوتبال گفت: از مفاد قرارداد آزمون با باشگاه رم اطلاعی 
نداریم و یک مساله محرمانه بین او و سران تیم رم است اما با او صحبت کرده ام و او 

قول داده است که در جام ملت های آسیا تیم ملی را همراهی کند.
چند وقت پیش روزنامه کورییره دلا سرا ایتالیا هم در خبری آورده بود، که سردار 
آزمون از ماه سپتامبر میلادی با توجه به بازی های فشرده ای که تیم رم دارد، دقایق 

بیشتری برای این تیم بازی خواهد کرد.

یازدهم  هفته  در  استقلال  و  اصفهان  ذوب آهن  تیم های  حساس  دیدار 
رقابت های لیگ برتر فوتبال با تساوی یک بر یک خاتمه پیدا کرد.

از  یکی  در  استقلال  و  اصفهان  ذوب آهن  ،تیم های  گزارش  این  براساس 
حساس ترین دیدارهای هفته یازدهم لیگ برتر فوتبال در ورزشگاه فولادشهر 

مقابل یکدیگر قرار گرفتند.
قضاوت این مسابقه را »امیر سامان سلطانی« با کمک های »حسین مرادی« و 

»علی احمدی« بر عهده داشت.
استقلال که با جواد نکونام به صدر جدول لیگ برتر تکیه زده، امروز در خارج 
از خانه روبه روی ذوب آهنی قرار گرفته بود که در این فصل با محمد ربیعی نتایج 

خوبی به دست آورده است.
آبی پوشان تهرانی در دیار زاینده رود به دنبال گرفتن سه امتیاز بودند تا فاصله 
خود را با رقبا افزایش دهند. سبزپوشان اصفهانی که روزهای خوبی را در لیگ 
بیست وسوم سپری می کنند نیز با دنیایی انگیزه و انرژی پا به زمین مسابقه 

گذاشتند.
استقلال با این تساوی به امتیاز ۲۳ رسید و صدر جدول را همچنان در اختیار 

دارد و ذوب آهن نیز با ۱۹ امتیاز در جایگاه سوم است.
دقایق حساس

دقیقه ۴: ضربه کاشته فردین یوسفی پس از برخورد با مدافعان استقلال به 
شکلی خطرناک از بالای دروازه سیدحسین حسینی به کرنر رفت.

دقیقه ۸: استقلال صاحب ضربه کرنر شد و ضربه زمینی مهدی مهدی پور 
باعث شد توپ به کوین یامگا برسد و شوت او با واکنش خوب پارسا جعفری دفع 

شد.
دقیقه ۲۰: ضربه سر گوستاوو بلانکو که برای کمک به مدافعان استقلال عقب 
کشیده بود نزدیک بود کار دست استقلال بدهد. پرتاپ بلند نادر محمدی از 

میانه های زمین به سر مهاجم آرژانتینی استقلال برخورد کرد و به کرنر رفت.
دقیقه ۲۱: ارسال مهرداد رضایی به محوطه جریمه استقلال با ضربه چکشی 

شایان مصلح همراه شد، اما حسینی در ۲ ضرب توپ را مهار کرد.
دقیقه ۲۲: استقلال از سمت چپ یک حمله را تدارک دید که ضربه ابوالفضل 

جلالی از بالای دروازه به بیرون رفت.
دقیقه ۳۷: یک ارسال به پشت محوطه جریمه ذوب آهن نصیب حامدی فر شد 

که این بازیکن با یک ضربه سر توپ را برای ایمان سلیمی پیش تاخته کاشت و 
شوت روی پا مدافع استقلال از بالای دروازه به بیرون رفت.

دقیقه ۳۸: شوت مهدی پور پس از برخورد به مدافعان ذوب آهن اصفهان به 
گوستاوو بلانکو رسید و شوت محکم و روپای این بازیکن با اختلاف کمی از بالای 

دروازه جعفری به بیرون رفت.
دقیقه ۴۴: سانتر جلالی از جناح چپ به مهرداد محمدی رسید و شوت زمینی 

این بازیکن توسط پارسا جعفری مهار شد.
دقیقه ۴۵: شوت فردین یوسفی از پشت محوطه جریمه استقلال به راحتی 

توسط حسینی مهار شد.
در  ذوب آهن  جریمه  محوطه  پشت  از  مهدی پور  مهدی  شوت  دقیقه ۵۴: 

چهارچوب جایی نداشت.
دقیقه ۶۲:پاس کوینت یامگا توسط مدافعان ذوب آهن دفع شد تا توپ پشت 
محوطه جریمه این تیم به آرمین سهرابیان برسد. مدافع پیش تاخته استقلال از 
فاصله ۲۰ متری با شوتی سرکش و محکم توپ را به تور چسباند تا اولین گل بازی 

به زیبایی هر چه تماتر شکل بگیرد.
دقیقه ۶۹: مجید علیاری از سمت چپ وارد محوطه جریمه شد که شوت 

محکم و زمینی این بازیکن به شکل خطرناکی از مقابل دروازه استقلال رد شد.
دقیقه ۷۶: شوت مجید علیاری در شرایطی که خارج از چارچوب بود، پس 
از برخورد به پای مهدی مهدی پور تغییر مسیر داد و وارد دروازه سید حسین 

حسینی شد تا بازی به تساوی کشیده شود.
دقیقه ۸۸: سانتر فردین یوسفی در تیر یک به امید لطیفی رسید که ضربه سر 

خطرناک این بازیکن را حسینی به زیبایی دفع کرد.
در حاشیه بازی

جایگاه هواداران استقلال در فاصله چند ساعت تا شروع مسابقه پر شد. علی 
سامره و حمیدرضا رجبی به ترتیب سرپرست و مربی استقلال نسبت به تغییر 
رختکن تیم های میزبان و میهمان به جلال مرادی ناظر مسابقه اعتراض کردند.

بازیکنان استقلال به دلایلی نامعلوم با تأخیری چند دقیقه ای وارد زمین شدند 
و بازی سه دقیقه دیرتر از زمان مقرر آغاز شد.

کارت بازی مهدی هاشمی نسب سرانجام صادر شد تا او بتواند در این مسابقه 
روی نیمکت استقلال بنشیند.

این مسابقه با دوربین های HD و کیفیت بالا پوشش داده شد که افزایش سطح 
کیفیت فیلمبرداری این بازی به وضوح قابل تشخیص است.

پیش از شروع بازی، فیلمبردار مسابقه پس از برخورد توپ با صورتش به دچار 
مصدومیت شد.

ژوزه مورایس سرمربی سپاهان به همراه اعضای کادرفنی خود در ورزشگاه 
حضور داشتند.

هواداران  توسط  شدت  به  نیز  مسابقه  شروع  از  قبل  هاشمی نسب  مهدی 
استقلال تشویق شد.

بازیکنان خارجی بسکتبال ذوب آهن یا لباس این تیم به ورزشگاه آمده و به 
حمایت از تیم فوتبال این باشگاه پرداختند.

باشگاه ذوب آهن پیش از آغاز دیدار از خانواده هوادار فقید این تیم تجلیل کرد 
و این اتفاق را به ایشان تسلیت گفت.

لیگ برتر فوتبال؛

تساوی زیبا در فولادشهر؛ ربیعی ترمز استقلال را کشید

تیم فوتبال سپاهان اصفهان که یکی از نمایندگان ایران در 
لیگ قهرمانان آسیا و از مدعیان قهرمانی در لیگ برتر است، 
برای نیم فصل دوم چند بازیکن ورود و خروجی خواهد داشت.

تیم فوتبال سپاهان اصفهان یکی از مدعیان اصلی قهرمانی 
در فصل بیست و سوم لیگ برتر به شمار می رود، ژوزه مورایس 
و شاگردانش در این فصل تاکنون ۹ بازی انجام داده اند و 
موفق به کسب ۱۸ امتیاز شده اند و در رده دوم جدول قرار 

دارند.
سپاهان یکی از پر مُهره ترین تیم های حال حاضر ایران 
است، این تیم در تمام خطوط بازیکنان بزرگی را در ترکیب خود 
دارد. سپاهانی ها علاوه بر لیگ برتر در لیگ قهرمانان آسیا هم 
حضور دارند و با توجه به نتایج کسب شده شانس بالایی برای 

صعود به مرحله حذفی این رقابت ها دارند.
خط حمله زهردار سپاهان با حضور سه پرسپولیسی سابق

رضا اسدی که در ابتدای فصل به جمع شاگردان مورایس 
اضافه شد در دیدارهای گذشته ۷ گل برای سپاهان به ثمر 
رسانده و گام بلندی را برای کسب عنوان آقای گلی لیگ برتر 
برداشته است. عیسی آل کثیر و شهریار مغانلو دیگر مهاجمان 
این فصل سپاهان را تشکیل می دهند. این دو بازیکن که به 
دلیل عدم ثبت به موقع قرارداد و مصدومیت چند دیدار را در 
لیگ برتر از دست داده اند، هر کدام دو گل برای سپاهان به 
ثمر رسانده اند تا خط حمله زرد پوشان بیش از پیش زهر دار 
باشد. نکته جالب اینجاست که هر سه بازیکن سابقه حضور در 

تیم پرسپولیس را داشته اند.

نکاه ویژه به بازیکنان جوان در دستورکار مورایس
در ترکیب تیم سپاهان دو بازیکن جوان به نام آریا یوسفی 
در خط  یوسفی  دیده می شود؛  نژاد  و محمدجواد حسین 
هافبک برای سپاهان بازی می کند و در دیدار برابر استقلال 
خوزستان دو گلی برای تیمش به ثمر رساند. نام یوسفی بالاتر 
از آل کثیر و مغانلو با چهار گل زده دیده می شود که نشان 

می دهد این بازیکن جوان هم انگیزه بالایی برای درخشش 
زیر نظر مورایس دارد.

محمدجواد حسین نژاد با درخشش فوق العاده خود علاوه 
بر حضور در ترکیب ثابت سپاهان، توانسته خود را به تیم ملی 
تحت هدایت امیر قلعه نویی تحمیل کند. این بازیکن تنها 
۲۰ سال سن دارد و با توجه به اینکه سرمربی تیم ملی فوتبال 

علاقه خاصی به استفاده از بازیکنان جوان ندارد، حضور او 
در لیست بازی های تیم ملی گواه از عملکرد بالای این بازی 
است. مورایس با این کار خود نشان داده علاوه بر استفاده 
از بازیکنان باتجربه قصد دارد از جوانان هم در ترکیب خود 
استفاده کند و تاکنون دو جوان بسیار توانمند را به فوتبال ایران 

معرفی کرده است.
جدایی دو مدافع و یک مهاجم

ژوزه مورایس برای تقویت تیم خود در نیم فصل قصد دارد 
با کنار گذاشتن چند بازیکن، لیست تیم خود را خالی کند تا 
مدیران این باشگاه بتوانند بازیکنان مدنظر او را به تیم اضافه 
کنند. نیلسون جونیور)این بازیکن به طور رسمی از سپاهان 
جدا شد(، سیاوش یزدانی و کاوه رضایی سه بازیکنی هستند 
و  تمرینات  در  خود  حضور  زمان  مدت  در  اند  نتوانسته  که 
بازی های سپاهان، رضایت مورایس را جلب کنند و از همین رو 
به احتمال زیاد در نیم فصل در لیست مازاد قرار داده خواهند 

شد.
آقایی و یک مدافع خریدهای احتمالی در نیم فصل

از طرفی حضور سعید آقایی که سابقه پوشیدن پرسپولیس 
را دارد و در ابتدای فصل در لیست مازاد پاکو خمز در تراکتور 
قرار داشت، در تیم سپاهان را باید قطعی دانست چرا که این 
با زردپوشان اصفهانی  را  نیم فصل قرارداد خود  بازیکن در 
منعقد خواهد کرد. علاوه بر آقایی، سرمربی سپاهان قصد 
دارد یک بازیکن دیگر را هم در خط دفاع جذب کند تا آمار 

دفاعی این تیم هم در مقابل سایر رقیب ها بهتر شود.

ورودی و خروجی سپاهان درنیم فصل

 مدافع سابق پرسپولیس زردپوش می شود

مدیرعامل پیشین باشگاه پرسپولیس با تاکید بر اینکه تصمیم مدیریت این 
باشگاه برای جریمه بازیکنان و کادر فنی این تیم اشتباه محض بود، گفت: باید 

مدلی که برای فرگوسن اجرا شد در ایران هم انجام شود.
به گزارش خبرنگار مهر، لیگ بیست و سوم فوتبال باشگاهی ایران به دلیل 
برگزاری بازی های تیم ملی در مرحله مقدماتی انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ وارد 

تعطیلات بین فصل شد اما حاشیه هایش همچنان ادامه داشت.
در روزهایی که ملی پوشان ایران مقابل هنگ کنگ چین و ازبکستان قرار 
گرفتند تیم فوتبال نوجوانان نیز در رقابت های جام جهانی زیر ۱۷ سال با شکست 
مقابل مراکش در ضربات پنالتی از صعود به یک چهارم باز ماند تا کارنامه حسین 

عبدی مورد ارزیابی قرار بگیرد.

از سوی دیگر در مدت زمان تعطیلی بازی های لیگ برتر، پرسپولیس به عنوان 
قهرمان سه گانه فوتبال کشور به خاطر درگیری میان رضا درویش مدیرعامل 
باشگاه با بازیکنان و مربیان وارد حاشیه شد. کسب نتایج نامطلوب در چند دیدار 
اخیر دلیل جریمه ۱۰ درصدی از قرارداد تمام اعضای تیم شد و اینگونه کار به 
اعتصاب تمرین نیز کشیده شد و مشکلاتی را ایجاد کرد که با وساطت علی پروین 

فعلًا ختم به خیر شده است.
امیر عابدینی در گفت وگو با خبرنگار مهر، با اشاره به نتایج تیم های ملی و 
شخصیت مربیگری حسین عبدی در تیم نوجوانان در خصوص حاشیه های به 

وجود آمده بین رضا درویش و یحیی گل محمدی در پرسپولیس صحبت کرد.
نوجوانان باید هزار برابر کار کنند

رئیس پیشین فدراسیون فوتبال ایران درباره نتایج تیم نوجوانان در جام جهانی 
زیر ۱۷ سال گفت: به بازیکنان این تیم خسته نباشید می گویم. آنها تلاش 
زیادی کردند. نمی توانید بگویید بردن برزیل در جام جهانی شانسی است. این 
تیم افق روشنی را برای فوتبال ایران و حتی کسانی که قصد دارند استعدادهای 
خود را صرف فوتبال کنند ایجاد کرده است. حالا وقتش است کاملا خود را برای 

چالش های بعدی آماده کنند. باید هزار برابر تلاش کنند تا محو نشوند.
عابدینی ادامه داد: من به حسین عبدی تبریک می گویم. او در زمانی که 
مدیرعامل پرسپولیس بودم یکی از بازیکنان تأثیرگذار مدیریتی در رختکن بود. 
خودم بارها با او مشورت کردم. به او بابت نظم و انساجمی که در یک تیم ایجاد 

کرده بود تبریک می گویم.
عبدی به من در پرسپولیس کمک کرد

مدیرعامل پیشین باشگاه پرسپولیس با اشاره به یک خاطره تاکید کرد: در یک 
سفر مشکلی پیش آمد که من با حسین عبدی به عنوان بازیکن تیم مشورت 
کردم. همان موقع او با خیلی ها فرق داشت. حسین دنبال تحصیل بود و اصرار 
داشت درس بخواند. در همان مقطع که مشاوره گرفتم مطمئن بودم می تواند 
یک مدیر و سپس سرمربی قوی شود. خوشحالم در مسیری درست قدم برداشته 
و کار می کند. امیدوارم تصمیمات بعدی اش هم درست باشد و بتواند نتیجه های 

خوبش را ادامه دهد.
برای تیم ملی باید بهترین ها را فراهم کرد

او درباره نتایج تیم ملی بزرگسالان نیز یادآور شد: همیشه باید از تیم ملی کشور 

که نماینده بسیار مهمی در پرچمداری عرصه بین الملل است حمایت را تمام 
و کمال انجام داد. امیدوارم حمایت ها تمام و کمال باشد و این تیم با توجه به 

پتانسیلی که دارد نتایج خوبی بگیرد.
باشگاه پرسپولیس در جریمه اشتباه محض کرد

عابدینی در خصوص جریمه ۱۰ درصدی پرسپولیس پس از کسب نخستین 
شکست خود در لیگ برتر گفت: تصمیم کاملا اشتباهی بود. روانشناسی پس از 

باخت خیلی مهم است. مدیران باشگاه خیلی رفتار اشتباهی داشتند.
 پرسپولیس روی یک اتفاق از سپاهان باخت. این تیم به هیچ وجه مستحق 
تنبیه نبود. او ادامه داد: در سال ۱۳۷۴ آری هان برای مربیگری در تیم ملی ایران 

رزومه داد. با او جلسه ای داشتم.
 او خیلی صریح گفت من در کوتاه مدت نمی توانم کاری کنم اما می توانم شما 
را موفق کنم. توضیحات فنی داد که در آنجا می گفت می توان مقابل تیم های 
قدرتمند وقت، از ضربات ایستگاهی یا کرنر به گل رسید. سپاهان هم دقیقا روی 

همین تفاوت به پرسپولیس گل زد.
یحیی بهترین و عالی ترین گزینه است

عابدینی درباره مجادله بین مدیران باشگاه بخصوص رضا درویش با یحیی گل 
محمدی و احتمال برکناری سرمربی سرخپوشان تصریح کرد: چرا او باید برود؟ 
ریز نمرات یحیی در تعامل با بازیکن، باشگاه، هوادار، بار فنی، بازی خوانی و… 
عالی است. او آدم موفقی در جایگاه سرمربی پرسپولیس است. چرا باید یک 

مربی موفق را کنار گذاشت. فکر کردن به این موضوع هم اشتباه است.
عابدینی با حمایت همه جانبه از سرمربی پرسپولیس گفت: آنها کسی مثل 
کی روش می خواهند که مدام غر بزند و سپس به خاطر چند مشت دلار ساکت 
شود؟! یحیی با شخصیت است. او رفتاری سازمانی دارد و کارنامه درخشانی هم 

از خود جا گذاشته است.
فرگوسن ایرانی ایرادی ندارد

که  روندی  کرد:  تاکید  موفق  و  پرطرفدار  تیم های  در  فنی  ثبات  درباره  وی 
باشگاهی مثل منچستریونایتد با الکس فرگوسن طی کرد باید الگو باشد. مگر او 
۱۷ سال موفق را پشت سر نگذاشت. چرا مدل ایرانی اش را ایجاد نکنیم. حضور 
سرمربی اینچنینی برای پرسپولیس بسیار اتفاق خوبی است که باید حمایت کرد 

و طبق همان حمایت ها هم انتظار موفقیت داشت.

امیر عابدینی مطرح کرد:

تصمیم باشگاه درمورد پرسپولیسی ها اشتباه بود
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 نماینده دائم ایران در دفتر سازمان ملل در وین :

آژانس فراتر از اقدامات پادمانی چیزی
 را از کشورها مطالبه نکند

و سایر  ایران در دفتر سازمان ملل متحد  دائم جمهوری اسلامی  نماینده  و  سفیر 
سازمان های بین المللی در وین گفت: آژانس در فهرست خود بیش از ۱۱۹ و ۱۲۰ بازرس 
دارد و در مورد بازرسانی که می توانند هر روزه به ایران بروند هیچ خللی ایجاد نشده و 
می تواند از آنها استفاده کند. از این جهت این استدلال خیلی قانع کننده ای نیست. 
کسی نمی پذیرد که چنین اظهار شود که عدم انتصاب تعداد معدودی از بازرسان موجب 
اختلال و اخلال در کار آژانس شده باشد. از این جهت بسیاری از کشورها هم اشاره کردند 
که آژانس باید در چارچوب حقوق و تکالیف کشورها قدم بردارد و فراتر از اقدامات پادمانی 
و تعهدات کشورها که در ذیل موافقتنامه پادمان جامع است چیزی را از کشورها مطالبه 
نکند.  محسن نذیری اصل  درباره نشست فصلی شورای  حکام آژانس بین المللی انرژی 
اتمی و همچنین بررسی موضوعات مختلف در این نشست از جمله موضوع  ایران گفت:  
جلسه نوامبر شورای حکام، ظرف روزهای گذشته برگزار شد و مباحث شورای حکام 
برخلاف نشست های سابق که دستور کار عادی داشت، تحت تاثیر جنایت های رژیم 
صهیونیستی، بسیار جلسه متفاوتی بود. از این حیث که کشورهای اسلامی و بسیاری 
از کشورهای دیگر مواضع اصولی خودشان را در این نشست مطرح کردند. بعد از آیتمی 
که مدیرکل صحبت کرد، بسیاری از کشورهای دیگر در محکومیت رژیم صهیونیستی 
صحبت هایی را مطرح و به طور صریح گفتند این اقدامات جنایت جنگی و نسل کشی 
است.  وی افزود: در موضوع غزه فقط به این آیتم بسنده نشد بلکه کشورها مجددا ذیل 
آیتم دیگری هم مجددا مواضع خود در مورد اسرائیل را مطرح کردند در مباحث مربوط 
به پادمان نگرانی های خود به ویژه در مورد تهدیدات رژیم صهیونیستی و صحبت های 
وزیر میراث این رژیم که چند وقت پیش مطرح شده بود را بیان کردند و آن را یک اقدام 
تهدیدآمیز علیه صلح و امنیت بین المللی تلقی کردند. از این حیث جلسه بسیار متفاوت 
بود. اما از همه مهم تر اتفاقی که افتاد این بود که در جلسه همه اعلام کردند مباحث 
مربوط به رژیم صهیونیستی موضوع امروز و دیروز نیست بلکه در ۷۰ سال گذشته رژیم 
صهیونیستی با اقداماتی که در جهت تضییع روحیه مردم فلسطین انجام داده است به 
موازات آن به تعهدات بین المللی در حوزه پادمان و مباحث هسته ای هم وقعی نگذاشته و 
پا را فراتر از آن گذاشته است. در این جلسه مباحث بشردوستانه و حقوق بین الملل مطرح 
شد و اینکه رژیم اسرائیل باید به مقررات بین المللی در این حوزه پایبند باشد و هم در مورد 
کلیه مصوباتی که در جریان کنفرانس عمومی آژانس بین المللی انرژی اتمی تصویب شده 
و تا حالا از طرف رژیم صهیونیستی نادیده گرفته شده، همه کشورها اهمیت اجرای این 

قطعنامه ها و تصمیمات آژانس را مورد تاکید قرار دادند. 
سفیر ایران در سازمان های بین المللی در وین تصریح کرد: درباره موضوع ایران هم 
جلسه عادی بود برخلاف نشست های سابق که شاید گروه غرب تلاش می کرد کشورهای 
دیگری را به طور محدود با خود همراه کند، در این نشست توفیقی برای این کار نداشتند. 
اتحادیه اروپا و به طور خاص سه کشور اروپایی و آمریکا بیانیه خواندند که در پاسخ به آن 
ایران هم بیانیه خود را قرائت کرد. همه کشورها از اینکه همکاری ایران با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی ادامه پیدا کند، استقبال کردند. در عین حال از هر دو طرف مطالباتی هم 
از طریق کشورهای همسو و گروه های هم فکر ما مطرح شد مبنی بر اینکه نباید مباحث 
آژانس سیاسی شود و باید به طور فنی این مسائل پیگیری شود. از طرف دیگر این 
درخواست بود که نسبت به موضوعاتی که در چارچوب دستورکارهای شورای حکام است 

آقای مدیرکل با حوصله و با تدبیر و بی طرفی کامل آنها را جلو ببرد. 
وی افزود: درباره موضوعاتی که در دستور کار همکاری ایران با آژانس قرار داشت، 
موضوع خاصی که حاد باشد مطرح نشد. در موضوع درخواست عدم انتصاب بازرسان 
طبق  ایران  لاینفک  حقوق  از  بخشی  ایران  توسط  بازرسان  از  برخی  انتصاب  رد  هم 
موافقتنامه پادمان جامع بوده است. این موضوع جدیدی نبوده به اضافه اینکه این نکته 
را باید در نظر بگیریم که اساسا اقدامات ایران در چارچوب بخشی از تعهدات و همچنین 

حقوق خود ذیل موافقتنامه پادمان جامع انجام شده و خلافی نبوده است. 
نذیری تصریح کرد: از طرف دیگر باید توجه داشت که آژانس در فهرست خود بیش 
از ۱۱۹ و ۱۲۰ بازرس دارد و در مورد بازرسانی که می توانند هر روزه به ایران بروند هیچ 
خللی ایجاد نشده و می تواند از آنها استفاده کند. از این جهت این استدلال خیلی قانع 
کننده ای نیست. کسی نمی پذیرد که چنین اظهار شود که عدم انتصاب تعداد معدودی از 
بازرسان موجب اختلال و اخلال در کار آژانس شده باشد. از این جهت بسیاری از کشورها 
هم اشاره کردند که آژانس باید در چارچوب حقوق و تکالیف کشورها قدم بردارد و فراتر از 
اقدامات پادمانی و تعهدات کشورها که در ذیل موافقتنامه پادمان جامع است چیزی را از 

کشورها مطالبه نکند. 

رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلسمطرح کرد:

لابی صهیونیسم پشت پرده قطعنامه
 اروپا علیه ایران

رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس شورای اسلامی، لابی صهیونیسم را پشت پرده 
تصویب قطعنامه پارلمان اروپا علیه ایران خواند و گفت: حامیان اسرائیل باید برای زیر پا 

گذاشتن حقوق بشر در دادگاه های بین المللی محاکمه شوند.
وحید جلال زاده در واکنش به قعطنامه پارلمان اروپا علیه ایران بیان کرد: در بحبوحه 
حوادث ناگوار غزه و در زمانی که تعداد شهدای بی گناه فلسطینی، اعم از مردان، زنان و 
کودکان به دست رژیم کودک کش صهیونیست به بیش از چهارده هزار نفر رسیده است، 

سکوت مرگباری بر برخی نهادهای مسئول در اروپا، از جمله پارلمان اروپا، حاکم است.
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی ادامه داد: متأسفانه برخی نمایندگان 
پارلمان اروپا با اتخاذ موضعی منفعلانه و غیرانسانی، سعی در تحریف واقعیات و جابجایی 

ستمگر و ستمدیده دارند.
وی با اشاره به دفاع برخی اعضای پارلمان اروپا از کشتار بی رحمانه مردم غزه توسط 
صهیو نیست ها گفت: برخی از اعضای این نهاد رویکردی مشمئزکننده و تبعیض آمیز از 
خود نشان داده و تا آنجا پیش رفته اند که از ابراز تاسف و تاثر از جان باختن غم انگیز هزاران 

انسان بی گناه و غیرنظامی در غزه خودداری می کنند.
دفاع بی وقفه اروپایی عامل جسارت صهیونیست ها در ارتکاب به جنایات جنگی

جلال زاده تصریح کرد: دفاع بی وقفه آنها از رژیم کودک کش صهیونیست، تنها به 
جسارت و سبعیت این رژیم در ارتکاب اعمال خشونت آمیز علیه غیرنظامیان و ارتکاب 

نسل کشی و جنایات جنگی می افزاید.
رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس با تاکید بر اینکه مقامات پارلمان اروپا که متاسفانه 
بعضا تحت تأثیر دیدگاه های افراطی صهیونیسم و لابی این رژیم و حامیان آن هستند، 
اظهار داشت: پارلمان اروپا نه تنها نسبت به جنایاتی که توسط این رژیم اهریمنی در حال 
انجام است ساکت مانده است، بلکه می کوشند با طرح اتهامات بی مبنا علیه جمهوری 
اسلامی ایران - که حامی اصلی مردم فلسطین و مقاومت آنها علیه اشغالگری است - 

توجهات را از این رژیم منحرف سازند.
جلال زاده با اشاره به تلاش لابی صهیونیسم برای تصویب قطعنامه حقوق بشری علیه 
ایران گفت: از این رو، لابی صهیونیسم که شاهد کاهش نفوذ خود در سراسر جهان است، 
با فشار بر نمایندگان پارلمان اروپا و در تلاشی مذبوحانه برای منحرف کردن توجهات از 
جنایات شنیع ارتکابی در غزه، به حربه نخ نمای تصویب قطعنامه به بهانه نقض حقوق زنان 

در جمهوری اسلامی ایران متوسل شده است.
وی تصریح کرد: با این حال، تردیدی نیست که این قبیل تلاش ها برای گمراه کردن و 

اثرگذاری بر افکار عمومی جهانی از فرط تکرار بی اثر شده اند.
حامیان اسرائیل باید در دادگاه های بین المللی محاکمه شوند

وی تاکید کرد: قطعا احترام به احساسات مردم آزادی خواه در سراسر جهان که در 
همبستگی با ملت مظلوم فلسطین به پا خواسته اند در کنار عدم استفاده ابزاری از مفاهیم 

و ارزش های والای حقوق بشر دو گام ضروری در این مسیر است.
وی با اشاره به تکرار اتهامات بی اساس علیه سپاه پاسداران در قطعنامه پارلمان اروپا 
اظهار داشت: تکرار طرح اتهامات واهی و مداخله جویانه علیه مقامات عالی جمهوری 
اسلامی ایران و سپاه پاسداران انقلاب اسلامی صرفا بیانگر احساس عجز و ناتوانی و 
نیز افشا کننده ماهیت و جهت گیری های افرادی است که از اقدامات ثبات ساز سپاه 
پاسداران در مقابله با تروریسم، ناامنی و تجزیه طلبی بازیگران دولتی و غیردولتی دچار 

سرخوردگی و ناامیدی شده اند.
قطعا حامیان جنایات اسرائیل بایستی در دادگاه های بین المللی به جرم حمایت از 

زیرپاگذاشتن اصول اولیه حقوق انسان ها در غزه محاکمه شوند.
رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس تصریح کرد: قطعا برخی از سران کشورهای 
اروپایی با حضور خود در کنار رژیم صهیونیستی و با حمایت های همه جانبه خود از این 
رژیم کوک کش و همچنین سکوت و بعضا همراهی اتحادیه اروپا و پارلمان اروپا از جنایات 

ضد حقوق بشری اسرائیل نشان دادند که دیگر چیزی به نام حقوق بشر وجود ندارد.
وی در پایان با اشاره به حمایت اای اروپا از جنایات صهیونیست ها در غزه تصریح کرد: 
قطعا حامیان جنایات اسرائیل بایستی در دادگاه های بین المللی به جرم حمایت از 

زیرپاگذاشتن اصول اولیه حقوق انسان ها در غزه محاکمه شوند.

رمزگشایی از آتش بس ۴ روزه جنگ غزه در گفت وگو با تحلیلگر جهان عرب؛

چرا حماس را باید پیروزِ معادله آتش بسِ موقت دانست؟

یک تحلیلگر جهان عرب گفت : در جریان توافق آتش بس اخیر میان حماس 
و اسرائیل، تل آویو مجبور شد از همان مجرایی بخشی از اسرای خود را آزاد کند 
که حماس برای این رژیم تعیین کرده است. جالب اینکه این موضوع به نحو 
گسترده ای از سوی نشریات و رسانه های اسرائیلی نیز مورد اشاره قرار گرفته 
است و آن ها دولت نتانیاهو را به سخره می گیرند که در نهایت مجبور شده در 
زمین حماس بازی کند و از ادعاهای دور و دراز خود علیه مقاومت فلسطین 

عقب نشینی کند.
همزمان با حصول توافق آتش بسِ ۴ روزه میان حماس و رژیم صهیونیستی 
با میانجی گری دولت های قطر، مصر و آمریکا و کنشگری نهادهای وابسته به 
سازمان ملل متحد که در قالب آن ضمن توقف موقت درگیری ها، تبادل محدود 
اسرا نیز میان حماس و رژیم اشغالگر قدس صورت گرفته، بسیاری از ناظران و 

تحلیلگران به واکاوی ابعاد مختلف این رویداد پرداخته و می پردازند.
در این راستا، بسیاری بر این باورند که دستیابی به این توافق، یک پیروزی 
ارشد  مقام های  زیرا  است  بوده  فلسطین  اسلامی  مقاومت  برای  راهبردی 
صهیونیست، از ابتدا تاکید داشتند که با زور و قدرت نظامی، اسرای اسرائیلی 
نزد حماس را آزاد و جنبش حماس در نوار غزه را نابود خواهند کرد. این در حالی 
است که این گزاره ها در عرصه میدانی محقق نشده اند و مقام های ارشد رژیم 
صهیونیستی در نهایت مجبور شده اند شرایطی را بپذیرند که مد نظر جنبش 

حماس و مقاومت فلسطین بوده است.
از این رو، در گفتگو با »محمود حسن« نویسنده و تحلیلگر جهان عرب، به 
واکاوی ابعاد مختلف توافق آتش بس ۴ روزه میان حماس و رژیم اشغالگر قدس و 

پیام های مختلف این موضوع پرداختیم.
مشروح گفتگو با محمود حسن را در ادامه می خوانید.

به تازگی شاهد حصول توافق آتش بس ۴ روزه میان رژیم صهیونیستی 
و حماس با میانجی گری دولت های قطر، مصر و آمریکا بوده ایم. توافقی که 
در قالب آن جدای از توقف موقت درگیری ها، مبادله محدود اسرا میان 
دو طرف نیز انجام گرفته است. بسیاری بر این باورند که این توافق یک 
پیروزی بزرگ برای حماس بوده است. دیدگاه شما در این رابطه چیست؟

به نظر من؛ این گزاره که توافق مذکور یک پیروزی قابل توجه برای حماس 
بوده، از دو منظر درست به نظر می رسد. اولا، توجه داشته باشیم که مقام های 
ارشد نظامی و سیاسی رژیم اسرائیل از ابتدای حملات گسترده این رژیم به نوار 
غزه، مدام تاکید داشتند که تل آویو با تکیه بر سیاست مشت آهنین، قواعد و 
اصول مد نظر خود را به مقاومت فلسطین تحمیل خواهد کرد و اسرای اسرائیلی 
را آزاد خواهد کرد. با این حال، آنچه در پایان رخ داد چیزی جز گردن نهادن 

اسرائیل به اصول مد نظر حماس نبود.
به بیان ساده تر، اسرائیل مجبور شد از همان مجرایی بخشی از اسرای خود 
را آزاد کند که حماس برای این رژیم تعیین کرده بود. جالب اینکه این موضوع 

به نحو گسترده ای از سوی نشریات و رسانه های اسرائیلی نیز مورد اشاره قرار 
گرفته است و آن ها دولت نتانیاهو را به سخره می گیرند که در نهایت مجبور شده 
در زمین حماس بازی کند و از ادعاهای دور و دراز خود علیه مقاومت فلسطین 

عقب نشینی کند.
نکته دوم اینکه در جریان توافق اخیر آتش بس و مبادله اسرا میان اسرائیل و 
جنبش حماس، شاهد تسلط قابل توجه جنبشِ مذکور به نوار غزه نیز بودیم. 
موضوعی که با توجه به حملات گسترده اسرائیلی ها در بیش از ۴۵ روز اخیر به 
نوار غزه، حامل پیام های قابل توجهی برای ناظران و تحلیلگران و همچنین افکار 
عمومی بین المللی است. اگر حماس با هسته های مختلف خود ارتباط نداشت 
و توان رهبری آن همچنان برقرار نبود، به هیچ عنوان امکان نداشت که بتواند 
اصول و قواعد مد نظر خود را به اسرائیل تحمیل کند و به نحوی هماهنگ، اقدام 

به آزادسازی برخی اسرای اسرائیلی کند.
در این میان، نکته قابل توجه این است که حماس صرفا اسرای غیرنظامی 
اسرائیلی را آزاد کرده و هنوز شمار قابل توجهی از نظامیان اسرائیلی که برگ های 
برنده مهمی در دست این جنبش هستند، در اسارت آنها قرار دارند. حماس و 
جهاد اسلامی فلسطین تاکید کرده اند که این افراد تنها در صورتی آزاد خواهند 

شد که کلیه فلسطینی های حاضر در زندان های رژیم اسرائیل، آزاد شوند.
موضوعی که خود حاکی از آن است که سناریوهای مطلوبی در ادامه راه 
انتظار رژیم اسرائیل را نمی کشند. در کنار همه این ها باید توجه داشته باشیم که 
حماس در جریان توافق آتش بس و مبادله اسرا، توانست پیروزی اخلاقی بزرگی 
را نیز به دست آورد و به افکار عمومی بین المللی نشان دهد که قویا به دنبال 
آزادسازی اسرای فلسطینی بوده و قصدی جهت آسیب زدن به غیرنظامیان 

اسرائیلی نداشته و ندارد.
در شرایط کنونی، ده ها زندانی فلسطینی در زندان های رژیم اسرائیل حضور 
دارند که بسیاری از آن ها حتی محاکمه نیز نشده اند و بر اساس رویه تبعیض آمیز 
صورت  به  هستند،  آن  مبدع  اسرائیلی ها  که  اداری«  »بازداشت  نادرست  و 
نامحدود و بدون محاکمه، در زندان های اسرائیل حضور دارند. اسرائیلی ها 
نیز علی رغم درخواست های مکرر مقام های فلسطینی در سال های گذشته، 
تاکنون حاضر به رسیدگی به وضعیت این افراد نشده  است. این در حالی است 
که مقاومت فلسطین در قالب معادله توافق آتش بس اخیر، اصول مد نظر خود 
جهت آزادسازی غیرنظامیان فلسطینی را به رژیم اسرائیل تحمیل کرد و به آن 
نشان داد که نمی تواند به صورت نامحدود هراقدام غیرقانونی که می خواهد را 

علیه ملت فلسطین انجام دهد و از تبعات آن نیز فرار کند.
به نظر شما آیا امکان تداوم آتش بس در نوار غزه وجود دارد؟

اسرائیل  ارتش  و  نتانیاهو  اساسا  که  است  این  رابطه  این  در  اصلی  مساله 
نتوانسته اند در طی بیش از یک ماه حملات خود به نوار غزه، دستاوردی را 
کسب کنند. این مساله حقیقتا مهمی است. آن ها به خوبی می دانند که وقتی 

نمی توانند دستاوردی را کسب کنند، این یعنی که آن ها هر لحظه به سقوط 
خود نزدیکتر می شوند. از این رو، من فکر می کنم اسرائیل پس از گذشت ۴ روز 
)در قالب توافق آتش بس موقت(، بار دیگر حملات خود به نوار غزه را از سر 
می گیرد. نتانیاهو می داند که اگر با وضعیت کنونی، جنگ با نوار غزه و مقاومت 
اسلامی فلسطین را خاتمه دهد، وضعیت اسفناکی انتظار وی را خواهد کشید 
و سرنوشتی جز زندان و پرونده های سنگین قضایی و سقوط از قدرت، برای وی 

متصور نخواهد بود.
در این شرایط، این اسرائیل نیست که می جنگد بلکه نتانیاهو، طیف های 
افراطی متحد وی و نظامیان ارشد اسرائیلی هستند که در راستای منافع خود 
و برای بقای خودشان، علیه مقاومت فلسطین جنگ افروزی می کنند. اساسا به 
همین دلیل هم است که طرح این استدلال که اسرائیلِ کنونی در ضعیف ترین 
وضعیت خود است، غلط نیست. بسیار مهم است که بدانیم تداوم جنگ غزه، 
نه از روی موضع قدرت رژیم اسرائیل، بلکه کاملا از روی ضعف این رژیم است. 

اسرائیلی ها نمی دانند از جنگ غزه چه می خواهند؟
آن ها نمی دانند که چه زمان کارزار نظامی آن ها در نوار غزه خاتمه می یابد؟ 
آن ها حتی نمی دانند که سرنوشت این جنگ چه خواهد شد؟ آن ها مدام از 
ساقط کردن کادر رهبری جنبش حماس در نوار غزه سخن می گفتند. حال 
جالب است که مثلا در قالب توافق آتش بس ۴ روزه، با همان کادر رهبری 
مذاکره می کنند تا اسرای خود را آزاد کنند. این یک پارادوکس جدی برای 
آن ها می توانستند دستورکارهای خود علیه حماس  اگر  اسرائیلی ها است. 
و مقاومت فلسطین را به پیش برند، شک نکنید که پای میز مذاکره با آن ها 
حاضر نمی شدند و قواعد مد نظر آن ها را نمی پذیرفتند. موضوعی که تبعات و 

پیامدهای به شدت منفی را برای آن ها به همراه دارد.
به نظر شما اصلی ترین چالش اسرائیل در بحبوحه جنگ غزه چیست؟

اسرائیل با چالش های متنوعی در مدت اخیر رو به رو بوده است. مثلا اقتصاد 
رژیم سارائیل در وضعیت کاملا بحرانی قرار دارد و می بینیم که پول ملی آن ها 
سقوط بی سابقه ای را تجربه می کند و مبادلات تجاری آن ها با جهان خارج نیز به 
شدت آسیب دیده است. بگذریم که فرار سرمایه ها نیز از اسرائیل تشدید شده و 
معادلات اقتصاد داخلی این رژیم به نحو قابل توجهی دستخوش آشفتگی شده 

است.
در حوزه های اجتماعی، امنیتی و نظامی، سیاسی، و تصویر این رژیم نزد 
افکار عمومی بین المللی نیز اسرائیل با چالش های جدی رو به رو شده است. 
با این حال، به نظر من اصلی ترین ضربه و شوک به اسرائیل در روزهای اخیر، 
شوک اطلاعاتی به آن بوده است. اسرائیل به معنای واقعی کلمه، در نوار غزه 
به شیوه ای کورکورانه به پیش می رود و نمی داند که چه می کند. مثلا آن ها 
می گویند که زیر بیمارستان شفای غزه، تاسیسات فرماندهی حماس قرار دارد. 
آنوقت دوربین های خود را می برند و نشان می دهند که چند عدد کلاشنیکف که 
برخی رسانه های غربی، خود گفته اند ارتش اسرائیل، آن ها را جاسازی کرده را 
جلوی دوربین ها به نمایش می گذارند و می گویند این ها متعلق به حماس است 

و در بیمارستان شفا یافت شده است.
استدلالی که عملا خود به مایه تمسخر اسرائیلی ها در عرصه بین المللی 
تبدیل می شود. اسرائیل برق و اینترنت نوار غزه را مدت هاست که قطع کرده اما 
گروه های مقاومت فلسطینی تاسیسات خاص خود را دارند و با یکدیگر ارتباط 
می گیرند و ساختار فرماندهی آن ها هنوز با قدرت سر جای خودش قرار دارد و 
هسته های مقاومت در نوار غزه کاملا فعال هستند. جالب اینکه درجریان توافق 
آتش بس اخیر نیز شاهد بودیم که نیروهای ارتش اسرائیل از برخی مکان ها 

نظیر بیمارستان شفای غزه و بسیاری از نقاط دیگر عقب نشینی کردند.
در این چهارچوب، اینکه می بینیم در وضعیتی که آسمان نوار غزه کاملا در 
اختیار اسرائیل است و سیلی از کمک های قابل توجه اطلاعاتی نیز به کمک 
ارتش اسرائیل می آیند، اما این رژیم هنوز به شیوه ای کور در نوار غزه فعالیت 
دارد، خود حاکی از واقعیت هایی عینی و روشن است که این نکته را گوشزد 
می کنند که اساسا مقام های ارشد نظامی و سیاسی اسرائیل در بحبوحه جنگ 
غزه دروغ بافی می کنند و چیزی از واقعیت ها را به افکار عمومی خود و جهان 
مخابره نمی کنند. به بیان ساده تر، تصویری ار از خود ارائه می کنند که واقعی 
نیست و در وضعیت کنونی، دروغ های آن ها در این زمینه خیلی زود افشا 
می شود. معادله ای که هزینه های راهبردی سنگینی را به اسرائیلی ها تحمیل 

کرده و می کند.

یک فعال سیاسی اصولگرا و در پاسخ به این سوال که با توجه 
به اختلاف نظرهای جریان اصولگرایی، ما شاهد تعدد لیست 
انتخاباتی خواهیم بود گفت:  اگر همین شرایط و وضعی که پیش 
آمده ادامه پیدا کند من اعتقادم این است که با چند لیست به 
انتخابات ورود خواهند کرد که این برای رقبای اصولگراها مطلوب 
خواهد بود. امیررضا واعظ آشتیانی فعال سیاسی در گفت وگو با 
ایلنا، در خصوص وضعیت اصولگرایان برای ورود به رقابت های 
جریان  غیبت  جمله  از  اختلاف ها  برخی  وجود  با  انتخاباتی 
سنتی اصولگرا در نشست اخیر مبنا و انتقادات شریان به برخی 
روندها، گفت: من اعتقاد دارم، ، ما در تمام جریانات سیاسی 
چه در اصلاح طلبان و چه گروه های دیگر اصولگرا تفاوت نگاه 
داریم، اما این تفاوت اجتناب ناپذیر است. در مجموع نباید این 
تفاوت نگاه، منجر به یک نگاه اختلافی شود. بنابراین چه خوب 
بود، با تمام تفاوت هایی که در نگاه مجموعه اصولگرایی وجود 
دارد، این نشست با حضور همه گروه های سیاسی در مجموعه 
اصولگرایی برگزار می شد و اگر نیاز به زمان داشت گفت وگوهای 
درون تشکیلاتی انجام می شد و به یک نتیجه مشخص می رسید و 

سپس این جلسه با حضور همه برگزار می شد.
وی افزود:  من فکر می کنم یکی از اشتباهاتی که انجام گرفت 
این بود که بدون حضور دیگر گروه های فعال در حوزه اصولگرایی 
این نشست انجام شد و این خود می تواند نشانه  یک اختلاف 
باشد. ولی من نمی دانم که دوستان با چه تفکر و چه استدلالی 
به این نتیجه رسیدند که این جلسه را برگزار کنند. خب این 
دسته جلسات و مباحثی که مطرح شد، نیازمند به یک مدیریت 
سیاسی منطبق با یک منطق را می طلبید. به تعبیری یک فلسفه 
مدیریتی وجود دارد که می گوید کانون توجه باید به این سمت 
برود که خطاهایی که انجام می شود را تکرار نکنیم و به سمت این 
برویم که اگر اشتباهی در گذشته کردند، این اشتباه را برطرف 

کرده و تبدیل به یک فرصت کنند. 
جریانات  برخی  عین حال  در  کرد:  تصریح  آشتیانی  واعظ 
سیاسی بالاخص در حوزه اصولگرایی برخی مواقع فکر می کنند 
آنچه آنها می خواهند، مردم هم می خواهند. در صورتی که مردم 
مشتری نگاه های عملی و کارآمدی هستند و نگاه می کنند مردم 
علاقه مند به جریان اصولگرایی، به دنبال این هستند تا ببینند 
این جریان ید واحد است و علاقه مند هستند ببینند این جریان 
چه حرف های نو و جدیدی را می خواهد مطرح کند و چگونه 
می خواهد با حرف های جدید در انتخابات آینده وارد عرصه شود 
و در عین  حال می خواهند بتوانند خواسته های خودشان را از 
طریق نمایندگانی که انتخاب می کنند، عملی کنند. رهبر انقلاب 
می فرمایند »کسانی که وارد عرصه انتخابات می شوند نباید به 
مردم وعده های نادرست و در باغ سبز نشان دهند« همان طور که 
عرض کردم مردم مشتری عقلانیت و موضوعات جدید هستند 
و اگر بنا باشد همان حرف های چهار سال گذشته مطرح شود، 

پس چه تولید محتوایی شده است؟ لذا وقتی می بینیم این جلسه 
برگزار می شود، جامعه روحانیت نیست، شورای وحدت که خود 
شامل گروه های سیاسی قوی در حوزه اصولگرایی است، نیست، 
جبهه پیروان خط امام و رهبری، مؤتلفه و جریانات دیگر و حتی 
پایداری ها در آن حضور ندارند. این نشانه خوبی نبود و تحلیل 
من این است که آقایان در برگزاری این جلسه عجله کردند. حالا 
برخی بر این آمدند که جلسه سودمند و خوب بود. حالا خوب 
بودن از زاویه عینک آنها چیست، دیگر بحث جدایی است که باید 

به آن پرداخته شود.
امیدوارم قالیباف و دیگر گروه های سیاسی آنها 

پیش قراول سهم خواهی نباشند
جلسه  آن  در  قالیباف  آقای  که  سوال  این  به  پاسخ  در  وی 
داده  انجام  حرام  کار  کند  سهم خواهی  ادعای  هرکس  گفتند 
است. تحلیل شما درباره این نوع گفتار آقای قالیباف چیست و 
با توجه به آنکه شاهد غیبت تعداد زیادی از اعضای اصولگرایی 
در این نشست بودیم معنای این حرف چیست، گفت: برخی از 
صحبت های آقای قالیباف طعنه بود. اما واقعیت امر این است 
که سهم خواهی چیز خوبی نیست. وقتی می گویند ما شاخص 
می خواهیم بگذاریم و براساس شاخص شایسته سالاری کنیم، 
این موردنظر تمام گروه های سیاسی است. یعنی هیچ گروه و 
فرد سیاسی عاقلی را پیدا نخواهید کرد که بگوید نه ما شاخص را 
قبول نداریم. همه شاخص را دوست دارند اما بحث به این سمت 
می رود که یک گروه سیاسی یا گروه های سیاسی به دنبال سهم 
بیشتر هستند و امیدواریم این حرفی که زده شده واقعا شامل همه 
باشد و به گونه ای نباشد که این حرف فقط تبدیل به یک طعنه 
به دیگران شود ولی از سوی دیگر، برخی از آقایان و گروه های 

سیاسی خودشان پیش قراول سهم خواهی باشند.
این فعال سیاسی اصولگرا افزود: من شخصا این موضوع را 
منطقی می دانم مشروط بر اینکه نسبت به بحثی که شده همه 
گروه ها توجه داشته باشند و برای آن ها شاخص ملاک باشد و 
نیروهایی که می خواهند انتخاب کنند، نیروهای باتجربه، کارآمد، 
شجاع و انقلابی باشند و کارآمدی آنها در حوزه هایی که بودند، 
ثابت شده باشد. برخی ها را می بینیم که هیچ سابقه ای ندارند، 
اینجاست که می گویند سهم خواهی می شود یا کسانی هستند 
که فقط برای خودشان رزومه جمع کردند بدون اینکه کارآمدی 

داشته باشند. این هم تبدیل به چالش می شود.
وی تصریح کرد: به هر جهت ما باید افرادی را براساس شاخص ها 
انتخاب کنیم، نماینده نباید نوکر گروه و جریان باشد،  نماینده 
باید نماینده مردمی باشد که به او رأی دادند. حالا یک جریانی 
انتخاب شده بسم الله این گوی و این میدان. اما اینکه بنا باشد 
اسمش را بگذارند که برخی تابع سیستم نیستند، باید تابع کجا 
باشند؟ یعنی اگر یک جریان سیاسی، یک تصمیم غیرمنصفانه 
می گیرد نماینده ای که با رأی مردم انتخاب شده نباید از خودش 
پس  باشد؟  سیستم  تابع  باید  و  باشد  داشته  رأی  استقلال 
می گوییم افرادی که انتخاب می شوند یکی از شاخصه های مهم 
برای آن ها باید شجاعت باشد؛ آیا واقعا شجاعت جزو شاخص ها 
است یا نیست؟ آیا استقلال منصفانه داشتن و در مسیر مردم قرار 
داشتن جزو شاخص ها است یا خیر؟ اگر هم هست آیا فقط در 
حد حرف است یا خیر؟ در هر صورت من این گفته آقای قالیباف 

را قبول دارم ولی مشروط بر اینکه همه به آن پایبند باشند.
شریان به هر جریانی منتسب باشد، قدرتی ندارد

واعظ آشتیانی در پاسخ به این سوال که شاهد شکل گیری 

جریان جدیدی در اصولگرایی به نام شریان یا شبکه راهبردی 
یاران انقلاب اسلامی هستیم. این جریان دارای چه اهداف و 
ابعادی است. برخی می گویند شریان یک جریان به روزرسانی 
شده از جبهه پایداری است، گفت: شریان به هر جریانی که 
منتسب باشد، قدرتی ندارد و تشکل تأثیرگذاری نیست. چون 
تجربه نشان داده گروه هایی که خلق الساعه ایجاد می شوند و 
هیچ پشتوانه خاصی ندارند و صرفا چند نفر دور هم جمع شدند، 
نمی توانند در سازوکار تأثیر خاصی داشته باشند. اما می توانیم 
بگوییم آن ها منتسب به جریان دیگری برای سهم خواهی کردن 

هستند. 
یعنی خاصیت ابزاری داشته و ورود نیابتی دارند. در جریان 
اصولگرایی و چه بسا در گروه های سیاسی و حوزه های دیگر هم 
می بینیم که تشکلی درست می شود که جمع شان در یک اتاق 
۱۲ متری کفایت می کند اما به نیابت از جریان دیگری برای اینکه 

بتوانند سهم خواهی بیشتری داشته باشند، گردهم می آیند. 
وی در پاسخ به این سوال که آیا می توان گفت شریان مسیر 
جبهه پایداری را دنبال می کند یا نگاه متفاوتی دارد، گفت: من 
در حقیقت پالسی ندیدم که شریان منتسب به جبهه پایداری 
باشد. شما صرفا آقای رسایی را نگاه نکنید که فکر کنید چون 
آقای رسایی در آن حضور دارد پس منتسب به پایداری است، من 
حداقل با توجه به بررسی هایی که داشتم، بعید می دانم که شریان 

منتسب به پایداری باشد.
سهم  موضوع  آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  آشتیانی  واعظ 
خواهی که قالیباف به آن اشاره کرد را می توان به جریان پایداری 
نسبت داد، گفت: صحبت های آقای قالیباف قطعا کنایه بوده اما 
چقدر خوب است که همه از جمله آقای قالیباف و گروه های دیگر 

به این موضوع پایبند و وفادار باشند.
وی در پاسخ به این سوال که با توجه به اختلاف نظرهای جریان 
اصولگرایی، ما شاهد تعدد لیست انتخاباتی خواهیم بود گفت:  
اگر همین شرایط و وضعی که پیش آمده ادامه پیدا کند من 
اعتقادم این است که با چند لیست به انتخابات ورود خواهند کرد 

که این برای رقبای اصولگراها مطلوب خواهد بود.
تعدد  که  سوال  این  به  پاسخ  در  اصولگرا  سیاسی  فعال  این 
لیست ها توسط چه جریان هایی خواهد بود، گفت: جریاناتی که 
در این نشست حضور نداشتند می توانند لیست مجزای خودشان 
را بدهند و اگر لیست مجزای خودشان را بدهند، اعتقادم این 
است که به نفع رقبای سیاسی جبهه اصولگرایی خواهد بود 
یا  تهران  در  را  از کرسی های مجلس  تعدادی  آنها می توانند  و 

شهرستان ها به دست بیاورند.
 اما تجربه من می گوید هیچ بعید نیست که نهایتا این تعدد 
لیست تبدیل به یک لیست واحد شود. اما اگر نشود و رقابت 
صرفا در حوزه اصولگرایی باشد، هیچ بعید نیست که به دور دوم 

هم برسد.

واعظ آشتیانی فعال سیاسی اصولگرا پیش بینی کرد:

احتمال ارائه لیست های متعدد از سوی اصولگرایان
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انجام روزانه ۶۰ عمل لیزیک توسط جراحان!
بازرس انجمن چشمی پزشکی ایران:پای تبلیغات برخی اعمال جراحی چشم پزشکی به فضای مجازی 
باز شده است. برخی پزشکان عمل »لیزیک« را با قیمت بسیار پایین تر از تعرفه مصوب انجام می دهند.تبلیغ 
اقدامات درمانی در فضای مجازی ممنوع است اما این چشم پزشکان در صفحات مجازی جشنواره تخفیف برای 
انجام لیزیک برگزار و بیماران را ترغیب به انجام این عمل می کنند.این چشم پزشکان روزانه حدود ۵۰ تا ۶۰ بیمار 
را نیز ویزیت و جراحی می کنند که باعث می شود فرصتی برای ویزیت صحیح بیمار و دریافت شرح حال از او 

نداشته باشند. 

شناسایی ۲۹۵ مبتلای جدید و مرگ ۱7 نفر
آمارهای هفتگی کرونا نشان از کاهش ۱۰۳ نفری تعداد مبتلایان و ۹ نفری فوتی ها در هفته گذشته نسبت به 
هفته قبل از آن دارد. از یکشنبه هفته گذشته تا روز چهارم آذر ۱۴۰۲ و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، 
۲۹۵ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی و ۲۲۵ نفر آنها بستری شدند. اکنون مجموع بیماران 
کووید۱۹ در کشور به ۷ میلیون و ۶۲۴ هزار و ۴۰۷ نفر رسید.براساس اعلام وزارت بهداشت، طی هفت روز 
گذشته ۱۷ نفر از بیماران کووید۱۹ در کشور جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری، به 
۱۴۶ هزار و ۷۰۵ نفر رسید. تعداد موارد فوتی کرونا نیز در طول هفته گذشته ۱۷ نفر بوده در حالی که هفته قبل 

از آن، ۲۶ نفر بر اثر این بیماری جان خود را از دست داده بودند.

کنایه حسن روحانی به »بعضی ها«
سایت حسن روحانی بخشی از سخنان وی در دیدار با جمعی از وزیران و معاونان سابق رئیس جمهور در ۲۹ آبان 
۱۴۰۲ را منتشر کرده است. رئیس جمهور سابق در این دیدار می گوید: بعضی از این هایی که الان حاکم هستند 
را می شناسم که نه در انقلاب بودند و نه در جنگ و نه غصه ای برای کشور دارند. خوشحال می شوند که امثال ما و 

افکار ما کلًا مأیوس شویم و رها کنیم و بگوییم که کاری نمی شود کرد.

کاهش ۵ درصدی آمار »کودک آزاری« در کشور
معاون مرکز اورژانس اجتماعی، پیشگیری از آسیب و بازتوانی اعتیاد سازمان بهزیستی کشور از کاهش پنج 
درصدی کودک آزاری طی نیمه نخست امسال در مقایسه با مدت مشابه سال قبل خبر داد. آرزو فاتحی خاطرنشان 

کرد: پس از غفلت، مواردی از قبیل بهره کشی و خشونت های جسمی در کودک آزاری ها گزارش شده اند.

وام  ازدواج ۳۵۰ میلیون تومانی می شود 
سیدمحسن دهنوی عضو هیات رئیسه مجلس در مطلبی در صفحه توییتر خود نوشت:سازمان برنامه و بودجه 
مانند پارسال، چگونگی تسهیلات ازدواج و فرزندآوری را از لایحه بودجه حذف کرد و اختیارش را به شورای پول  و 
اعتبار داد.در کمیسیون تلفیق با تصویب وام ازدواج برای پسران زیر ۲۵ و دختران زیر ۲۳ سال، ۳۵۰ میلیون تومان 

و سایر متقاضیان ۳۰۰ میلیون، از جوانان حمایت می کنیم.«

بیتا فرهی درگذشت
بیتا فرهی که طی چند هفته گذشته به دلیل عارضه ریه و قلبی در بیمارستان دی بستری بود، ظهر روز ۴ آذر ماه 
از دنیا رفت.هم اکنون سریال »سرزمین کهن« با بازی بیتا فرهی در حال پخش است.»هامون«، »برادرم خسرو«، 
»دوران عاشقی«، »در انتظار معجزه«، »خاک آشنا«، »خون بازی«، »خانه ای روی آب«، »اعتراض«، »کیمیا«، 
»بانو«، »لامینور« و.. از جمله فیلم های سینمایی است که بیتا فرهی در آنها به ایفای نقش پرداخته است.بیتا 

فرهی متولد سال ۱۳۳۷ بود و در سن ۶۵ سالگی از دنیا رفت.

تولد نوزاد 7 کیلویی در مشهد
رمضان پور متخصص زنان و زایمان بیمارستان رضوی گفت :مادری در بارداری پنجم خود، با سابقه دیابت 
بارداری کنترل نشده و وزن حدود ۱۰۰ کیلوگرم، نوزادی به دنیا آورد که وزن او ۶ کیلو و ۹۰۰ گرم است. رکورد 

سنگین وزن ترین نوزاد دنیا متعلق به یک نوزاد برزیلی با وزن حدود ۸ کیلوگرم است.

  پرداخت حقوق بازنشستگان تأمین  اجتماعی بدون استقراض
میرهاشم موسوی مدیرعامل سازمان تأمین  اجتماعی با اشاره به بیش از ۴۰ هزار میلیارد تومان تعهدات 
و پرداختی های ماهانه این سازمان، از پرداخت هشتمین ماه مستمری نزدیک به پنج میلیون نفر بازنشسته و 

مستمری بگیر این سازمان بدون استقراض از نظام بانکی برای تأمین منابع خبر داد. 

تکذیب ادعای بلوکه شدن منابع ارزی ایران در قطر
»علی صالح آبادی« سفیر جدید جمهوری اسلامی ایران در قطر در واکنش به ادعای برخی مقامات آمریکایی در 

خصوص بلوکه شدن پول های آزاد شده ایران گفت: این ادعا به هیچ وجه صحت ندارد.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم مطرح کرد؛

کاهش حریق منازل و افزایش حریق 
اصناف و واحدهای تجاری

بیان  با  قم  شهرداری  ایمنی  خدمات  و  آتش نشانی  سازمان  مدیرعامل 
اینکه حریق منزل در قم روند کاهشی داشته است، گفت: با وجود اقدامات 
و  ساختمان ها  حریق  از  پیشگیری  برای  گذشته  سال  ده  طی  انجام گرفته 

آپارتمان ها شاهد روند کاهشی بوده ایم.
علی زندیه در سلسله نشست های رسانه ای روایت تحول شهرداری قم اظهار 
کرد: سازمان آتش نشانی از سازمان های شهرداری است که به خدمت رسانی 
در زمان های حریق و حوادث می پردازد و از سه معاونت عملیات، آموزش و 

پیشگیری و پشتیبانی تشکیل می شود.  
وی با بیان اینکه بیشترین خدمات سازمان آتش نشانی به مردم در معاونت 
عملیات و معاونت آموزش و پیشگیری انجام می شود، افزود: معاونت عملیات 
تمامی عملیات و درخواست های مردم در حوزه آتش سوزی و امداد و نجات را 

انجام می دهد، که بیش از ۱۰۰ مورد خدمت رسانی را شامل می شود.
 مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با تأکید بر اینکه 
آموزش های آتش نشانی به صورت عمومی و تخصصی ارائه می شود، افزود: 
تیم های تخصصی در سازمان آتش نشانی قم شکل گرفته است، برای مثال در 
زمینه غواصی و غرق شدگی، تیم تخصصی این سازمان بهترین تیم در کشور 

محسوب می شود.
 وی با اشاره به اینکه بیشترین عملیات های آتش نشانی در قم ابتدا حادثه 
آسانسور است که برای رفع این مشکل باید سازمان های دیگر ورود یابند تا ایمنی 
آسانسورها ارتقا یابد ابراز کرد: همچنین با وجود ژنراتور برق اضطراری می توان 
مشکل قطع برق و گیر کردن در آسانسور را رفع کرد، دومین مورد حوادث پر 

تعداد تصادفات و سومین مورد حریق اصناف، صنایع و مراکز تجاری است.
 زندیه با بیان اینکه حریق منزل در قم روند کاهشی داشته است، افزود: با وجود 
اقدامات انجام گرفته طی ده سال گذشته برای پیشگیری از حریق ساختمان ها 
و آپارتمان ها شاهد روند کاهشی بوده ایم اما حریق اصناف و صنایع رو به افزایش 

است که این امر نیازمند همکاری سازمان اصناف و واحدهای تجاری است.
 

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری قم:

پارک سوار شمالی به پایانه تبدیل شود
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم با بیان اینکه به دنبال 
تثبیت پارک سوار شمالی هستیم، گفت: پارک سوار شمالی باید به پایانه تبدیل 

شود.
زین العابدین قراچورلوی اظهار کرد: یکی از چالش های سازمان پایانه های 
مسافربری، دوگانگی مدیریت است که موجب شده در مواردی خدمات به زائران 

دچار وقفه شود.
پایانه های مسافربری  ارائه خدمات مطلوب دو سازمان  به گفته وی، برای 
نقاط  و  کرده  برگزار  منظمی  جلسات  باید  جاده ای  حمل ونقل  و  شهرداری 

آسیب پذیر خدمت گذاری شایسته به زائران را بررسی کنند.
کرد:  خاطرنشان  قم  شهرداری  مسافربری  پایانه های  سازمان  مدیرعامل 
یکی از موضوعاتی که موجب کندی کار در سازمان های شهرداری می شود 
سلسله مراتب است، همچنین باید افراد متخصص در هر سازمان فعال باشد تا 

بتوان خدمات بهتری ارائه داد.
وی با بیان اینکه به دنبال تثبیت پارک سوار شمالی هستیم، اضافه کرد: 
پارک سوار شمالی باید به پایانه تبدیل شود تا الزامات و ابزارهای خود را داشته 

باشد.
مواد  حمل  تانکرهای  سال  روزهای  از  برخی  در  کرد:  تأکید  قراچورلوی   
شیمیایی در پارک سوار شمالی مستقر می شوند درحالی که استقرار آن ها جز 
وظایف شهرداری نبوده و امری خطرناک است، بنابراین متولی این امر باید 

رسیدگی کند و ازآنجایی که برای جان و مال مردم ضرر دارد باید مدیریت شود.
حیطه  گفت:  قم  شهرداری  مسافربری  پایانه های  سازمان  مدیرعامل   
عملکردی سازمان پایانه های مسافربری محدود است. همچنین منابع مالی ما 
به ۵ درصد از نرخ فروش بلیت منحصر می شود که نمی توان با این منابع به تمام 

نیازها پاسخ داد.
 

مدیر منطقه سه شهرداری قم خبرداد:

احداث کمربندی جدید در بلوار 
شهید خداکرم

مدیر منطقه سه شهرداری قم گفت: در راستای کاهش بار ترافیکی در بلوار 
شهید خداکرم، کمربندی در حریم ریل آهن طراحی شده و تا اوایل سال ۱۴۰۳ 

به بهره برداری می رسد.
بودجه منطقه سه  تومان  میلیارد  به ۳۶۰  اشاره  با  وزیری  مهرداد روحانی 
در سال ۱۴۰۲ اظهار داشت: این منطقه با دو هزار و ۳۰۰ هکتار، جمعیتی 
بالغ بر۲۰۰ هزار نفر  و ۱۹ درصد از جمعیت شهر را در خود جای داده و از 

بزرگ ترین مناطق شهری قم است .
مدیر منطقه سه شهرداری قم افزود: محدوده منطقه از میدان آیت الله سعیدی 

تا بهشت معصومه)س( و عوارضی تهران تا حریم ریل آهن شامل می شود.
وی با بیان اینکه پروژه های شاخصی در سطح منطقه در حال اجرا است 
گفت: ساماندهی ورودی های شهر و اصلاح چهار مسیر دسترسی از سمت بلوار 
شهید سلیمانی، اجرای ۷ پروژه در بلوار شهید خداکرم، ایجاد مسیر دسترسی 

به کمربندی در بلوار شهید خداکرم از پروژه های شاخص منطقه است.
بلوار شهید  در  ترافیکی  بار  به منظور کاهش  تصریح کرد:  وزیری  روحانی 
بهشت  آرامستان  مقابل  در  اوسطی  شهید  میدان  از  کمربندی  خداکرم، 
معصومه)س( تا پل دستغیب طراحی شده و تا اوایل سال ۱۴۰۳ به بهره برداری 

می رسد.
وی عنوان کرد: در راستای ایمن سازی و بهسازی بلوار شهید خدا کرم ۴ درگاه 
دوربین کنترل سرعت و سرعت کاه در بلوار شهید خداکرم نصب و اجرا شده 

است.
گفتی است ۹۰ درصد زیرسازی آسفالت در مسیر برگشت بلوار شهید خداکرم 

انجام شده و به زودی به بهره برداری می رسد.

مدیر منطقه چهار شهرداری قم خبر داد:

رفع معارضات ملکی در تقاطع 
غیرهمسطح فردوسی-صدوق 

مدیر منطقه چهار شهرداری قم با اشاره به احداث تقاطع فردوسی-صدوق 
گفت: معارضات ملکی در این منطقه مرتفع شده است.

علیرضا اقبالیان در خصوص تقاطع محور فردوسی و بلوار آیت الله صدوقی 
اظهار داشت: معارض ملکی در این منطقه حل شده و تنها عقب نشینی ۲۰ 

متری در دستور کار است که طی روزهای اخیر رفع می شود.  
وی افزود: معارضات در محور کندرو و تندرو رفع شده و با خریداری چند ملک 
عقب نشینی انجام گرفته و سازمان توسعه و عمران به عنوان کارفرما در دونقطه 
فعالیت خود را در حال انجام بوده و رفع معارضات برق نیز در دستور کار است.  

مسیر  طول  در  تأسیسات  کرد:  تصریح  قم  شهرداری  چهار  منطقه  مدیر 
مشکلات بسیاری را ایجاد کرد، اما پیشرفت خوبی وجود دارد و در ادامه این 

طرح نیز حدفاصل میدان ارتش تا خیابان یاسمن در حال برنامه ریزی است.  
به گفته اقبالیان، امیدواریم این خیابان به عنوان رینگ دوم شهری بعد از 
تقاطع عمار یاسر در اختیار مردم قرار بگیرد که این تقاطع از میدان نبوت 

آغازشده و تا میدان پلیس و شهید محلاتی ادامه می یابد.  
وی با اشاره به اینکه در سال های گذشته به قیمت امروز حدود ۳۰۰ میلیارد 
تومان تملک برای این تقاطع از قبل انجام گرفته، عنوان کرد: طی دو سال 
گذشته نیز ۶۰ میلیارد تومان تملک انجام شد که دیگر معارض ملکی در این 

پروژه نداشته باشیم.

سیاسی ،  اجتماعی ،فرهنگی ،علمی ، ورزشی و هنری
صاحب امتیاز: حیدر ضیغمی

مدیرمسئول: نیره طاهری نیک
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر:روح اله کرمانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت
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آیت الله اعرافی در دیدار رئیس مرکز ملی فضای مجازی:

حوزه باید رویکرد فضای مجازی را مورد توجه قرار دهد

مدیرحوزه های علمیه گفت: حوزه و دستگاه های حوزوی باید رویکرد فضای 
مجازی را به عنوان روح و جان مایه بسیاری از برنامه ها، مورد توجه قرار دهد.

 آیت الله علیرضا اعرافی روز شنبه در دیدار سیدمحمدامین آقامیری رئیس مرکز 
ملی فضای مجازی اظهار داشت: فضای مجازی عرصه بزرگ و حساسی است 
که انگیزه قوی و روحیه جهادی موجب می شود در این عرصه گام های مؤثری 

برداشته شود.
با بیان اینکه در عرصه فضای مجازی نیازمند نگاه کلان و آینده نگرانه  وی 
هستیم، عنوان کرد: اگر این برنامه ریزی کلان وجود نداشته باشد، انسان در 
عرصه مدیریت دچار روزمرگی خواهد شد. وی با اشاره به اینکه اسلام در هر 
موضوعی چهار نوع نگاه دارد، خاطرنشان کرد: این چهار نوع نگاه شامل نگاه 
فلسفی-کلامی، فقهی- حقوقی، اخلاقی-ارزشی و رویکرد کلان- ارزشی است.

مدیر حوزه های علمیه با بیان اینکه تولید محتوا باید در قالب این چهار نوع نگاه 
صورت بگیرد، تصریح کرد: حوزه و دستگاه های حوزوی باید به رویکرد فضای 

مجازی را به عنوان روح و جان مایه بسیاری از برنامه ها توجه کنند.
وی اضافه کرد: نظام کار حوزوی در فضای مجازی در کنار مسائل آموزشی، 

پژوهشی و تربیتی نیست، بلکه به عنوان روح باید در تمام بخش ها حاضر باشد.
اعرافی از منشور تحول حوزه یادکرد و گفت: یکی از بندهای این منشور بازنمایی 
تمام حوزه در فضای مجازی و تجلی حوزه، اندیشه دینی و معارف اسلامی به 

صورت تمام و کمال در رسانه و فضای مجازی است.
وی با اشاره به اینکه به این منظور نیازمند همکاری و هماهنگی هستیم، یادآور 
شد: نهادهای مختلف و متعددی می توانند در عرصه فضای مجازی و برای تجلی 
معارف ایرانی و اسلامی نقش آفرینی داشته باشند که باید هماهنگی لازم میان 

آن ها شکل بگیرد.
برد گفتمانی انقلاب اسلامی بسیار فراتر از محور مقاومت است 

مدیر حوزه های علمیه با بیان اینکه برد گفتمانی انقلاب اسلامی بسیار فراتر 
از محور مقاومت است، ابراز کرد: محور مقاومت تنها تجلی بخشی از این برد 
گفتمانی است چراکه در کشورها و قاره های مختلف گفتمان انقلاب اسلامی برد 

داشته است.
وی با اشاره به اینکه باید راهبری برای تمام این مخاطبین صورت بگیرد، بیان 
کرد: باید شاهد بازتولید محتواها به حداقل ۱۰ زبان زنده دنیا باشیم تا آفاق عالَمی 

در برنامه های ما دیده شود.
اعرافی با بیان اینکه در همکاری نهادهای حوزوی با مجموعه های مختلف 
تفاهم،  بخش  سه  شامل  الگو  این  داشت:  اظهار  داریم،  را  مشخصی  الگوی 

دبیرخانه مشترک و برنامه پنج ساله مشترک است.
وی ادامه داد: از جمله این الگوها می توان به عقد تفاهم نامه مشترک با آموزش و 

پرورش اشاره کرد که یکی از برنامه های آن طرح امین است.
مدیر حوزه های علمیه با اشاره به اینکه در قالب این الگو می توان محورهای 
مختلفی را برای فعالیت تعریف کرد، مطرح کرد: مجموعه های مختلف حوزوی 

می توانند در این عرصه همکاری داشته باشند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به شکست رژیم و قبول آتش بس 

در غزه، گفت: پیوسته و همواره باید جنایت های اسرائیل غاصب را محکوم کرد.
فضای مجازی به محل زندگی مردم تبدیل شده است

دبیر شورای عالی فضای مجازی نیز دراین دیدار  با اشاره به اینکه امروز فضای 
مجازی به محل زندگی مردم تبدیل شده است، گفت: در فضایی که به محل 

زندگی مردم تبدیل شده باید احکامی پیاده شود.
سید محمدامین آقامیریبا اشاره به اینکه امروز فضای مجازی به محل زندگی 
مردم تبدیل شده است، اظهار کرد: در فضایی که به محل زندگی مردم تبدیل 
شده است باید احکامی پیاده شود. وی با بیان اینکه جامعه باید محل سعادت و 
رشد بشر باشد، مطرح کرد: امروز فضای مجازی مانند جامعه شده است و باید به 

دنبال سعادت و رشد در آن باشیم.
رییس مرکز ملی فضای مجازی با اشاره به اینکه شروع ما در عرصه فضای 
مجازی به تازگی اتفاق افتاده است، عنوان کرد: امروز خدمات و کاربردها وابسته 
به غرب نیست. وی با بیان اینکه ظرفیت های خوبی در کشور داریم، خاطرنشان 

کرد: باید از این ظرفیت ها در راستای ساماندهی ارتباط با مردم استفاده کنیم.
آقامیری با اشاره به اینکه رویکرد ما جامعه پردازی در عرصه فضای مجازی است، 
تصریح کرد: طبق برنامه ریزی های انجام شده باید طی ۱۰ سال آینده فضایی بر 

اساس ارزش های خود با یک میلیارد کاربر داشته باشیم.
وی با بیان اینکه در عرصه فضای مجازی غالباً تمرکز بر زیرساخت است، یادآور 
شد: اصل و اولویت باید خدمات و محتوا باشد و تاکنون در این عرصه اقدامات و 

پیشرفت های خوبی حاصل شده است.
رییس مرکز ملی فضای مجازی با اشاره به اینکه در عرصه تولید محتوا نیازمند 
هوش  مانند  نوین  ابزارهای  برخی  کرد:  بیان  هستیم،  جدی تری  اقدامات 

مصنوعی، رقابت در عرصه تولید محتوا را سخت می کند.
وی اضافه کرد: باید نیروهای تولید محتوای خود را به تمام این ابزارهای نوین 

مجهز کنیم تا در این مسیر دچار عقب ماندگی نشویم.

عکس:حسینشاهبداغی

برافراشته شدن پرچم عزای ایام فاطمیه بر فراز مسجد جمکران

مدیرکل اداره کل انتقال خون استان قم، گفت: اهداء خون در هشت ماهه سال 
جاری نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته در قم رشد ۴.۶ درصدی داشته 
است.  مهدی پهلوانی ستوده اظهارداشت : از ابتدای سال تاکنون ۳۳ هزار و ۷۱۰ 
نفر به مراکز انتقال خون استان جهت اهدای خون مراجعه کردند که ۲۸ هزار و 
۱۹۹ نفر موفق به اهداء خون شدند؛ این مقدار نسبت به مدت مشابه سال قبل 
رشد ۴.۶ درصدی داشته است. وی یادآور شد: در آبان ماه امسال تعداد ۳۹۱۲ 
نفر از داوطلبین اهداء خون به مراکز این اداره کل در استان مراجعه کردند که از 
این تعداد ۳۲۹۲ نفر موفق به اهداء خون شدند؛این مقدار نسبت به مدت مشابه 
سال قبل، افزایش پنج درصدی داشته است. پهلوانی ستوده اظهار کرد: در هشت 
ماهه سال جاری ۳۸ هزار و ۶۳۱ واحد خون و فرآورده های آن به مراکز درمانی 
استان ارسال شده است که این اهمیت و جایگاه انتقال خون را در حفظ سلامتی 

و درمان بیماران را می رساند. وی ادامه داد: در هشت ماهه سال جاری تعداد ۳۶۷ 
پلاکت فرزیس از اهداکنندگان دریافت شد که نسبت به مدت مشابه سال قبل، 
کاهش ۲.۶ درصدی داشته است. پهلوانی ستوده افزود: هر ده دقیقه یک خون و 
فرآورده آن در مراکز درمانی به بیماران جهت حفظ سلامتی و نجات جانشان تزریق 
می شود، لذا این مسئله اهمیت اهداء خون مستمر را در تمام طول سال می رساند.
مدیرکل اداره کل انتقال خون استان قم، اضافه کرد: علاوه بر بیماران نیاز به 
عمل جراحی و مجروح های ناشی از تصادف ها، بیش از یک هزار بیمار دیالیزی 
و حدود ۲۰۰ بیمار تالاسمی در قم وجود دارند که نیازمند دریافت مستمر خون 
هستند. وی تاکید کرد: ۶۱ درصد اهداکنندگان اداره کل انتقال خون استان در 
هشت ماهه سال جاری از اهداکنندگان مستمر هستند؛ به این معنا که داوطلبین 

حداقل دوبار در سال اهدای خون دارند.

مدیرکل اداره کل انتقال خون استان قم:

۶۱ درصد اهداکنندگان خون از اهداکننده مستمرهستند 

مدیرکل صمت استان قم:

افزایش ظرفیت تولید کفش در اولویت قراردارد
مدیرکل صنعت،  معدن و تجارت استان قم گفت: جذب سرمایه گذاران و ایجاد بسترهای مورد 
نیاز برای افزایش ظرفیت تولید کفش و صندل در قم به دلیل ظرفیت خوب صادراتی و اشتغالزایی 

مناسب این محصول از اولویت های صنعت این استان است. 
اکبر ابدالی درگفت وگویی بیان داشت: ما برای توسعه کمی و کیفی فعالیت های صنعتی در قم 
الگویی مشخص را دنبال می کنیم که بر اساس آن گسترش ظرفیت تولید و ارتقا کیفیت محصولات 
در صنایعی همچون صنعت کفش که توانسته ارزش افزوده خوبی برای استان ایجاد کند، در دستور 

کار است.
وی افزود:درحال حاضر بهره برداران صنعت کفش استان قم توانسته اند علاوه بر حضور موفق 
در بازارهای داخلی، دربازارهای منطقه ای و بین المللی نیز خوش  بدرخشند و اکنون محصولات 
تولید شده در این بخش، حجم قابل توجهی از صادرات استان را تشکیل می دهد و ارز آوری 

خوبی دارد.
وی ادامه داد: یکی از راهکارهای موثر در تقویت صنعت کفش استان، برگزاری نمایشگاه های 
بین المللی است که در همین رابطه نمایشگاه تخصصی و بین المللی ماشین آلات، مواد اولیه، 
تکنولوژی و صنایع وابسته کفش ایران)مترکس( از تاریخ ۳۰ آبان تا سوم آذرماه در قم برگزار شد و 
در جریان آن ۲۰۷ شرکت داخلی و خارجی آخرین دستاوردهای خود را در زمینه صنعت کفش 

ارائه نمودند.
 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تاکید کرد: 

لزوم ارتقای سطح خدمات و بهسازی پایانه خرمشهر 
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با تأکید بر بهسازی و ارتقاء سطح کیفی هرچه سریع تر 
پایانه خرمشهر گفت: این پایانه دارای پتانسیل بالایی در جهت ایجاد رفاه و سهولت در استفاده 

شهروندان از حمل ونقل عمومی دارد که نیازمند همکاری همه دستگاه های مرتبط است.
رضا خانه زاد یزدی یکی از وظایف شهرداری را تشویق شهروندان به استفاده از حمل ونقل عمومی 
دانست و اظهار داشت: با ایجاد رضایت مندی شهروندان و افزایش سهولت استفاده از حمل ونقل 

عمومی می توان سهم بسزایی در کاهش آلودگی هوا داشت .
وی با اشاره به افزایش میزان جابجایی مسافر برون شهری از طریق پایانه های شهر در سال گذشته 
و سال جاری ابراز کرد: با بالا بردن میزان استفاده از حمل ونقل عمومی می توان نقش بزرگی در 

کاهش مصرف سوخت در سطح کشور داشت .
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با تأکید بر بهسازی و ارتقاء سطح کیفی هرچه سریع تر 
پایانه خرمشهر گفت: این پایانه دارای پتانسیل بالایی در جهت ایجاد رفاه و سهولت در استفاده 

شهروندان از حمل ونقل عمومی دارد که نیازمند همکاری همه دستگاه های مرتبط است.
 

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم خبرداد:

آغاز توزیع شیر دولتی در مدارس از ۷ آذرماه
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم با تاکید بر ضرورت توجه ویژه خانواده ها به سلامت دانش آموزان، 

گفت: توزیع شیر رایگان در مدارس ابتدایی از روز سه شنبه ۷ آذرماه آغاز می شود.
علیرضا رحیمی در گفت وگویی با اشاره به اینکه سلامت دانش آموزان امری ضروری در پیش برد 
اهداف تعلیم و تربیت در مدارس است، اظهار کرد: توزیع شیر رایگان در مدارس فرصتی است تا دانش 

آموزان با خوراکی های مفید آشنا شده و به سمت سبک زندگی سالم حرکت کنند.
وی ضمن اشاره به نقش خانواده در انجام صحیح این فرآیند، همراهی اولیای گرامی دانش آموزان 

را ضروری دانست.
مدیرکل آموزش و پرورش استان در خصوص زمان توزیع شیر رایگان گفت: اولین مرحله توزیع 
شیر رایگان از سه شنبه این هفته شروع و و هر هفته دو روز در مدارس ابتدایی شیر دولتی توزیع 

خواهد شد.

مدیر  های  ویژگی  مهمترین  از  یکی  قم  استاندار 
حل  برای  جهادی  و  جانبه  همه  تلاش  را  بسیجی 

مشکلات مردم عنوان کرد.
گردهمایی  در  امروز  آقامیری  محمد  سید  دکتر 
مدیران کل دستگاه های  و  ادارات  بسیج  فرماندهان 
اجرایی استان که در تالار کرامت استانداری قم برگزار 
شد، با بیان اینکه بزرگترین افتخار بنده بسیجی بودن 
اقیانوسی  بلکه  واژه نیست  است، گفت: بسیج یک 
به ژرفای تاریخ است. در زمینه اجرایی مدیران باید با 

روحیه بسیجی به حل مشکلات کشور بروند.
حل  برای  مدیران  دست  ابزار  قانون  افزود:  وی 
مشکلات کشور است. اگر مردم برای حل مشکلات 
خود به سراغ ما می آیند قطعا در مسیر آیین نامه ها به 

مشکل خورده اند که به سراغ ما آمده اند. 

وی افزود: در اینجا ما نباید بگویم که نمی توانیم کاری 
انجام دهیم بلکه باید از مسیر انعطاف های قانونی و 
تفسیرهایی که یک مدیر می تواند انجام دهد راه حل 

مشکلات مردم را پیدا کند. 
وی ادامه داد: قوانین برای ایجاد چالش برای مردم 
نیست بلکه باید تلاش کنیم که مشکلات مردم را از 

همین مسیر حل کنیم.
باید کارهای عملیاتی برای حل مشکلات مردم 

انجام دهیم 
استاندار قم گفت: مدیران باید با روحیه بسیجی به 
حل مشکلات مردم اقدام کنند. اگر بنده در روزهای 
مردم  خدمت  در  استانداری  همفک  طبقه  در  هفته 
هستم و در هر نوبت حداقل ۱۰۰ ملاقات مردمی دارم 
به این دلیل است که به مدیران استان نیز بگویم که همه 

شما باید همین مسیر طی کنید. آن هم بدون تشریفات 
و کارهای نمایشی بلکه باید مدیران کل مستقیما درگیر 

مشکلات مردم شوند و آنها را حل کنند.
وی با ذکر این مطلب که صندلی خدمت یک فرصت 
است نه یک غنیمت، بیان کرد: نگاه مقام معظم رهبری 
به بسیج به سان همین شجره طیبه است که در همه 

عرصه ها باید متجلی شود. 
آقامیری بیان کرد: مدیران باید رایحه خوش خدمت 
را به خانه های مردم منتقل کنند. مردم به راحتی تفاوت 
مدیر و کار خوب و بلد و کارهای اساسی و نمایشی را 
کارهای  باید  عرصه  این  در  شوند.  می  متوجه  کاملا 
عملیاتی برای حل مشکلات مردم انجام دهیم. مردم 
باید روحیه خدمت گذاری دولت ونظام و مدیران این 

کشور و استان را عمیقا حس کنند.

استاندار قم:

مدیران باید با روحیه بسیجی به حل مشکلات مردم اقدام کنند

به روند  با اشاره  اموال تملیکی استان قم  مدیرکل 
ابتدای  از  متروکه، گفت:  پرونده های  تکلیف  تعیین 
ارزش  به  تملیکی  اموال  تاکنون ۱۴۸پرونده  امسال 
تکلیف  تعیین  استان  این  در  ریال  میلیارد   ۴۰۰

شده است. 
همچنین  افزود:  گفت وگویی  در  اصغری  حسین 
تعیین تکلیف ۲۲ پرونده متروکه به ارزش حدود ۲۰۰ 

میلیارد ریال نیز در اداره کل اموال تملیکی قم در دستور 
کار قرار دارد.

تاکنون ۴۱۴  امسال  ابتدای  از  داشت:  اظهار  وی 
پرونده اموال تملیکی قاچاق به ارزش یک هزار و ۲۱۰ 
میلیارد ریال در استان قم به فروش رفته که در مقایسه با 
فروش حدود ۱۵۰ میلیارد ریال سال گذشته رشد بیش 

از ۵۰۰ برابری را نشان می دهد.

مدت ۴۱۰  دراین  همچنین  داشت:  بیان  اصغری 
فقره پرونده متروکه و ضبطی به ارزش ۱۲ هزار میلیارد 
ریال نیز جهت بررسی و انجام مراتب فروش، تعیین 

تکلیف شده است.
وی یادآور شد: از ابتدای امسال تاکنون ۲۷ میلیارد 
اموال  خرده فروشی  دوره  هفت  برگزاری  طی  ریال 

تملیکی در بخش لوازم خانگی به فروش رسیده است.

مدیرکل اموال تملیکی استان قم خبرداد:
تعیین تکلیف 400 میلیارد ریال اموال تملیکی متروکه


